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W dziesiątą rocznicę powstania uczelni
został dziesiątym doktorem honoris causa

Z Nowgorodzkim Uniwersytetem Pañ-
stwowym (NovGU - Novgorodskij Gosudar-
stvennyj Universitet) Politechnika £ódzka
wspó³pracuje od 35 lat. Obszerny artyku³
na ten temat ukaza³ siê w ¯yciu Uczelni
nr 85. Od pocz¹tku tej wspó³pracy, czyli
od 1968 r., z wielkim zaanga¿owaniem
w jej przebieg i rozwój, zwi¹zany jest
dr in¿. Aleksander Pyæ – pe³nomocnik
rektora P£ ds. praktyk. Decyzj¹ Senatu
rosyjskiej uczelni zosta³ on nominowany
do godnoœci doktora honoris causa Uni-
wersytetu w Nowgorodzie.

W grudniu 2003 r. minê³a 10. rocznica
powo³ania Uniwersytetu. Dzieñ 7 grudnia,
podobnie jak 24 maja w Politechnice £ódz-
kiej, jest œwiêtem uczelni. Nazwany jest
Jaros³awow Dieñ od imienia Patrona Uni-
wersytetu, na pami¹tkê dnia, w którym
podczas prac archeologicznych na tere-
nie Nowgorodu znaleziono osobist¹ pie-
czêæ Jaros³awa M¹drego. Uroczystoœæ
nadania dr. in¿. Aleksandrowi Pyciowi
godnoœci doktora honoris causa odby³a siê
8 grudnia 2003 r. w czasie jubileuszowych
uroczystoœci zorganizowanych w teatrze
miejskim w Nowgorodzie. Dyplom wrêczo-
ny z tej okazji jest oznaczony numerem
10. Uzasadniaj¹c przyznanie tej najwy¿-
szej godnoœci akademickiej wyg³aszaj¹-
cy laudacjê prof. Anatolij Pietrowicz Don-
czenko stwierdzi³, ¿e godnoœæ ta jest nada-
na za du¿e zas³ugi dla rozwoju uniwersy-
tetu oraz wk³ad w naukê, kulturê

Honorowy doktor

i kszta³cenie na Ziemi Nowgorodzkiej.
W szczególnoœci zwróci³ uwagê na to, ¿e
dziêki dzia³alnoœci dr. in¿. Aleksandra Py-
cia Politechnika £ódzka jest najd³u¿ej
wspó³pracuj¹c¹ z Uniwersytetem w Now-
gorodzie uczelni¹ zagraniczn¹. Od chwili
podpisania pierwszej umowy o wspó³pra-
cy w 1968 r. do dziœ w wymianie wziê³o
udzia³ ok. 600 osób z Politechniki £ódz-
kiej w tym ok. 100 nauczycieli akademic-
kich. Analogiczna liczba studentów i wy-
k³adowców z Nowgorodu odbywa³a prak-
tyki w £odzi. Dziêki zdobytym w ramach
wspó³pracy doœwiadczeniom, utworzone
zosta³o w NovGU samodzielne centrum
komputerowego wspomagania projekto-
wania. Tak¿e przy tworzeniu specjalno-
œci i programów na zbli¿onych kierunkach
studiów w³adze Uniwersytetu w Nowgo-
rodzie czêsto korzystaj¹ z doœwiadczeñ
Politechniki £ódzkiej.

Aleksander Pyæ urodzi³ siê w 1939 r. Jest absolwentem Wydzia³u Elektrycznego Poli-
techniki £ódzkiej. Po ukoñczeniu studiów w 1962 r. rozpocz¹³ trwaj¹c¹ do dziœ pracê na
naszej uczelni. W 1970 r. obroni³ pracê doktorsk¹. Od tego te¿ roku jest pe³nomocnikiem
rektora ds. praktyk. Jest kierownikiem (od 1991 r.) Autoryzowanego Centrum Programu
AutoCAD. Od 1995 r. jest zastêpc¹ dyrektora Instytutu Automatyki. Jest autorem 18 wdro-
¿onych prac naukowo badawczych z zakresu automatyki procesów przemys³owych,
35 ar tyku³ów w czasopismach naukowych i popularno-naukowych, skryptu oraz
5 patentów. Odby³ liczne sta¿e, w tym na uczelniach zagranicznych w Holandii, Niem-
czech i Rosji.

Za osi¹gniêcia w pracy naukowej i dydaktycznej oraz organizacyjne zosta³ wyró¿nio-
ny nagrodami Ministra i odznaczeniami, m.in. odznak¹ Zas³u¿ony dla m. £odzi, Medalem
Edukacji Narodowej, Krzy¿em Oficerskim Orderu Odrodzenia Polski. Jako mi³oœnik spor-
tu, a w szczególnoœci badmintona, ceni sobie wyró¿nienia, jakie otrzyma³ za dzia³alnoœæ

w AZS (Z³ota Odznaka), czy w Polskim Zwi¹zku Badmintona (Srebrna Odznaka).              n
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University of Strathclyde w Glasgow by³ pierwsz¹ uczelni¹ brytyjsk¹, z któr¹
Politechnika £ódzka podpisa³a umowê o wspó³pracy. By³o to w 1967 roku. Przez
wiele lat kolejne odnawiane umowy potwierdza³y, ¿e jest to partnerstwo szczegól-
ne. Rodzi³y siê z niego nie tylko znacz¹ce osi¹gniêcia naukowe, ale i bardzo bliskie
kontakty przyjacielskie. Od jakiegoœ czasu wspó³praca miêdzy naszymi uczelniami
nie jest tak o¿ywiona jak dawniej. W³adze obu uczelni postanowi³y zmieniæ ten stan
rzeczy. Miêdzy innymi temu celowi s³u¿y³a odbyta w maju 2003 r. wizyta Pryncypa-
³a University of Strathclyde prof. Andrew Hamnetta, o której informowaliœmy w ¯U
nr 84. W styczniu tego roku nadszed³ czas na rewizytê.

Do Glasgow uda³a siê delegacja w sk³adzie: rektor prof. Jan Krysiñski, prorektor
ds. nauki i rozwoju uczelni prof. Stanis³aw Bielecki, prorektor ds. promocji i wspó³-
pracy z zagranic¹ prof. Andrzej Napieralski i dyrektor Centrum Komputerowego dr
in¿. Stanis³aw Starzak.

Celem naszego krótkiego wyjazdu – mówi rektor prof. Jan Krysiñski – by³o ocie-
plenie kontaktów i rozwiniêcie wspó³pracy z naszym szkockim partnerem. Uwa¿a-
my, ¿e bardzo serdeczne stosunki z Uniwersytetem Strathclyde, które maj¹ prze-
cie¿ wspania³¹ tradycjê, musz¹ byæ kontynuowane. W tym celu powinna nast¹piæ
wymiana pokoleñ w gronie osób wspó³pracuj¹cych. Jak podkreœla prof. Jan Krysiñ-
ski, te osoby, które przed laty zainicjowa³y, a nastêpnie prowadzi³y wspó³pracê,
w wiêkszoœci s¹ ju¿ na emeryturze. Nadszed³ czas, by teraz m³odsze pokolenie
przejê³o po nich pa³eczkê.

Pierwszego dnia, 7 stycznia, odby³a siê robocza kolacja wydana przez Pryncy-
pa³a prof. Andrew Hamnetta. Poruszano na niej m.in. temat przyst¹pienia Poli-
techniki do presti¿owego European Consortium of Innovative Universities (ECIU).
Ustalono, ¿e nasza uczelnia przygotuje odpowiedni wniosek, a uczelni¹ wprowa-
dzaj¹c¹ bêdzie University of Strathclyde, cz³onek ECIU. W rozmowach podkreœla-
no, ¿e wspó³praca pomiêdzy naszymi uczelniami powinna polegaæ nie tylko na
udziale w programach europejskich, ale tak¿e na bezpoœrednich bilateralnych
kontaktach.

Nastêpnego dnia delegacja Politechniki odby³a szereg rozmów i wizyt w ró¿nych
jednostkach Uniwersytetu. Z prof. K Millerem, University Deputy Principal rozma-
wiano m.in. na temat, podwójnych dyplomów, Deklaracji Boloñskiej i e-learningu.
Kolejne spotkania: z dziekanami Wydzia³u Mechanicznego i Wydzia³u Elektroniki
pokaza³y, ¿e istniej¹ szerokie mo¿liwoœci wspó³pracy w ró¿nych dziedzinach. Szcze-
gólne wra¿enie wynios³a nasza delegacja z wizyty w Hunter Centre for Entrepre-
neurship. Jest to rodzaj centrum rozwoju przedsiêbiorczoœci, które s³u¿y absolwen-
tom w poszukiwaniu pracy, czy te¿ w rozwoju w³asnych firm.

W³adze P£ planuj¹ zaproszenie do naszej uczelni liczniejszej grupy tzw.
m³odszego pokolenia ze Strathclyde University. Dziêki temu ³atwiej nawi¹¿¹
siê nowe, bezpoœrednie kontakty. Wa¿ne jest te¿, by do wspó³pracy w³¹czyæ
studentów.

Mi³ym akcentem naszego pobytu w Glasgow by³y te¿ spotkania, ju¿ mniej for-
malne, z dawnymi przyjació³mi z Uniwersytetu Strathclyde – mówi na zakoñczenie
rektor prof. Jan Krysiñski. – W czasie jednego z takich spotkañ dr Ronald Crawford
podarowa³ Bibliotece G³ównej Politechniki £ódzkiej ksi¹¿kê Normana Davisa poœwiê-
con¹ Powstaniu Warszawskiemu – „Rising’44 The Battle for Warsaw”.

n Ewa Chojnacka

Wizyta w Glasgow

Profesor Marian Kryszewski, doktor
honoris causa Politechniki £ódzkiej otrzy-
ma³ szczególne wyró¿nienie – Convalla-
ria Copernicana przyznane po raz pierw-
szy przez Senat Uniwersytetu Miko³aja
Kopernika. W ten sposób toruñska uczel-
nia doceni³a wybitny wk³ad Profesora
w rozwój nauki œwiatowej i wielkie za-
s³ugi dla rozwoju badañ naukowych na
UMK. Statuetka wykonana przez artyst-
kê rzeŸbiarza Alicjê Majewsk¹ zosta³a
wrêczona Profesorowi 19 lutego podczas
Œwiêta Uczelni.

Prof. Marian Kryszewski urodzi³
siê w Toruniu w 1925 r. Po zakoñcze-
niu wojny rozpocz¹³ studia na Wydzia-
le Matematyczno-Przyrodniczym Uni-
wersytetu Miko³aja Kopernika. Po stu-
diach rozpocz¹³ pracê w Katedrze Fi-
zyki Doœwiadczalnej UMK. Doktoryzo-
wa³ siê w 1955 r. W latach 1956-57
odby³ sta¿ naukowy w Centre de Re-
cherches sur les Macromolecules
w Strasburgu.

Z Politechnik¹ £ódzk¹ zwi¹za³ siê
w 1958 r. Zosta³ kierownikiem Katedry
Fizyki Wydzia³u Chemii. Profesorem
zwyczajnym zosta³ w roku 1972. W tym
samym roku wspó³tworzy³ Centrum
Badañ Molekularnych i Makromoleku-
larnych PAN w £odzi. W 1976 r. zosta³
cz³onkiem korespondentem, a w 1989 r.
cz³onkiem rzeczywistym PAN. W 1995 r.
nadano mu tytu³ doktora honoris cau-
sa P£.

Profesor ma w swoim dorobku 350
oryginalnych publikacji, 3 ksi¹¿ki i po-
nad 40 ar tyku³ów monograficznych.
Wypromowa³ 44 doktorów.

Prof. Marian Kryszewski nale¿y do
najwybitniejszych fizykochemików
w Polsce, a wyniki jego badañ uzyska³y
uznanie w œwiecie. Stworzy³ na Politech-
nice i w CBMiM oœrodki badañ polime-
rów o uznanym wysokim poziomie na-
ukowym.

n

Pierwsza
Convallaria
Copernicana

Nadszedł czas, by młodsze pokolenie przejęło pałeczkę
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Dynamiczny rozwój, osiągnięcia i prestiż – tak przedstawia się dziś Instytut Elektroniki. Można się było
o tym przekonać podczas obchodów jego trzydziestolecia

Jubileusz

30 lat minê³o od utworzenia na Politechnice £ódzkiej In-
stytutu Elektroniki. Jego niezwykle dynamiczny rozwój powi¹-
zany jest ze spektakularnymi osi¹gniêciami naukowymi i roz-
wojem kadry naukowej, a tak¿e coraz bogatsz¹ ofert¹ dydak-
tyczn¹. Instytut wypromowa³ ju¿ niemal 1 000 magistrów
in¿ynierów, kilkudziesiêciu doktorów nauk technicznych, wie-
lu z nich uzyska³o stopnie naukowe doktora habilitowanego,
a nawet tytu³y profesorskie. Kszta³cenie elektroników jest dziœ
masowe, wci¹¿ jest bardzo wielu kandydatów na studia na
tym kierunku, a dla absolwentów nie brakuje pracy. W ci¹gu
trzydziestu lat uzbiera³o siê wiele sukcesów, jest wiêc czym
siê pochwaliæ.

Z okazji jubileuszu Instytut zaprezentowa³ siê z rozmachem
i fantazj¹, a mo¿liwoœci do tego stworzy³a jego nowa baza
lokalowa.

20 lutego w auli Instytutu spotkali siê jego pracownicy
i zaproszeni goœcie. Dyrektor Instytutu – prof. Andrzej Mater-
ka powita³ znakomitoœci: Rektora P£ prof. Jana Krysiñskiego
i uczonych zas³u¿onych dla polskiej elektroniki, Politechniki
£ódzkiej i Instytutu Elektroniki. Byli wœród nich doktorzy ho-
noris causa naszej uczelni: prof. Jerzy Osiowski, prof. W³ady-
s³aw Pe³czewski, prof. Micha³ Jab³oñski i prof. Czes³aw Stru-
mi³³o, twórcy Instytutu: profesorowie Zdzis³aw Korzec i Jerzy
Luciñski, prorektorzy P£, a wœród nich wybitny elektronik prof.
Andrzej Napieralski, by³y dziekan Wydzia³u Elektrotechniki
i Elektroniki prof. Jan Leszczyñski, którego zaanga¿owanie
przyczyni³o siê do pozyskania przez Instytut nowej, niezbêd-
nej do rozwoju, przestrzeni. Byli tak¿e goœcie z innych uczel-
ni: prof. Rutkowski z Politechniki Œl¹skiej, prof. Szmidt z Poli-
techniki Warszawskiej, wieloletni wspó³pracownicy profeso-
rowie Filipkowski i Piekarski oraz sponsorzy. Na sali widaæ te¿
by³o twarze by³ych pracowników, którzy nadal czuj¹ siê zwi¹-
zani emocjonalnie z Instytutem.

W krótkim przemówieniu prof. Krysiñski przypomnia³ hi-
storiê Instytutu. Powiedzia³ m.in.: Jesteœmy dumni z osi¹gniêæ
Instytutu Elektroniki, sk³adam podziêkowania za olbrzymi trud
w³o¿ony w rozwój elektroniki.

Nastêpnie przysz³a pora na listy gratulacyjne, by³y te¿
symboliczne prezenty. Prof. Jan Szmidt przekaza³ gratula-
cje i ¿yczenia od dziekana i ca³ej spo³ecznoœci Wydzia³u Elek-
troniki Politechniki Warszawskiej, do ¿yczeñ do³¹czy³ grafi-
kê przedstawiaj¹c¹ budynek PW, prof. Dominik Sankowski
– kierownik Katedry Informatyki Stosowanej naszej uczelni
wraz z ¿yczeniami wrêczy³ album Odkrywanie Œwiata, prof.
Kazimierz Wiatr z Katedry Elektroniki AGH przekaza³ dyrek-
torowi Materce album Droga Królewska ozdabiaj¹c gratula-
cje piêkn¹ metafor¹.

Przy okazji jubileuszu niezbêdne jest nieco podsumowañ
i historii. Prezentacjê trzydziestu lat Instytutu Elektroniki zro-
biono bardzo pomys³owo: historia ³ódzkiej elektroniki splata³a
siê ze œwiatowymi odkryciami z tej dziedziny, ze wspomnienia-
mi twórców Instytutu: prof. Zdzis³awa Korca i prof. Jerzego
Luciñskiego i z przedstawieniem najwa¿niejszych osi¹gniêæ.

Kolejn¹ czêœci¹ uroczystoœci by³a prezentacja zak³adów.
Swój dorobek i najwiêksze sukcesy przedstawi³y: Zak³ad Elek-
troniki Medycznej, Zak³ad Telekomunikacji, Zak³ad Przyrz¹-
dów Pó³przewodnikowych i Zak³ad Uk³adów Elektronicznych
i Termografii. Prezentacje pokaza³y jak wielokierunkowo roz-
wija siê Instytut, jak aktywnie œledzi potrzeby wspó³czesno-
œci i jak znakomit¹ i œwietnie przygotowan¹ ma kadrê. Kierun-
ki badañ to zarówno rozwój technologii, jak te¿ rozwój zasto-
sowañ – metod przetwarzania informacji przy u¿yciu uk³adów
elektronicznych.

Rektor
prof. Jan Krysiński
z gospodarzami
uroczystości
prof. Andrzejem
Materką
i dr. hab. Pawłem
Strumiłło

Foto: Jacek Szabela

Profesorowie:
Jerzy Osiowski,
Zdzisław Korzec
i Andrzej Napieralski

Foto: Jacek Szabela
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Imprezy IV edycji Festiwalu zosta³y podzielone s¹ na blo-
ki tematyczne. W kilku z nich Politechnika przedstawi swoje
najnowsze osi¹gniêcia naukowe. Program zawiera blisko 70
imprez zaproponowanych przez wszystkie wydzia³y. S¹ wœród
nich wyk³ady i lekcje festiwalowe, ale tak¿e wiele pokazów,
prezentacji, warsztatów, przewidziano tak¿e wystawy i fil-
my. Kilka jednostek zaproponowa³o zwiedzanie swoich labo-
ratoriów. W bloku poœwiêconym rozwojowi przyjaznemu œro-
dowisku wyodrêbniono kilka paneli. Nowoczesne biotechno-
logie przedstawi¹ naukowcy z Wydzia³u BiNo¯. Pod tytu³em
Dzisiejszy rozwój cz³owieka kryj¹ siê zagadnienia zrówno-
wa¿onego rozwoju, zagro¿eñ technologicznych i telepracy.
Wiele ciekawych imprez poœwiêconych bêdzie tak aktualnej
tematyce, jak¹ s¹ choroby cywilizacyjne. Znacz¹ce osi¹gniê-
cia Politechniki zostan¹ zaprezentowane w panelu zatytu³o-
wanym Technika w medycynie. Mowa bêdzie m.in. o proz-
drowotnej ¿ywnoœci, zagro¿eniach wynikaj¹cych z obecno-

Festiwal Nauki, Techniki i Sztuki na stałe wkomponował się w kalendarz ważnych imprez odbywających się w naszym
mieście. Także w tym roku, w kwietniu przez tydzień królować będzie łódzka nauka. Oferta Politechniki Łódzkiej
jest bardzo zróżnicowana tematycznie, a wśród licznych imprez każdy na pewno znajdzie coś ciekawego dla siebie.
Choć Festiwal trwa od 22 do 27 kwietnia, nasza uczelnia prezentować będzie swój program w dniu 23 kwietnia.
Tegoroczny Festiwal odbywać się będzie pod hasłem

Twórczość bez granic

Przewidziano te¿ czas na zwiedzanie Instytutu. Scenariusz
ca³ej uroczystoœci i zwiedzania przygotowano bardzo staran-
nie, ka¿dy z goœci na wstêpie dosta³ eleganck¹ teczkê – dwu-
jêzyczny folder Instytutu, w której mo¿na by³o znaleŸæ pro-
gram uroczystoœci, egzemplarz wydania specjalnego ¯ycia
Uczelni poœwiêconego Instytutowi, wk³adkê ze sk³adem oso-
bowym i precyzyjny plan zwiedzania grupowego lub indywi-
dualnego. Prócz tego goœcie dostali znaczek pami¹tkowy, który

natychmiast pojawi³ siê w wiêkszoœci klap marynarek.
Wielkie œwiêtowanie w mniej formalnej atmosferze ban-

kietu rozpoczê³o siê wieczorem w nowej restauracji Politech-
nika, która w ten sposób zainaugurowa³a swoj¹ dzia³alnoœæ.
By³ ogromny tort, fajerwerki i fantastyczny nastrój. Zadowole-
nie z udanej imprezy i dumê z osi¹gniêæ Instytutu widaæ na
prezentowanych zdjêciach.

n Hanna Morawska

œci pleœni w budynkach mieszkalnych, zastosowaniach
warstw diamentowych, mechanicznej zastawce serca no-
wej generacji i polskim robocie kardiochirurgicznycm. Kolej-
ny zestaw imprez poka¿e Technikê bez granic. Wyró¿niono
tutaj nastêpuj¹ce grupy tematyczne: nowoczesne narzêdzia
nauki, podstawowe zagadnienia fizyki, biotechnologia w s³u¿-
bie cz³owieka, nowoczesnoœæ w tekstyliach. W ramach tzw.
dialogów humanistycznych nasza uczelnia zaprezentuje m.in.
wyobraŸniê bez granic. Bêd¹ to wyk³ady o paradoksach ma-
tematyki, wystawa i lekcja rzeŸby oraz seminarium studenc-
kie dotycz¹ce wyrobów odzie¿owych. Drugi panel w tym
cyklu dotyczyæ bêdzie biznesu, marketingu i Europy.

Pracami organizacyjnymi zwi¹zanymi z Festiwalem
w P£ kieruje, podobnie jak w ub. roku, komitet z³o¿ony
z przedstawicieli wszystkich wydzia³ów, pod kierunkiem
prof. Izabelli Kruciñskiej.

n Ewa Chojnacka

Nieskrywana radość
– twórca Instytutu
prof. Zdzisław Korzec
i obecny dyrektor
prof. Andrzej Materka
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W pierwszej sesji, któr¹ poœwiêcono internacjonalizacji

kszta³cenia w polskich uczelniach w kontekœcie Procesu

Boloñskiego zosta³y przedstawione dwa referaty: Co nowe-
go w Procesie Boloñskim? (prof. Andrzej Kraœniewski) oraz
Monitorowanie i promocja Procesu Boloñskiego (prof. Stefan
Jurga). Zgromadzenie KRASP w uchwale w sprawie powo³a-
nia Zespo³u Boloñskiego KRASP postanowi³o przekszta³ciæ
dzia³aj¹c¹ dotychczas Komisjê Akredytacyjn¹ KRASP w Komi-
sjê Akredytacyjn¹ - Zespó³ Boloñski KRASP. Jego zadaniem
ma byæ m.in. okresowa ocena przebiegu Procesu Boloñskiego
w Polsce na tle zmian zachodz¹cych w innych krajach oraz
inicjowanie i rekomendowanie niezbêdnych dzia³añ.

W czasie drugiej sesji dyskutowano nad rol¹ œrodowiska

akademickiego wobec integracji europejskiej. W uchwale
w sprawie Traktatu Konstytucyjnego Unii Europejskiej Zgro-
madzenie zwróci³o siê do Rz¹du RP o podjêcie wysi³ków
w celu znalezienia kompromisu, który bêdzie satysfakcjono-
waæ wszystkie strony. Swój apel w tej sprawie KRASP skiero-
wa³a tak¿e do konferencji rektorów poszczególnych pañstw
europejskich.

Mówiono tak¿e na temat zaplanowanej w dniach 28 kwiet-
nia - 1 maja w Lublinie konferencji Higher Education for Uni-
ted Europe. Bêdzie to dla œrodowiska akademickiego wyda-
rzenie wyj¹tkowe.

Kolejna sesja dotyczy³a problemów szkolnictwa wy¿sze-

go oraz polityki edukacyjnej.
Rozpoczê³o j¹ wyst¹pienie Pani Minister Krystyny £ybac-

kiej, która przedstawi³a w skrócie bud¿et szkolnictwa wy¿sze-
go w 2004 roku. Wyst¹pienie by³o optymistyczne. Bud¿et wzro-
œnie o 28,6% w stosunku do 2003 roku. Zapewniona bêdzie
kompensacja skutków drugiego etapu regulacji wynagrodzeñ
dokonanej w 2003 roku i zapewnione œrodki dla realizacji eta-
pu trzeciego w br. Zwiêkszony zostanie fundusz stypendialny.
Pani Minister skrytykowa³a fakt zmniejszenia naboru studen-
tów przez uczelnie pañstwowe w roku 2003.

 W dalszej czêœci sesji Zgromadzenie z zadowoleniem przy-
jê³o zakoñczenie prac nad projektem ustawy Prawo o szkol-
nictwie wy¿szym, prowadzonych przez Zespó³ Prezydenta RP
oraz wyrazi³o podziêkowanie Przewodnicz¹cemu i Cz³onkom
Zespo³u za wielki wysi³ek w³o¿ony w przygotowanie projektu
ustawy, za ogrom pracy wykonanej ca³kowicie bezinteresow-
nie dla dobra ca³ego œrodowiska akademickiego w Polsce.

W uchwale w sprawie polityki edukacyjnej w Polsce Zgro-
madzenie Plenarne uzna³o za niezbêdne nadanie najwy¿szej

rangi sprawom edukacji w Polsce i stworzenie wieloletniej stra-
tegii rozwoju szkolnictwa. Zgromadzenie zaapelowa³o do Mi-
nistra ENiS o powo³anie do ¿ycia Rady Edukacji Narodowej lub
instytucji o podobnej nazwie, która – obejmuj¹c swymi zada-
niami ca³y obszar edukacji narodowej, od szkolnictwa podsta-
wowego po wy¿sze – sta³aby siê wa¿nym dla w³adz RP orga-
nem doradczym, a jednoczeœnie mog³aby stworzyæ wizjê roz-
woju systemu edukacji na okres co najmniej najbli¿szych 15 –
20 lat, która zosta³aby poddana publicznej debacie.

W zwi¹zku z przyjêciem przez Parlament RP ustaw o po-
datku dochodowym Zgromadzenie podjê³o uchwa³ê w spra-
wie koniecznoœci nowelizacji ustaw o podatku dochodowym
od osób prawnych oraz od osób fizycznych. Zaapelowano
o pilne wprowadzenie pod obrady Sejmu nowelizacji, która
ostatecznie uporz¹dkuje sprawy podatkowe w sektorze szkol-
nictwa wy¿szego, stwarzaj¹c zarazem warunki dla dalszego
rozwoju tego sektora.

Sobotnie obrady poœwiêcone finansowaniu szkolnictwa

wy¿szego i kszta³cenia kadry naukowej rozpocz¹³ referat
System kontroli finansowej i audytu wewnêtrznego w szko-
³ach wy¿szych wyg³oszony przez przedstawiciela Ministerstwa
Finansów. Drugie wyst¹pienie dotyczy³o kosztów kszta³cenia
kadr naukowych, a mówi³ o tym prof. Ryszard Tadeusiewicz,
rektor AGH.

Zgromadzenie podkreœli³o w uchwale w sprawie finansowa-
nia kszta³cenia kadry naukowej, ¿e uczelnie kszta³c¹ m³od¹
kadrê prowadz¹c w coraz wiêkszym wymiarze studia dokto-
ranckie, organizuj¹c dla doktorantów odpowiednie stanowiska
w laboratoriach oraz prowadz¹c przewody doktorskie i habilita-
cyjne, co obci¹¿a w coraz wiêkszym stopniu ich bud¿ety.

W zwi¹zku z tym Zgromadzenie zwróci³o do Ministra ENiS
oraz Ministra Nauki i Informatyzacji z apelem o pozyskanie
dodatkowych œrodków finansowych i wprowadzenie nowego
modelu finansowania kszta³cenia kadr naukowych.

Ostatnia sesja, na której omawiano sprawy wewnêtrzne
KRASP i sprawy wniesione zakoñczy³a siê podjêciem dwóch
uchwa³. Na mocy pierwszej z nich powo³ano do ¿ycia Tymcza-
sow¹ Konferencjê Rektorów Akademickich Uczelni Niepañstwo-
wych. W drugiej uchwale dotycz¹cej nadawania tytu³u zawo-
dowego „in¿ynier” Zgromadzenie Plenarne KRASP w pe³ni
popar³o uchwa³ê Konferencji Rektorów Polskich Uczelni Tech-
nicznych postuluj¹c¹ wprowadzenie rozwi¹zañ zmierzaj¹cych
do zapewnienia odpowiedniej jakoœci studiów prowadz¹cych
do uzyskania tytu³u zawodowego in¿ynier. Zdaniem rektorów

KRASP w Katowicach

W ostatnich dniach stycznia 2004 r. odby³o siê Zgromadzenie Plenarne KRASP zorganizowane przez Œl¹sk¹ Akademiê
Medyczn¹ w Katowicach.

W obradach udzia³ wziêli tak¿e zaproszeni goœcie, m.in.: prof. Danuta Hübner – Minister ds. Europejskich, dr Krystyna
£ybacka – Minister Edukacji Narodowej i Sportu, prof. Tadeusz Szulc – Podsekretarz Stanu w MENiS, dr hab. Ewa Freyberg –
Podsekretarz Stanu w MENiS, prof. Edmund Wittbrodt – senator RP, cz³onek Konwentu ds. Przysz³oœci Unii Europejskiej, prof.
Andrzej Jamio³kowski – Przewodnicz¹cy PKA oraz prof. Jerzy B³a¿ejowski – Przewodnicz¹cy RGSzW.
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uczelnie i jednostki maj¹ce prawo do
nadawania tytu³u zawodowego in¿ynier
powinny spe³niaæ okreœlone wymagania
dotycz¹cych zaplecza laboratoryjnego,
a tak¿e nale¿y w programach studiów
ustaliæ odpowiedni wymiar zajêæ prak-
tycznych.

Z innych spraw poruszonych na spot-
kaniu w Katowicach odnotowaæ mo¿na
nastêpuj¹ce informacje:

u Przewodnicz¹cy KRASP skierowa³
apel do Ministra ENiS o podjêcie dzia³añ
w nastêpuj¹cych sprawach o charakte-
rze interwencyjnym: podatki od wynaj-
mu nieruchomoœci przez uczelnie, rozli-
czanie grantów promotorskich, wsparcie
finansowe doktorantów niepracuj¹cych
i niepobieraj¹cych stypendiów na pod-
stawie przepisów ustawy o przeciwdzia-
³aniu bezrobociu.

u Przewodnicz¹cy zespo³u pracuj¹-
cego nad projektem ustawy Prawo
o szkolnictwie wy¿szym – prof. Jerzy
WoŸnicki poinformowa³ o przekazaniu
28 stycznia br. wyników prac zespo³u do
Kancelarii Prezydenta RP. Oficjalne prze-
kazanie projektu Prezydentowi nast¹pi-
³o 11 lutego br.

u Na proœbê Przewodnicz¹cego Try-
buna³u Konstytucyjnego przekazane zo-
sta³o stanowisko KRASP w zwi¹zku z to-
cz¹cym siê postêpowaniem w sprawie
stwierdzenia niezgodnoœci z Konstytucj¹
RP niektórych przepisów ustawy o za-
mówieniach publicznych, bêd¹cym efek-
tem wyst¹pienia KRASP do rzecznika
Praw Obywatelskich.

u Rzecznicy prasowi i pracownicy
biur promocji wyst¹pili z inicjatyw¹ zor-
ganizowania promocji polskich uczelni za
granic¹ w oparciu o œrodki, które mog¹
zostaæ pozyskane z MSZ. KRASP popie-
ra tê inicjatywê.

u Nast¹pi³a reorganizacja witryny
www KRASP. Pojawi³ siê na niej m.in. nowy
dzia³ Sprawy szkolnictwa wy¿szego.
W tym dziale zamieszczane s¹ projekty roz-
porz¹dzeñ, projekty standardów naucza-
nia, ewentualnie nowych zatwierdzonych
standardów, oraz inne materia³y dotycz¹-
ce szkolnictwa wy¿szego przes³ane do
konsultacji KRASP przez ministerstwa
i inne organy administracji centralnej.

n (opr. E.Ch. dziêki uprzejmoœci
Sekretarza Generalnego KRASP)

W Centrum Diagnostyki i Terapii Laserowej P£ prof. dr hab. med. Leszek Jero-
min, kierownik Kliniki Urologii Uniwersytetu Medycznego w £odzi przeprowadzi³
w dniu 11 lutego operacjê przerostu prostaty laserem wysokoenergetycznym KTP.
Operacje w zakresie laserowego odparowania prostaty s¹ przeprowadzane w CDiTL
P£ przez prof. Jeromina od sierpnia ub. roku. Po 28 wykonanych zabiegach prof.
Jeromin uzyska³ miêdzynarodowy certyfikat amerykañskiej firmy Laserscope, upraw-
niaj¹cy do szkoleñ lekarzy urologów z ca³ego œwiata w technice PDP laserowej
abolicji gruczo³u prostaty. Opisywany zabieg by³ szczególny. By³ obserwowany przez
prof. dr hab. med. Andrzeja Borówkê, Prezesa Polskiego Towarzystwa Urologiczne-
go i krajowego konsultanta ds. urologii, któremu towarzyszy³o. kilku lekarzy z Uni-
wersytetu Medycznego w £odzi. Dziêki obserwacji na monitorze mogli oni obejrzeæ
sposób przeprowadzania zabiegu i poznaæ metodê stosowan¹ przez prof. L. Jeromi-
na. Ta technika jest bardzo nowoczesna. Zabieg trwa 15-20 minut, jest ca³kowicie
bezkrwawy, pacjent nie wymaga cewnikowania. Po jego zakoñczeniu pacjent po
prostu udaje siê do domu. W Polsce na przerost prostaty cierpi oko³o 2 mln. osób.
W krajach Europy Zachodniej tego rodzaju zabiegi s¹ refundowane.

Leczenie stanów chorobowych z u¿yciem promieniowania laserowego to bardzo
zaawansowana medycyna. Jak podkreœlali lekarze bior¹cy udzia³ w pokazowym
zabiegu, chodzi o to, by laseroterapia nie by³a poboczem medycyny. Po wizycie
w CDiTL P£ prof. Borówka powiedzia³, ¿e jest pod ogromnym wra¿eniem zaprezen-
towanej metody leczenia przerostu prostaty, jak i innych przeprowadzanych w Cen-
trum zabiegów. Wyrazi³ ¿yczenia, by praktyka laserowa i jej aplikacje medyczne
w Polsce pomyœlnie siê rozwija³y.

Goœcie dyrektora Centrum dr. n. med. Cezarego Peszyñskiego-Drews spotkali
siê z rektorem prof. Janem Krysiñskim.                                                      n  (E.Ch.)

Krajowy konsultant
w CDiTL

Goście rektora prof.
Jana Krysińskiego,

stoją od lewej
dr. n. med. Cezary
Peszyński-Drews,

prof. dr hab. med.
Leszek Jeromin,

prof. dr hab. med.
Andrzej Borówka

Foto: Jacek Szabela
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Na pocz¹tku tego roku, 9 stycznia,
uroczyœcie podpisano przed³u¿enie umo-
wy zawartej pomiêdzy firm¹ VBW Clima
i Politechnik¹ £ódzk¹. Strony umowy re-
prezentowane by³y przez: prorektora ds.
studenckich prof. Stanis³awa Miturê,
przedstawiciela firmy VBW Clima mgr. in¿.
Dariusza Froñskiego i realizatora umowy
kierownika Katedry Techniki Ogrzewczej
i Wentylacyjnej dr. hab. Henryka G. Sabi-
niaka, prof. P£. Umowa mówi o nagrodach
pieniê¿nych i zatrudnieniu na etacie jed-
nego z dyplomantów broni¹cych prace
w Katedrze Techniki Ogrzewczej i Wenty-
lacyjnej. W uroczystoœci udzia³ wziê³a tak-

Nawiązując do tekstu „Pierwsza jaskółka” z „Życia Uczelni” nr 82/2003,
w którym ukazała się informacja o podpisaniu pierwszej umowy z firmą VBW Clima,
można powiedzieć, że coraz więcej jaskółek pojawia się nad Katedrą Techniki
Ogrzewczej i Wentylacyjnej.

Nowe jaskółki

Stoją od lewej:
przedstawiciele VBW
Clima, laureatka
pierwszej nagrody
A. Przygoda,
prorektor
prof. S. Mitura,
kierownik Katedry
dr hab.
H. Sabiniak, prof. PŁ

Foto: Jacek Szabela

W dniu 10 grudnia  2003r. odby³o siê zebranie sprawoz-
dawczo – wyborcze Klubu ̄ eglarskiego P£. Wziê³o w nim udzia³
60 cz³onków Klubu. Zebraniu przewodniczy³ kol. Jerzy Tom-
czyk. Sprawozdanie z dzia³alnoœci Zarz¹du przedstawi³ ustê-
puj¹cy komandor Adam Koby³ecki. „Staremu” Zarz¹dowi udzie-
lono absolutorium. Na nowego Komandora zg³oszono kandy-
datury Miros³awa Urbaniaka oraz Zdzis³awa Bartczaka.
W wyniku tajnych wyborów nowym komandorem zosta³ wy-
brany kol. Zdzis³aw Bartczak z wydzia³u In¿ynierii Proceso-
wej i Ochrony Œrodowiska. Cz³onkami Zarz¹du K¯ wybrani

¿e pierwsza laureatka nagrody, ju¿ absol-
wentka Politechniki mgr in¿. Agnieszka
Przygoda, która jest teraz przedstawicie-
lem firmy VBW Clima na region ³ódzki.

Z aneksu umowy wynika, ¿e nagrodê
pieniê¿n¹ i etat w firmie otrzyma teraz
tylko jedna osoba. Bêdzie to absolwent,
którego praca dyplomowa z zakresu wen-
tylacji b¹dŸ klimatyzacji zostanie najwy-
¿ej oceniona przez komisjê konkursow¹.
Przewidziano równie¿ nagrodê dla promo-
tora tej pracy. W ten sposób zostanie do-
ceniony wk³ad pracy promotora. Ma to
tak¿e stanowiæ zachêtê do podnoszenia
jakoœci prac dyplomowych. Komisjê sta-

Nowy Zarząd Klubu Żeglarskiego

nowi¹ przedstawiciele firmy VBW Clima
oraz adiunkci i profesorowie z Katedry.

Przedstawiciele firmy bardzo mi³o
wypowiadali siê o dotychczasowej wspó³-
pracy i zapowiadali dalsze aneksy przed³u-
¿aj¹ce umowê na nastêpne lata.

Obecnie trwaj¹cy konkurs ma zostaæ
rozstrzygniêty do 10 wrzeœnia 2004 r.,
a nagrody zostan¹ wrêczone, mo¿na ju¿
napisaæ, ¿e tradycyjnie, podczas inaugu-
racji nowego roku akademickiego.

Trwa tak¿e zapocz¹tkowana w 1999 r.
wymiana naukowa pomiêdzy pracownika-
mi i studentami Katedry, a Uniwersyte-
tem Technicznym w Chemnitz. Dzieje siê
tak pomimo narzekañ, jakie s³ychaæ
w Niemczech na temat trudnoœci w finan-
sowaniu nauki. Land Saksoni przyzna³ jed-
no semestralne stypendium i obieca³ ko-
lejne dla m³odych pracowników nauki
z Katedry. Tego stypendium strona nie-
miecka jeszcze nie potwierdzi³a. Realiza-
cja ma nast¹piæ w semestrze letnim tego
roku akademickiego. Wymiana jest w³a-
œciwie jednostronna, dotychczas to stro-
na niemiecka zaprasza i funduje stypen-
dia. Politechnika tylko dwukrotnie goœci-
³a profesorów Uniwersytetu Techniczne-
go w Chemnitz, w tym rektora tej uczelni
prof. Christiana von Borczyskowskiego.

Trwaj¹ rozmowy, na razie nieoficjalne
z Wydzia³em Budowy Maszyn Uniwersy-
tetu Technicznego w DreŸnie o wymianie
naukowej i dydaktycznej dotycz¹cej kon-
struowania, budowy oraz eksploatacji
maszyn i urz¹dzeñ mechanicznych pra-
cuj¹cych na rzecz in¿ynierii œrodowiska.
Wydzia³ Budowy Maszyn jest gotów przyj-
mowaæ naszych dyplomantów na ostatni
rok studiów, w³¹cznie z obron¹ pracy dy-
plomowej. By³by to dyplom niemiecko-
polski, czyli europejski.                                           n

zostali: W. B³a¿ejewski, A. Dêbowski, P. G³uszcz, A. Józwiak,
W. Kubiak, K. Napiórkowski, E. Wasylkowska.

Uczestnicy Walnego Zebrania wyrazili podziêkowanie ustêpu-
j¹cemu komandorowi Adamowi Koby³eckiemu za du¿e zaanga¿o-
wanie w kierowanie Klubem ̄ eglarskim przez ostatnie cztery lata.
Nowy Komandor Zdzis³aw Bartczak przedstawi³ zamierzenia no-
wego Zarz¹du m.in.: wczasy ¿eglarskie Pierwszy krok na wodzie
oraz obóz naukowy - rejs po Mazurach w ramach Uniwersytetu
Ba³tyckiego.

                n
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Uhonorowano w ten sposób wybitne-
go naukowca i, jak g³osi napis na tabli-
cy, twórcê Katedry Kolei Elektrycznych,
prekursora wielkiej elektryfikacji kolei
polskich.

Tablicê ufundowano z inicjatywy
Rady Wydzia³u Elektrotechniki i Elektro-
niki. Wykonanie tablicy wspar³y finanso-
wo: Miejskie Przedsiêbiorstwo Komuni-
kacyjne – £ódŸ Spó³ka z o.o., PKP Pol-
skie Linie Kolejowe S.A., PKP Energety-
ka Spó³ka z o.o., Zespó³ Elektrociep³ow-
ni w £odzi S.A., Zak³ad Energetyczny
£ódŸ Teren S.A.

W uroczystoœci udzia³ wziêli: JM
Rektor P£ prof. Jan Krysiñski, dziekan
i cz³onkowie Rady Wydzia³u, prezesi
i dyrektorzy firm sponsoruj¹cych oraz
licznych przedsiêbiorstw zwi¹zanych
z energetyk¹ i trakcj¹ elektryczn¹,
a tak¿e du¿e grono absolwentów – wy-
chowanków Profesora Jaworskiego.
Uroczystoœæ prowadzi³ dyrektor Insty-
tutu Elektroenergetyki prof. Maciej
Pawlik, a wspomnienie o Profesorze
wyg³osi³ dr in¿. Stanis³aw Kubik.

Czes³aw Jaworski urodzi³ siê w War-
szawie 20 lipca 1905 r. Studia na Wy-
dziale Elektrycznym Politechniki War-
szawskiej ukoñczy³ w 1933 r., po czym
podj¹³ pracê w PKP. M.in. organizowa³
i prowadzi³ budowê pierwszej w WêŸle
Warszawskim elektrowozowni i by³ jej
naczelnikiem od 1937 r. do wybuchu
wojny. Po utworzeniu w 1947 r. Biura
Elektryfikacji Kolei podj¹³ w nim pracê.
Jak podkreœla³ we wspomnieniach
dr Kubik – Uzasadnianie ekonomicznej
efektywnoœci trakcji elektrycznej i upor-

czywa walka o zwiêkszanie tempa elek-
tryfikacji PKP sta³y siê ¿yciowym pos³an-
nictwem Profesora Jaworskiego.

Z Politechnik¹ £ódzk¹ Profesor zwi¹-
za³ siê w 1949 r., obejmuj¹c kierownic-
two Katedry Elektrotechniki Ogólnej na
Wydziale Elektrycznym. W jej ramach
w 1951 r. stworzy³ Zak³ad Kolei Elektrycz-
nych i uruchomi³ specjalnoœæ Kolejnictwo
Elektryczne.

Stopieñ doktora n.t. otrzyma³ w 1950 r.,
tytu³ profesora nadzwyczajnego w 1954
roku, a zwyczajnego – w 1972 r.

Dziêki staraniom Profesora Jawor-
skiego Zak³ad Kolei Elektrycznych prze-
kszta³ci³ siê w 1957 r. w Katedrê Kolei
Elektrycznych, któr¹ kierowa³ nieprze-
rwanie do roku 1970. Po reorganizacji
struktury Politechniki by³ kierownikiem
Zespo³u Trakcji Elektrycznej w Instytu-
cie Elektroenergetyki i pe³ni³ tê funkcjê
do przejœcia na emeryturê.

Jak wspomina dr Kubik - W dzia³al-
noœci naukowej Profesora mo¿na wyró¿-
niæ dwa nurty: badawczy, wynikaj¹cy
z jego g³êbokiej wiedzy i dociekliwoœci
oraz propagatorski, u którego podstaw
le¿a³ patriotyzm i niewzruszone przeko-
nanie o korzyœciach, jakie elektryfikacja
kolei przyniesie polskiej gospodarce.
Odzwierciedleniem tych nurtów s¹ mo-
nografie: „Teoria trakcji elektrycznej”
(1956 r.) i „Progi op³acalnoœci elektryfi-
kacji i dieselizacji PKP” (1959 r.). Ta dru-
ga, okreœlajaca w³aœciwe miejsce trak-
cji elektrycznej na polskich kolejach, jest
mniej znana, bowiem ówczesne w³adze
opatrzy³y j¹ klauzul¹ poufnoœci.

Zas³ugi Profesora Czes³awa Jawor-

Pamięci
Profesora
Czesława Jaworskiego
niestrudzonego orędownika idei elektryfikacji kolei w Polsce

skiego dla dzie³a elektryfikacji sieci PKP
Resort Komunikacji uczci³ symbolicznie
ju¿ w 1988 r. ods³oniêciem tablicy pa-
mi¹tkowej na budynku dworca Warsza-
wa - Œródmieœcie. Stowarzyszenie In-
¿ynierów i Techników Komunikacji wy-
da³o z okazji 60-lecia trakcji elektrycz-
nej PKP medal okolicznoœciowy z wize-
runkiem Profesora, a aktualnie Stowa-
rzyszenie to przyznaje co dwa lata na-
grody imienia Profesora Jaworskiego za
wybitne osi¹gniêcia na polu trakcji elek-
trycznej.

Profesor Czes³aw Jaworski zmar³ 23
marca 1981 r. Na dziesiêæ miesiêcy
przed Jego œmierci¹, w tygodniku „Po-
lityka” ukaza³ siê ostatni artyku³ Profe-
sora zatytu³owany „Moja wojna trzy-
dziestoletnia” – mówi³ dr in¿. Stanis³aw
Kubik na zakoñczenie wspomnieñ o Pro-
fesorze Jaworskim. – Bez porozumie-
nia z Autorem, redakcja opatrzy³a ten
artyku³ rysunkiem Don Kichota na ko-
niu, dzier¿¹cego w rêku ogromne pióro
jako rycersk¹ kopiê. Profesor by³ nie-
zadowolony z tego ¿artu, uznaj¹c, ¿e
nie licuje on z powag¹ treœci artyku³u.
Dziœ, z perspektywy lat, rysunek ten
wyra¿a symboliczn¹ prawdê. By³ to
szlachetny rycerz - rycerz nauki, do
koñca wierny swemu pos³annictwu.

     n  Katarzyna Bergiel

Foto: Jacek Szabela

W galerii zasłużonych gmachu Wydziału Elektrotechniki
i Elektroniki PŁ w dniu 9 grudnia 2003 r. odsłonięto kolejną
tablicę pamiątkową.
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Katedra Chemicznej Obróbki Wyrobów W³ókienniczych Politechniki £ódzkiej oraz
stowarzyszenie Polskich Chemików Kolorystów i Fundacja Rozwoju Polskiej Kolory-
styki zorganizowa³y uroczystoœæ ods³oniêcia tablicy poœwiêconej pamiêci prof. Józefa
Meissnera. W holu Wydzia³u In¿ynierii i Marketingu Tekstyliów w dniu 12 stycznia br.
zebra³o siê liczne grono pracowników, przyjació³ i wychowanków Profesora.

Profesor Józef Meissner urodzi³ siê w 1902 r. Po ukoñczeniu gimnazjum im.
Miko³aja Kopernika w £odzi rozpocz¹³ studia na Wydziale Chemicznym Politech-
niki Warszawskiej, które ukoñczy³ sk³adaj¹c pracê dyplomow¹ w Katedrze Wiel-
kiego Przemys³u Organicznego i Farbiarstwa pod kierunkiem prof. Józefa Szczê-
snego Turskiego. Wiedzê z zakresu barwników i kolorystyki doskonali³ w Wy¿-
szej Szkole Chemicznej w Miluzie.

Równolegle z obowi¹zkami zawodowymi poœwiêca³ siê dzia³alnoœci organizacyj-
no-naukowej. W latach 1947 – 1950 wspó³organizowa³ Katedrê Wykoñczalnictwa
w nowo powstaj¹cym Wydziale W³ókienniczym P£. W latach 1948 - 52 by³ prodzieka-
nem, a nastêpnie (1952-53) dziekanem Wydzia³u W³ókienniczego. Równolegle zajmo-
wa³ kierownicze stanowiska w Wieczorowej Szkole In¿ynierskiej w £odzi.

Prof. J. Meissner pracowa³ w wielu zak³adach oraz jednostkach badawczo-
rozwojowych przemys³u w³ókienniczego, w latach 1949 – 1966 w Instytucie W³ó-
kiennictwa pe³ni¹c funkcje dyrektora ds. naukowo – badawczych. W latach 1965
– 74 by³ przewodnicz¹cym Zarz¹du Polskiego Komitetu Kolorystyki.

Aktywnoœæ spo³eczna i organizatorska prof. Józefa Meissnera wykracza³a
znacznie poza jego dzia³alnoœæ w Politechnice £ódzkiej i Instytucie W³ókiennic-
twa, a wysoka ocena i du¿y autorytet, jakie uzyska³ dziêki swym zdolnoœciom,
zaanga¿owaniu i pracowitoœci sprawi³y, ¿e pe³ni³ szereg znacz¹cych w kraju funkcji
w gremiach stowarzyszeniowych i kolegialnych.

Profesor Józef Meissner zmar³ w 1977 r.

Pamięci Profesora
Józefa Meissnera

Od wielu lat tradycj¹ w³ókienników jest integracja œrodo-
wiska studenckiego i naukowego. Wyrazem tego sta³y siê Bale
W³ókiennika wznowione w roku 2001 po kilkuletniej przerwie.
Pocz¹tkowo spotkania organizowane by³y w klubie Futurysta,
jednak du¿a liczba zainteresowanych (ok. 150 osób) sta³a siê
powodem, ¿e tegoroczny bal zorganizowano 22 lutego br.
w sali sto³ówki akademickiej przy Al. Politechniki 3a.

Tradycyjnie sponsorem Balu jest Stowarzyszenie W³ó-
kienników Polskich oraz £ódzka Rada Federacji SNT – NOT.
W bie¿¹cym roku organizatorem, jak równie¿ sponsorem,
by³ Samorz¹d Studencki Wydzia³u In¿ynierii i Marketingu
Tekstyliów.

Bal rozpoczêli organizatorzy. Dr in¿. Bogdan Ignasiak –
Prezes Oddzia³u £ódŸ Stowarzyszenia W³ókienników Polskich
serdecznie powita³ wszystkich uczestników i ¿yczy³ wspa-
nia³ej zabawy. Oczywiœcie, oprócz studentów i towarzysz¹-

Bal Włókiennika

Tablicê wg projektu p. Kazimierza Karpiñskiego wykona³
p. Juliusz Kwieciñski z firmy „BR¥ZART” z Pleszewa. Jej fun-
datorami jest Instytut W³ókiennictwa oraz, co nie jest czê-
stym zjawiskiem, osoby prywatne. S¹ to: T. Babiñska,
W. Biliñski, W. Dominikowski, A. Dyczka, B. Gajdzicki, Z. Gaw-
likowska, G. G³owacka, M. Graliñski, B. Gurowska, I. Jasin-
ski, A. Kawiorska, E. Klimek, T. Laskowski, K. Lesiakowska,
W. Micha³owski, Z. Mo¿yszek, A. P³uciennik, D. Pruœ, S. Pruœ,
F. Rybicki, J. Starzewski, J. Szczeciñski, W. Szczepaniak,
I. Szrajner, R. Zientkiewicz.

n  (E.Ch.)

cych im osób na bal przyby³a i œwietnie siê bawi³a kadra
akademicka. Niekonwencjonaln¹ atrakcj¹ by³ wiejski stó³
uginaj¹cy siê od smako³yków, ufundowany przez Studencki
Samorz¹d Wydzia³u.

Do tañca przygrywa³o Radio ̄ ak, przy którym zabawa trwa-
³a do bia³ego rana, a nieustanny t³ok na parkiecie œwiadczy³
o zadowoleniu uczestników.

Jak co roku, odby³y siê wybory królowej balu. Zosta³a ni¹
studentka Wydzia³u Kamila Konieczna. Zorganizowano rów-
nie¿ konkurs na najlepiej tañcz¹c¹ parê. Zwyciêzcy otrzymali
oczywiœcie nagrody.

Bal W³ókiennika to naprawdê wspania³e i atrakcyjne wy-
darzenie.

Do zobaczenia za rok na jeszcze lepszej zabawie.

n   Monika Malinowska - Olszowy

Foto: Jacek Szabela
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Konferencja odbywa³a siê w czterech sesjach poœwiêco-
nych polityce ochrony œrodowiska, czystszej produkcji, pro-
jektowaniu produktu i systemom zarz¹dzania œrodowiskiem.
Zosta³y wyg³oszone tak¿e 3 referaty na zaproszenie:

The Baltech consortium work – Børje Klemmensen, Ro-
skilde University, Dania,

How universities may implement EMS, the case of Zittau/Goer-
litz – Bernd Delakowitz, Hochschule Zittau/Goerlitz, Niemcy,

Learning and teaching EMS; round table – Kari Penttinenn,
Institute for Environmental Protection and Fisheries, Finlandia.

Uczestnicy konferencji mieli tak¿e mo¿liwoœæ zwiedzenia
Elektrowni „Be³chatów”, gdzie zapoznali siê z polityk¹ œrodo-
wiskow¹ realizowan¹ przez Elektrowniê oraz procedur¹ otrzy-
mywania przez ni¹ certyfikatów œrodowiskowych, takich jak
ISO 14001 i pozwolenie zintegrowane.

Wysoka ocena dzia³alnoœci Centrum Uniwersytetu Ba³tyc-
kiego w Polsce, którego dyrektorem jest prof. dr hab. Irene-
usz Zbiciñski, spowodowa³a, i¿ w roku 2003 zosta³a podpisa-
na umowa pomiêdzy Uppsala University a Politechnik¹ £ódzk¹
na dalsz¹ dzia³alnoœæ Centrum do koñca 2004 r. Umowê pod-
pisali: ze strony Politechniki £ódzkiej prorektor ds. kszta³ce-
nia prof. dr hab. Edward Jezierski, a ze strony Uniwersytetu
Ba³tyckiego dyrektor BUP prof. Lars Ryden.

Centrum Uniwersytetu Ba³tyckiego w Polsce zorganizowa³o

Systemom zarządzania środowiskiem poświęcona była konferencja dla nauczycieli akademickich – Environmental Management Systems (EMS)
Teachers Conference – zorganizowana w ramach Uniwersytetu Bałtyckiego w dniach 26-30 listopada 2003 r. w Słoku k/Bełchatowa.
Organizację konferencji powierzono Centrum Uniwersytetu Bałtyckiego w Polsce, które mieści się na Wydziale Inżynierii Procesowej i Ochrony
Środowiska. W konferencji uczestniczyło 72 nauczycieli, którzy prowadzą zajęcia w ramach Uniwersytetu Bałtyckiego,
w tym 51 z zagranicy z 13 krajów m.in. z Białorusi, Danii, Estonii, Finlandii, Litwy, Łotwy, Niemiec, Rosji, Szwecji i Ukrainy.

Umowę podpisują
prorektor

ds. kształcenia
dr hab. Edward

Jezierski, prof. PŁ
i dyrektor BUP

prof. Lars Ryden

Poruszone zostan¹ problemy identyfikacji i modelowania
w³aœciwoœci tekstyliów interaktywnych, ich zastosowanie
w ochronie osobistej, medycynie, sporcie, rekreacji i techni-
ce. Bardzo ciekawie zapowiada siê dyskusja poœwiêcona no-
woczesnej dziedzinie nauki, jak¹ jest elektronika noszona
i tekstronika, jako po³¹czenie tekstyliów z elektronik¹ i infor-
matyk¹.

Konferencji towarzyszyæ bêdzie wystawa prezentuj¹ca wyro-
by stanowi¹ce szczególne osi¹gniêcia wybranych jednostek
uczestnicz¹cych w spotkaniu.

Komitet naukowy pracuj¹cy pod przewodnictwem prof.
Krzysztofa Demsa skupia grono naukowców z uczelni polskich
i zagranicznych oraz instytutów badawczych. S¹ w nim, oprócz

5 miêdzynarodowych konferencji studenckich w Borkach (1999-
2003). Konferencje te cieszy³y siê tak du¿ym zainteresowaniem,
¿e powierzono nam organizacjê kolejnej, w 2004 roku. Od po-
cz¹tku dzia³alnoœci Centrum, czyli od 2000 r. corocznie organi-
zujemy równie¿ letnie obozy naukowe dla studentów wy¿szych
uczelni w Stacji Morskiej na Helu oraz rejsy szkoleniowe w za-
kresie edukacji ekologicznej na ¿aglowcu Pogoria.

n Dorota Michalak

Wydział Inżynierii i Marketingu Tekstyliów organizuje w dniach 22-23 listopada
VIII międzynarodową konferencję IMTEX 2004. Tematem tegorocznej konferencji są

tekstylia interaktywne

Międzynarodowy uniwersytet

Politechniki £ódzkiej, przedstawiciele takich oœrodków jak:
University of Zagreb, Ivanovo State Textile Academy, Ecole Na-
tionale Supérieure des Arts et Industries Textiles, Ensait, Uni-
versity of Ghent, Kaunas University of Technology, Institut fûr
Textil – und Bekleidungstechnik w DreŸnie, Hong Kong Poly-
technic University, Akademia Techniczno-Humanistyczna w
Bielsku- Bia³ej oraz jednostki z £odzi: Instytut In¿ynierii Mate-
ria³ów W³ókienniczych, Centralny Instytut Ochrony Pracy i In-
stytut Technologii Eksploatacji.

Informacji dotycz¹cych Konferencji udziela: mgr in¿. Grze-
gorz Bednarski, tel. (0-42) 631-33-46, fax (0-42) 631-33-31,
www.p.lodz.pl/wlokno/imtex_2004.

n   (E.Ch.)
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Prawdopodobnie wiêkszoœæ z doktorantów zgodzi siê ze
stwierdzeniem, ¿e nasz status nie odpowiada wspó³czesnym
europejskim standardom i naszym w³asnym ambicjom – czy-
tamy w zaproszeniu na spotkanie do £odzi. Jak podkreœla
Agnieszka Wiosetek-Reske przewodnicz¹ca SD P£ – G³ówne
problemy zwi¹zane s¹ z nieprecyzyjnie zdefiniowanym statu-
sem doktoranta, niedofinansowaniem badañ naukowych i bra-
kiem prawa do reprezentacji w ogólnopolskich gremiach de-
cyzyjnych i opiniodawczych.

Powstaj¹cy projekt nowej ustawy reguluj¹cej dzia³alnoœæ
szkó³ wy¿szych w za³o¿eniach twórców ma za zadanie do-
stosowanie polskiej edukacji do wyzwañ XXI wieku, sformu-
³owanych miêdzy innymi w tzw. Deklaracji Boloñskiej, której
Polska jest sygnatariuszem. Czy jednak projekt ten w pe³ni
odpowiada naszym oczekiwaniom? Forum w £odzi by³o do-
skona³¹ okazj¹ do zastanowienia siê nad odpowiedzi¹ na to
pytanie.

Na spotkanie z doktorantami przyjechali do Politechniki:
wiceminister Edukacji Narodowej i Sportu prof. Tadeusz
Szulc, wiceprzewodnicz¹cy Rady G³ównej Szkolnictwa Wy-
¿szego prof. Wojciech Mitkowski oraz przewodnicz¹cy Kon-
ferencji Rektorów Akademickich Szkó³ Polskich prof. Franci-
szek Ziejka.

Pierwsza czêœæ Forum, któr¹ otworzy³ rektor Politech-
niki £ódzkiej prof. Jan Krysiñski mia³a charakter otwartej

Prawa i obowiązki doktoranta w świetle nowego Prawa o szkolnictwie wyższym w przededniu przystąpienia Polski do Unii
Europejskiej były tematem dyskusji w czasie Ogólnopolskiego Forum Doktorantów. Zorganizował je Samorząd Doktorantów
Politechniki Łódzkiej w dniu 7 lutego 2004 r. Było to trzecie spotkanie młodych pracowników nauki. Wzięli w nim udział
delegaci z ponad 50 uczelni.

Doktorant, czyli kto?

dyskusji, po obiedzie obrady toczy³y siê ju¿ tylko w gronie
delegatów.

Wstêpem do dyskusji by³y kolejne wyst¹pienia zaproszo-
nych goœci.

Minister prof. Szulc podkreœli³, ¿e Polska maj¹ca
1 800 000 studentów osi¹gnê³a jeden z najwiêkszych wspó³-
czynników skolaryzacji w Europie. Bum edukacyjny, jaki na-
st¹pi³ w ostatnich latach spowodowa³, ¿e mamy w tej chwili
ponad 380 uczelni, z czego 119 to uczelnie pañstwowe. Zwra-
caj¹c siê do doktorantów minister mówi³ – Nie jesteœmy
w stanie spe³niæ wszystkich waszych oczekiwañ, jednak sytu-
acja doktorantów powinna zmieniæ siê na korzyœæ. Miêdzy in-
nymi pojawi siê mo¿liwoœæ pisania prac pod opiek¹ kilku pro-
motorów z ró¿nych krajów, bêd¹ stypendia i sta¿e dla dokto-
rantów – strategia mobilnoœci, to jedno z naszych naczelnych
dzia³añ – podkreœla³ minister. Zwiêksz¹ siê kredyty dla dokto-
rantów, doktoranci otrzymaj¹ legitymacje, bêd¹ mogli oficjal-
nie dzia³aæ w strukturach samorz¹dowych.

Prof. Wojciech Mitkowski przedstawi³ krótk¹ informacjê
o dzia³alnoœci RGSzW. Mówi¹c o sprawach zwi¹zanych z dok-
torantami zwróci³ uwagê, ¿e po wejœciu w ¿ycie nowego Pra-
wa o szkolnictwie wy¿szym zwiêkszy siê liczba uczelni z upraw-
nieniami do prowadzenia studiów doktoranckich.

Prof. Ziejka mówi³ o podejmowanych przez KRASP ini-
cjatywach. Podkreœla³ m.in. zabiegi zwi¹zane z wprowa-
dzaniem mechanizmów projakoœciowych, prace na now¹
ustaw¹ i w³¹czanie siê Polski do Procesu Boloñskiego.
Nawi¹za³ tak¿e do problemu wieloetatowoœci. Jest to jed-
na z przyczyn tak¿e tego, ¿e doktoranci nie znajduj¹ za-
trudnienia. Miejsca na uczelniach s¹ blokowane przez te
same osoby pracuj¹ce w kilku szko³ach.

Ostatni referat przed dyskusj¹ przedstawi³ £ukasz Starzak
doktorant Politechniki £ódzkiej. Mówi³ w nim o stanie obec-
nym i perspektywach studiów doktoranckich w Polsce.

W tej chwili w Polsce jest ponad 28 000 doktorantów,
podczas gdy w 1989 r. by³o ich 1 800. Du¿a liczba dokto-
rantów to tak¿e bardzo du¿o problemów. Jednym z nich s¹
stypendia. Na wielu uczelniach wstrzymano ich wyp³aca-
nie, b¹dŸ uleg³y one znacznemu obni¿eniu. Stypendia dla
doktorantów to nie jest pomoc spo³eczna – podkreœla³
£ukasz Starzak. – Powinny one byæ pojmowane jako inwe-
stycja w przysz³oœæ kraju. Doktorantom brakuje funduszy
na sprzêt badawczy, literaturê fachow¹, rzadko znajduj¹
pieni¹dze na sfinansowanie publikacji swoich wyników na

Forum Doktorantów
gościło
przedstawicieli
ministerstwa,
RGSzW, KRASP
i władz Łodzi

Foto: Jacek Szabela
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konferencjach. Nie widz¹ perspektyw
zatrudnienia na uczelni, bowiem tutaj
wymiana pokoleñ odbywa siê bardzo
powoli. Mimo œwiadczonej pracy nie
maj¹ op³acanych sk³adek emerytal-
nych. W przeciwieñstwie do studen-
tów, doktoranci nie maj¹ reprezenta-
cji w organach uczelni i np. w RGSzW,
nie maj¹ zni¿ek w publicznym trans-
porcie, nie maj¹ prawa do korzystania
z pomocy socjalnej.

To tylko najwa¿niejsze problemy, któ-
re nur tuj¹ œrodowisko doktorantów.
W ciekawej, momentami bardzo emocjo-
nalnej dyskusji pojawia³y siê dalsze py-
tania. Dlaczego nowa ustawa nie dopusz-
cza podejmowania przez doktoranta pra-
cy w niepe³nym wymiarze czasu? Czy
rozwa¿ana jest mo¿liwoœæ studiów spon-
sorowanych? Czy nie powinny byæ jed-
noznacznie uregulowane kwestie zwi¹-
zane z minimaln¹ kwot¹ stypendium dla
doktorantów, jego ewentualnego zwro-
tu, czy te¿ podwy¿szania op³at za zaocz-
ne studia doktoranckie?

Na zakoñczenie obrad delegaci pod-
jêli Uchwa³ê, w której powo³uj¹c siê na
postulaty Deklaracji Boloñskiej dotycz¹-
ce III etapu studiów - studiów doktoranc-
kich, zwracaj¹ uwagê, ¿e faktyczna sy-
tuacja uczestników studiów doktoranc-
kich w Polsce jest praktycznie zbli¿ona
do sytuacji pracowników naukowo-dy-
daktycznych uczelni, dlatego te¿ postu-
luj¹, aby w projekcie nowej ustawy Pra-
wo o szkolnictwie wy¿szym zosta³y im
przyznane prawa pracownicze, m.in.
ubezpieczenie spo³eczne, dostêp do pra-
cowniczych funduszy socjalnych, upraw-
nienia wynikaj¹ce z wykonywania pra-
cy w warunkach szkodliwych dla zdro-
wia oraz umo¿liwienie nabywania zdol-
noœci kredytowej, czy podejmowania pra-
cy poza uczelni¹ w pe³nym wymiarze
czasu pracy.

W kolejnej uchwale delegaci przyjê-
li oficjalne stanowisko, w którym wy-
razili ¿al z powodu braku konsultacji
projektu ustawy ze œrodowiskiem dok-
torantów. Delegaci maj¹ nadziejê, ¿e
opracowane przez powo³an¹ w czasie
Forum komisjê poprawki bêd¹ uwzglêd-
nione w rozpoczynaj¹cym siê procesie
legislacyjnym.

n Ewa Chojnacka

Naukowymi przewodnicz¹cymi konferencji s¹: prof. dr in¿. Rudolf Thiele, Komi-
sja VDI dla Energii Odnawialnej (FA-RE), Erlangen, oraz prof. dr hab. in¿. Jan Krysiñ-
ski, rektor Politechniki £ódzkiej.

Udzia³ energii odnawialnej w bilansie wykorzystania energii pierwotnej w Polsce wynosi
obecnie 2,5% i powinien byæ do roku 2010 podniesiony do 7%. Wzrost ten, wed³ug opinii
polskich ekspertów, mo¿e byæ uznany jedynie jako minimalne wymaganie w odniesieniu
do istniej¹cych problemów kraju w zakresie energii i ochrony œrodowiska. Mimo to reali-
zacja tego zamierzenia bêdzie przedsiêwziêciem wymagaj¹cym bardzo du¿ego wysi³ku.

Tematyka konferencji koncentruje siê na warunkach ramowych w zakresie poli-
tyki energetycznej, koniecznych dla wzmo¿onego wykorzystania energii odnawial-
nej w Niemczech i w Polsce, na aspektach technicznych zwi¹zanych z urz¹dzenia-
mi dla energii odnawialnej, jak równie¿ na finansowaniu projektów.

W szczególnoœci wskazuje siê na doœwiadczenia praktyczne dotycz¹ce energii
odnawialnej, przedstawia otwarte jeszcze problemy oraz dyskutuje techniczne roz-
wi¹zania dla wykorzystania energii wodnej, geotermii, energii wiatru, biomasy, bio-
paliw p³ynnych oraz biogazu.

Konferencja jest przede wszystkim zorientowana na zagadnienia praktyczne, na
wytwórców, konstruktorów i eksploatatorów urz¹dzeñ wykorzystuj¹cych energiê od-
nawialn¹. Wa¿nymi adresatami konferencji s¹ równie¿ dostawcy energii, gminy oraz
jednostki decyzyjne, finansuj¹ce, a tak¿e szko³y wy¿sze i stowarzyszenia zawodowe.

W ramach konferencji odbêdzie siê sesja posterowa oferuj¹ca wytwórcom, do-
stawcom us³ug i jednostkom badawczym okazjê do przedstawienia swoich strate-
gii, nowoœci technicznych i opcji wejœcia na rynek.

Dalsze informacje: Sekretariat Konferencji w Polsce: Ma³gorzata JóŸwik, Insty-
tut Maszyn Przep³ywowych, Politechnika £ódzka, ul. Wólczañska 219/223, 93-005
£ódŸ, e-mail: mjozwik@p.lodz.pl, tel.: (48-42) 631-23-52, fax: (48-42) 636-13-83.

n

Stowarzyszenie Inżynierów Niemieckich (VDI), jedna z najstarszych tego typu
organizacji na świecie, przy współpracy z Politechniką Łódzką i Europejskim
Centrum Energii Odnawialnej EC BREC w Warszawie organizują w dniach
6 - 7 maja 2004 r. międzynarodową konferencję Energie odnawialne
w Niemczech i w Polsce - w świetle przystąpienia Polski do Unii Europejskiej

Ogólnokrajowy Konkurs na prace z mechaniki technicznej im. profesora Jana
Szmeltera jest organizowany cyklicznie co trzy lata przez Oddzia³ £ódzki Polskiego
Towarzystwa Mechaniki Teoretycznej i Stosowanej. Tegoroczna edycja odbywa³a
siê w 45 rocznicê powstania Towarzystwa. Honorowy patronat nad Konkursem obj¹³
JM Rektor P£ prof. Jan Krysiñski.

S¹d Konkursowy powo³any przez Przewodnicz¹cego Zarz¹du G³ównego PTMTS
prof. Józefa Kubika, w sk³ad którego weszli profesorowie: Czes³aw WoŸniak (prze-
wodnicz¹cy), Wojciech Barañski, Krzysztof Dems, Marian Królak wy³oni³ laureatów
najlepszych prac. Zostali nimi:

u I nagroda – dr in¿. Tomasz Kubiak (Politechnika £ódzka)
u II nagroda – dr in¿. Marek S. Kozieñ (Politechnika Krakowska)
u III nagroda – dr in¿. Lucjan Witek (Politechnika Rzeszowska)
Nagrodê I stopnia ufundowa³ JM Rektor Politechniki £ódzkiej. Nagrodzone prace

zostan¹ opublikowane w czasopiœmie Journal of Theoretical and Applied Mechanics.
n

Nagrodzone prace

Energia odnawialna
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Seminarium odby³o siê w ramach Sekcji Wêglowodanów Pol-
skiego Towarzystwa Technologów ̄ ywnoœci i zaszczycili je swoj¹
obecnoœci¹: przewodnicz¹cy Sekcji Wêglowodanów PTT¯ prof.
W. Leszczyñski z AR we Wroc³awiu, przewodnicz¹cy Oddzia³u
£ódzkiego PTT¯ dr hab. B. Król, prof. P£ oraz dziekan Wydzia³u
Biotechnologii i Nauk o ¯ywnoœci prof. J. Iciek.

W seminarium uczestniczy³o oko³o 100 osób, byli to g³ównie
przedstawiciele zak³adów przemys³u cukierniczego z ca³ej Polski,
a tak¿e pracownicy naukowi oœrodków zajmuj¹cych siê proble-
matyk¹ cukiernictwa oraz studenci.

W pierwszym dniu Seminarium zaproszeni prelegenci wyg³o-
sili referaty plenarne na temat takich zagadnieñ jak: Stan aktual-
ny przemys³u cukierniczego w Polsce (dr J. Rutkowski – wicepre-
zes Stowarzyszenia Polskich Producentów Wyrobów Cukierniczych
i Czekoladowych POLBISCO), Jakoœæ handlowa wyrobów kaka-
owych i czekoladowych (mgr R. Gasparska – redaktor czasopi-
sma Przegl¹d Piekarski i Cukierniczy), Uwarunkowania prawne
wdra¿ania systemu HACCP (dr in¿. Katarzyna Mokrosiñska, P£),
Wp³yw pochodzenia ziarna kakaowego na jego dalsze procesy
przetwórcze ( mgr in¿. W. Dachniewski – dyrektor Zak³adu Barry
Callebaut £ódŸ). Obradom towarzyszy³a ¿ywa i twórcza dyskusja.

Atrakcj¹ seminarium by³o zwiedzanie ZPC Barry Callebaut, gdzie
mo¿na by³o poznaæ proces przetwarzania miazgi kakaowej na pó³-
produkty (kuwertura, kakao) oraz gotowe wyroby czekoladowe.

Uczestnicy seminarium byli zgodni, ¿e takie spotkania nauki
z przemys³em s¹ bardzo dobr¹ form¹ wymiany doœwiadczeñ.
Wkrótce planowane jest nastêpne seminarium w ramach Sekcji
Wêglowodanów PTT¯.

Wydzia³ Biotechnologii i Nauk o ¯ywnoœci Politechniki
£ódzkiej wraz z Komitetem Nauk o ¯ywnoœci PAN i Oddzia-
³em £ódzkim Polskiego Towarzystwa Technologów ¯ywno-
œci jest organizatorem ogólnopolskiej jubileuszowej XXXV
Sesji Naukowej Komitetu Nauk o ¯ywnoœci PAN. Konferen-
cja zatytu³owana ¯ywnoœæ – aspekty technologiczne i proz-
drowotne ma odbyæ siê w dniach 21-22 wrzeœnia 2004 r. Jej
tematyka obejmie aktualne problemy zwi¹zane zarówno
z wytwarzaniem ¿ywnoœci, jak i jej cechami funkcjonalny-
mi. Przewiduje siê obrady w sekcjach problemowych, w cza-
sie których omówione zostan¹ zagadnienia ¿ywnoœci funk-

W dniach 19-21 marca w £odzi odby³a siê konferencja Par-
lamentu Studentów RP na temat Student i jego rola w realiza-
cji za³o¿eñ Procesu Boloñskiego. Celem tego ogólnopolskiego
spotkania studentów by³o przekazanie informacji na temat
tego, jak znacz¹c¹ rolê maj¹ studenci do odegrania w Proce-
sie Boloñskim, a tak¿e uœwiadomienie przys³uguj¹cych praw,
korzyœci i odpowiedzialnoœci, jaka spoczywa na œrodowisku
studenckim. Studenci zaprosili do dyskusji przedstawicieli
RGSzW, PKA oraz Ministerstwa Edukacji Narodowej i Sportu.
W obradach uczestniczyli tak¿e dr Maria Misiewicz – krajowy
koordynator Grupy Doradców ECTS i Suplementu do dyplomu
oraz prof. Marek Frankowicz – promotor Procesu Boloñskiego
w Polsce. Do wyg³oszenia referatu zaproszono z Politechniki
prof. Ireneusza Zbiciñskiego – szefa Komisji Dydaktycznej
i Komisji ds. Jakoœci Kszta³cenia oraz dr. in¿. Tomasza Sary-
usz-Wolskiego, doradcê ECTS.

Pierwszy dzieñ konferencji up³yn¹³ pod has³em: aktywnoœæ
studentów podstaw¹ powodzenia Procesu Boloñskiego. Dru-
giego dnia uczestników konferecji goœci³a Politechnika £ódz-
ka, a dyskusja toczy³a siê wokó³ poszczególnych elementów
Procesu Boloñskiego. Poruszane tematy dotyczy³y: trzystop-
niowego kszta³cenia, zintegrowanych programów i zapewnia-
nia jakoœci kszta³cenia (m.in. przez miêdzynarodow¹ akredy-
tacjê), systemu punktowego, suplementu do dyplomu, pracy
zawodowej podczas studiów - czyli drogi do ³atwiejszego wej-
œcia na rynek pracy oraz kwestii samokszta³cenia. Mówiono
tak¿e, w jaki sposób zaanga¿owaæ polskich studentów w re-
alizacjê Procesu Boloñskiego. Wieczorem odby³y siê warszta-
ty pod has³em: Studencki Ambasador Procesu Boloñskiego,
podczas których przekazano informacje na temat roli studen-
tów w promowaniu za³o¿eñ procesu, korzyœci, jakie z tego p³yn¹
oraz z kim wspó³pracowaæ w tym zakresie.

Konferencja zosta³a zorganizowana przez trzy ³ódzkie uczel-
nie WSHE, P£ i U£.

n Mariusz Koziñski

Zakład Technologii Skrobi i Cukiernictwa Instytutu Chemicz-
nej Technologii Żywności PŁ kierowany przez dr hab. inż. Ewę
Nebesny, prof. PŁ, zorganizował w końcu listopada ub.r.
II Seminarium Naukowe Aktualne wymagania dla surow-
ców, półproduktów i wyrobów czekoladowych.

Cukiernicze
seminarium

Żywność w wielu aspektach

Studenci w Procesie
Bolońskim

cjonalnej, biotechnologii w produkcji ¿ywnoœci, technologii
¿ywnoœci, in¿ynierii procesowej, oceny i analizy ¿ywnoœci,
dietetyki, normalizacji i legislacji, ¿ywnoœci ekologicznej
i ¿ywnoœci genetycznie modyfikowanej. Odbêdzie siê tak¿e
forum dyskusyjne na temat potrzeb, mo¿liwoœci i szans pro-
dukcji ¿ywnoœci funkcjonalnej. Sesje KNo¯ PAN (dawniej
Komitetu Chemii i Technologii ¯ywnoœci PAN) odbywaj¹ siê
corocznie w oœrodkach naukowych zwi¹zanych z naukami
o ¿ywnoœci. Poprzednia sesja, której gospodarzem by³a Po-
litechnika £ódzka odby³a siê w 1995 roku.

n Krzysztof Ko³odziejczyk
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Spotkanie s³u¿y³o m.in. dyskusji nad wypracowaniem form
wspó³pracy pracowników zwi¹zanych z szeroko rozumian¹
promocj¹. Nie jest to takie proste, ró¿ne s¹ bowiem rozwi¹za-
nia organizacyjne przyjête przez uczelnie, st¹d ró¿ne doœwiad-
czenia i potrzeby mniej lub bardziej sformalizowanych kontak-
tów. Na marginesie chcia³abym zauwa¿yæ, ¿e najczêœciej biu-
ro promocji i informacji, biuro rzecznika, redakcja czasopisma
i biuro karier s¹ roz³¹cznymi jednostkami uczelni.

G³ówna dyskusja skupia³a siê nad powo³aniem dobrowol-
nego stowarzyszenia pracowników zwanych czêsto w skrócie
PR. Wskaza³a ona, ¿e uzyskanie spójnego stanowiska nie jest
³atwe. Prace nad tym pomys³em trwaj¹ nadal, ale nawi¹zane
ju¿ kontakty pomagaj¹ w wymianie pogl¹dów i doœwiadczeñ,
czy konsultowaniu pewnych decyzji i rozwi¹zañ.

Spotkanie w Krakowie da³o tak¿e mo¿liwoœæ wys³uchania
ciekawych wyk³adów, które pos³u¿y³y pog³êbieniu kompeten-
cji zawodowych. Prof. Andrzej Kraœniewski, sekretarz gene-
ralny KRASP, chocia¿ - jak sam przyzna³ - nie jest specjalist¹
od promocji, sugerowa³ pewne mo¿liwoœci promocji widziane
z perspektywy KRASP. Wyk³ad prof. Ewy Nowiñskiej, dyrekto-
ra Instytutu Dziennikarstwa UJ dotyczy³ ochrony wizerunku
osób i renomy uczelni. Poparty wieloma praktycznymi przy-
k³adami i wskazówkami wynikaj¹cymi z bogatego doœwiad-
czenia wyk³ad by³ bardzo interesuj¹cy. Tak¿e wyst¹pienie prof.
Zbigniewa Nêckiego, dyrektora Instytutu Zarz¹dzania UJ,
wykaza³o, ¿e wyk³adowca nie tylko zna teoriê, czyli wie w jaki
sposób przekazywaæ treœci, jakie stosowaæ œrodki przekazu
i na jakie cechy u odbiorcy nale¿y zwracaæ uwagê, ale tak¿e
znakomicie stosuje j¹ w praktyce.

Spotkaniu na Uniwersytecie Jagielloñskim towarzyszy³o
zwiedzanie Muzeum UJ oraz wieczór w Piwnicy pod Baranami.

n Ewa Chojnacka

Promocja
razem

W dniach 20-22 lutego 2004 r. w Zakopanem odby³a siê
X Krajowa Konferencja Tematyczna Parlamentu Studentów
Rzeczypospolitej Polskiej. Konferencja ta dotyczy³a jakoœci
i programów kszta³cenia w œwietle perspektyw zatrudnie-
nia na rynku pracy oraz roli samorz¹dów studenckich. Na
zjazd stawi³a siê rekordowa liczba ponad dwustu delegatów
z wy¿szych szkó³ pañstwowych i niepañstwowych. Konfe-
rencja odbywa³a siê w oœrodku MSWiA „Dafne”. Na zapro-
szenie PSRP przybyli min.: Podsekretarz Stanu w MENiS prof.
dr hab. Tadeusz Szulc, Przewodnicz¹cy Pañstwowej Komisji
Akredytacyjnej prof. dr hab. Andrzej Jamio³kowski oraz Prze-
wodnicz¹cy Rady G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego prof. dr hab.
Jerzy B³a¿ejowski. Na spotkaniach poruszano wiele tema-
tów odnosz¹cych siê miêdzy innymi do oceny jakoœci kszta³-
cenia na przyk³adzie wybranych systemów ankietowych,
standardów nauczania i roli studentów w ich kszta³towaniu,
programów studiów – czy sprawdzaj¹ siê w obecnym syste-
mie kszta³cenia oraz roli samorz¹dów studenckich w ocenie
jakoœci kszta³cenia.

Drugiego dnia odby³o siê szkolenie przeprowadzone przez
Komisjê Aktywizacji Zawodowej PSRP oraz prezentacja Praca
dla Samorz¹dowców ukazuj¹ca mo¿liwoœci przedsiêwziêæ biz-
nesowych realizowanych na uczelniach.

Nie oby³o siê tak¿e bez posiedzenia Rady Studentów i Ko-
misji Sta³ych PSRP. Komisja Socjalno-Ekonomiczna zajmowa-
³a siê zmianami w pomocy materialnej dla studentów oraz
kredytami i po¿yczkami studenckimi w œwietle poprawki do
obecnie obowi¹zuj¹zej Ustawy o Szkolnictwie Wy¿szym. Ko-
misja Prawna prezentowa³a instytucjê Rzecznika Praw Stu-
denta. W Komisji Spraw Zagranicznych dyskutowano na te-
mat przygotowania Przewodnika Wannabe a student in Po-
land, a w Komisji Kultury na temat Juwenaliów 2004 i innych
projektów.

W niedzielê, 22 lutego, odby³o siê przedstawienie wypra-
cowanych stanowisk i podsumowanie konferencji. Politechni-
kê £ódzk¹ w Zakopanem reprezentowali: Marek Krzewicki
– cz³onek Zarz¹du Fundacji PSRP, Wojciech Kuliñski - Wice-
przewodnicz¹cy Samorz¹du Studenckiego P£ oraz Mariusz Ko-
ziñski - cz³onek Rady Studentów PSRP.

n Mariusz Koziñski

Parlament Studentów

Jakość
kształcenia
i perspektywy
pracy

Uniwersytet Jagielloński w dniach 16-17 stycznia br.
był gospodarzem spotkania pracowników biur promocji,
rzeczników prasowych i biur karier polskich uczelni. Było to
trzecie już spotkanie, przy czym przybyła na nie najliczniej-
sza z dotychczasowych reprezentacja – około 100 osób
z wszystkich typów uczelni. Sala im. Bobrzyńskiego
w Collegium Maius UJ z trudem pomieściła wszystkich
uczestników. Prof. Franciszek Ziejka, rektor UJ,
który powitał nasze liczne grono, podkreślił, że informacja
i komunikacja są obecnie bardzo ważne i coraz lepiej
doceniane przez uczelnie. Z drugiej strony, mając własne
bardzo różne doświadczenia ze współpracy z zawodowym
środowiskiem dziennikarskim powiedział – mają Państwo
niewątpliwie ciężką działkę w pracy na uczelni.
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W lutym w ³ódzkiej „Gazecie Wyborczej” pojawi³y siê in-
formacje o projektach, które maj¹ bardzo du¿e szanse na
dofinansowanie w ramach Zintegrowanego Programu Ope-
racyjnego Rozwoju Regionalnego (ZPORR). Wœród piêciu naj-
lepszych znalaz³y siê dwa projekty z Politechniki £ódzkiej.

Pierwszy z projektów „Studium Praktycznej Nauki Jêzy-
ków Obcych” pojawi³ siê w Internetowym Systemie Ewiden-
cji Kart Projektów (ISEKP) ju¿ w sierpniu 2003 r. Rektor P£
prof. Jan Krysiñski i dyr. administracyjny dr in¿. Jerzy Pry-
wer podczas rozmowy w Urzêdzie Marsza³kowskim dowie-
dzieli siê o mo¿liwoœci dofinansowania ze œrodków Europej-
skiego Funduszu Rozwoju Regionalnego prac zwi¹zanych
z modernizacj¹ budynku pofabrycznego dla potrzeb Studium.
Z przygotowaniem projektu „zmierzy³a siê” mgr in¿. Agniesz-
ka Dawydzik z Centrum Innowacji i Transferu Technologii
P£, która mo¿e siê pochwaliæ du¿ym ju¿ doœwiadczeniem
w tym zakresie. Tak opowiada o tym gor¹cym (w przenoœni
i dos³ownie) okresie:

Trwa³y wakacje, mia³am urlop. Pani Snarska-Œwiderska
z Urzêdu Marsza³kowskiego zasugerowa³a, ¿e projekt powi-
nien znaleŸæ siê w bazie ISEKP jak najszybciej. Chyba ta sta-
nowczoœæ pomog³a mi nie szukaæ „dziury w ca³ym”, ale trzy-
maæ siê dokumentów programowych i stosownych wska-
zówek. D³ugo czyta³am ci¹gle pojawiaj¹ce siê zmiany, które
przysy³a³a Bruksela. Mia³am nawet swój udzia³ w tworzeniu
Sektorowego Programu Operacyjnego „Wzrost konkurencyj-
noœci przedsiêbiorstw”, ale tym razem trzeba by³o teoriê za-
stosowaæ w praktyce. I uda³o siê. Nowoczesne Centrum Jêzy-
kowe bêdzie w 75% finansowane ze œrodków pochodz¹cych
z funduszy strukturalnych. To by³ ³atwy projekt. Nie jest trud-
no uzasadniæ potrzebê profesjonalnego Studium Nauki Jêzy-
ków Obcych. Ju¿ od kilku lat trwa³a budowa nowego Studium,
tak wiêc, wymagane do projektu aktualne pozwolenie na bu-
dowê, szczegó³owe plany remontowe, czy zgodnoœæ z planem
zagospodarowania terenu nie stanowi³y problemu. W 28 punk-
cie wniosku projektowego trzeba zamieœciæ informacje na te-
mat za³¹czników niezbêdnych dla rozpatrzenia wniosku o fi-
nansowanie ze œrodków ERDF lub stanu gotowoœci tych za-
³¹czników. W przypadku wspomnianego projektu brakuje tyl-
ko studium wykonalnoœci i poœwiadczenia wspó³finansowania

od instytucji partycypuj¹cych w ca³kowitych kosztach projek-
tu (MENiS). Dlatego projekt ten, po sprawdzeniu w Urzêdzie
Marsza³kowskim, otrzyma³ ranking 1, co oznacza, ¿e jest
w pe³ni przygotowany i odpowiedni w ramach interwencji fun-
duszy strukturalnych od roku 2004. Nie myœlê, ¿e to moja za-
s³uga, po prostu plany JM Rektora i dyr. administracyjnego
doskonale wpisa³y siê w ZPORR.

O drugim z projektów „Modernizacja Centrum Kszta³ce-
nia Miêdzynarodowego”, tak¿e wymienionym w „Gazecie Wy-
borczej” wœród najlepszych, mgr in¿. Agnieszka Dawydzik
mówi: – Ten projekt ma mniej gotowych za³¹czników, ale
jest bardzo istotny dla regionu. Prorektor ds. Nauki i Rozwo-
ju Uczelni prof. Bielecki, po dobrej ocenie przygotowania
poprzedniego projektu, zaproponowa³ dyrektorowi dr. in¿.
Tomaszowi Saryusz-Wolskiemu moj¹ pomoc w przygotowa-
niu podobnego projektu dla CKM. Udostêpni³am jako wzor-
cowy projekt „Studium Praktycznej Nauki Jêzyków Obcych”
i wspar³am merytorycznie mgr Magdalenê Bujak z CKM
w przygotowaniu projektu. I tak Politechnika zyska³a kolejn¹
nadziejê na 75% dofinansowanie prac zwi¹zanych z budow¹
nowoczesnego i jedynego w regionie, a tak¿e unikatowego
w kraju Centrum Kszta³cenia Miêdzynarodowego.

Projekty czekaj¹ na uruchomienie. Do tej pory mówiono
o nich w samych superlatywach, ale ocena formalna wnio-
sków przez Urz¹d Marsza³kowski to dopiero pierwszy krok do
sukcesu. Oceny merytorycznej i technicznej projektów doko-
nuje Panel Ekspertów powo³any do oceny w ramach danego
dzia³ania – mówi Agnieszka Dawydzik. – W trakcie oceny Pa-
nel przyznaje projektom punkty zgodnie z kryteriami zawar-
tymi w Uzupe³nieniu ZPORR i przyjêtymi przez Komitet Moni-
toruj¹cy ZPORR. W efekcie powstaje lista rankingowa projek-
tów kwalifikuj¹cych siê do dofinansowania. Lista ta jest prze-
kazywana do Regionalnego Komitetu Steruj¹cego, który oce-
nia projekty pod k¹tem zgodnoœci ze strategi¹ województwa.
RKS mo¿e zmieniæ kolejnoœæ projektów na liœcie rankingowej,
ale wymaga to zawsze uzasadnienia. Ostateczna wersja listy
rankingowej jest rekomendowana Zarz¹dowi Województwa,
który podejmuje decyzjê o wyborze projektów. Wybrane pro-
jekty s¹ przekazywane do Instytucji Poœrednicz¹cej (Wojewo-
da), a ta podpisuje umowy z beneficjentami koñcowymi o przy-

Czy Politechnika Łódzka
wykorzysta fundusze strukturalne?

Sektorowy Program Operacyjny, Europejski Fundusz Rozwoju Regionalnego, dziedziny interwencji, inicjatywa EQUAL, Instytucja
Zarządzająca, transze środków, SIMIK – to tylko kilka terminów, które są popularne wśród użytkowników funduszy strukturalnych.
Ile osób w Politechnice Łódzkiej zna definicje tych terminów? Nie będzie można wykorzystać środków strukturalnych nie znając
podstawowych procedur projektowych. Czy nasza uczelnia wykorzysta zatem fundusze strukturalne? Z dotychczasowego przebiegu
prowadzonych tu działań wynika, że odpowiedź na postawione pytanie jest pozytywna.
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znaniu dofinansowania na realizacje projektu. Do dnia podpi-
sania umowy jeszcze d³uga droga, ale - jak twierdzi mgr in¿.
Agnieszka Dawydzik - nie bêdziemy czekaæ z za³o¿onymi rê-
kami. Opisane wy¿ej projekty maj¹ bardzo du¿e szanse, aby
uzyskaæ finansowanie przeznaczone dla tzw. „Regionalnej in-
frastruktury edukacyjnej” w ramach pierwszego priorytetu
ZPORR. Dodaæ nale¿y, ¿e Zintegrowany Program Operacyjny
Rozwoju Regionalnego sk³ada siê z czterech priorytetów, dwu-
dziestu dzia³añ i dziewiêciu poddzia³añ. Uczelnie wy¿sze s¹
wymieniane kilkakrotnie, jako instytucje upowa¿nione do ko-
rzystania ze œrodków, które oferuje ZPORR. Jakie wiêc bêd¹
nastêpne projekty Politechniki £ódzkiej?

Po przestudiowaniu tylko Zintegrowanego Programu Ope-
racyjnego Rozwoju Regionalnego – mówi Agnieszka Dawydzik
- mam g³owê pe³n¹ pomys³ów. Mog³oby to byæ, np.:

u Budowa infrastruktury s³u¿¹cej do produkcji i przesy³u
energii ze Ÿróde³ geotermalnych (priorytet1, dzia³anie 1.2),

u Budowa kompleksu obiektów sportowych: krytej p³y-
walni i hali sportowej (priorytet1, dzia³anie 1.3.1, tak¿e priory-
tet 3, dzia³nie 3.5.1),

u Budowa, rozbudowa nowych lub modernizacja istniej¹-
cych obiektów dydaktycznych i ich wyposa¿enie, np. Centrum
Nauczania Matematyki i Fizyki P£, Centra Szkoleniowe przy
Centrach Zaawansowanych Technologii i Centrach Doskona-
³oœci P£ (priorytet 1, dzia³anie 13.1), tak¿e obiektów pe³ni¹-
cych funkcje kulturalne np. sala kinowa P£,

u Modernizacja i rozbudowa Centrum Diagnostyki i Tera-
pii Laserowej oraz zakup nowych urz¹dzeñ, rozwój leczenia
specjalistycznego i wysokospecjalistycznego” (priorytet 1,
dzia³anie 1.3, poddzia³anie 1.3.2),

u Projekt zwi¹zany z przygotowaniem P£ do elektronicz-
nego obiegu dokumentów, elektronicznej archiwizacji doku-
mentów, elektronicznych us³ug (priorytet 1, dzia³anie 1.5),

u Praktyki zawodowe dla studentów odbywaj¹ce siê
w przedsiêbiorstwach (priorytet 2, dzia³anie 2.1),

u Stypendia dla studentów pochodz¹cych z obszarów wiej-
skich i obszarów restrukturyzacji przemys³u (którzy natrafiaj¹
na bariery w dostêpie do kszta³cenia na poziomie wy¿szym
z powodu trudnej sytuacji materialnej) (priorytet 2, dzia³a-
nie 2.2),

u Regionalna Strategia Innowacji – wspó³udzia³ (priory-
tet 2, dzia³anie 2.6)

✔✔✔✔✔ Sta¿e s³u¿¹ce transferowi wiedzy z sektora badawczo-
rozwojowego do przedsiêbiorstw (system grantów
finansuj¹cych pracê w przedsiêbiorstwach dla absolwentów
szkó³ wy¿szych oraz pracowników sektora badawczo-
rozwojowego)

✔✔✔✔✔ Stypendia dla najlepszych absolwentów kontynuuj¹cych
naukê na studiach doktoranckich z zakresu nauk œcis³ych, tech-
nicznych oraz kierunków studiów wykorzystywanych w roz-
woju klastrów przemys³owych.

Mgr in¿. Agnieszka Dawydzik podkreœla, ¿e s¹ to pomy-
s³y, które wynikaj¹ z jednego tylko programu. Mo¿emy byæ
projektodawcami dla wielu dzia³añ w ramach Sektorowych
Programów Operacyjnych: „Wzrost Konkurencyjnoœci Przed-
siêbiorstw” czy „Wzrost Zasobów Ludzkich”. Chêtnie poroz-
mawiam i pomogê wszystkim – dodaje p. Agnieszka Dawy-
dzik - którzy chcieliby przygotowaæ wnioski o dofinansowa-
nie z funduszy strukturalnych i nie wiedz¹ jak siê za to za-
braæ.

W najbli¿szym czasie „gor¹cym tematem” bêd¹ Centra
Doskona³oœci. Po trudzie przygotowania projektów Centrów
Zaawansowanych Technologii nasta³ czas projektów „mniej-
szego kalibru”. Nie znaczy to, ¿e bêd¹ one ³atwiejsze. W og³o-
szonym niedawno konkursie, Ministerstwo Nauki i Informaty-
zacji nie zró¿nicowa³o kryteriów dla istniej¹cych ju¿ CD
(w ramach Phare Sci-Tech i V PR) i tych, które dopiero po-
wstan¹. Tak wiêc maj¹c na uwadze ponad 150 funkcjonuj¹-
cych w Polsce Centrów Doskona³oœci, nowe projekty musz¹
byæ perfekcyjne i w ka¿dym calu konkurencyjne – podkreœla
A. Dawidzik. – Aby takie przygotowaæ potrzebna jest m.in.
ogólnouczelniana strategia. Prorektor ds. Nauki i Rozwoju
Uczelni prof. Bielecki poleci³ mi zorganizowanie w drugim ty-
godniu marca spotkania informacyjnego dotycz¹cego udzia³u
Politechniki w konkursie na dofinansowanie Centrów Dosko-
na³oœci. Prof. Bielecki, jako koordynator Centrum Zaawanso-
wanych Technologii BioTechMed wie doskonale, jak trudne
mo¿e byæ przygotowanie dobrego wniosku i jak wa¿ne jest,
aby projekt by³ spójny z ogóln¹ strategi¹ uczelni.

Integracja Polski z Uni¹ Europejsk¹ stawia przed uczelnia-
mi nowe zadania. Kszta³cenie i nauka, aby by³y konkurencyj-
ne, wymagaj¹ zaanga¿owania wiêkszych ni¿ do tej pory œrod-
ków. Od 1 maja 2004 r. bêdziemy mieli dostêp do funduszy
strukturalnych. To, ¿e bêdziemy mieli dostêp nie oznacza, ¿e
je dostaniemy. Jest wiele dokumentów programowych regu-
luj¹cych sposób aplikowania, tryby oceny, czy rozliczania do-
tacji. Czeka nas wiele pracy, a nasze w³adze trudna „finanso-
wa gimnastyka”. Œrodki z funduszy strukturalnych otrzyma-
my co najmniej 60 dni po zap³aceniu za prace wykonane zgod-
nie harmonogramem przedsiêwziêcia. Dlatego bardzo wa¿ne
jest, aby o ka¿dym sk³adanym do bazy ISEKP wniosku zawia-
domiæ Rektorów, by unikn¹æ sytuacji, ¿e bardzo dobry projekt
nie zostanie uruchomiony, bo nie ma œrodków na zap³acenie
wykonawcy.

¯yczê Pañstwu powodzenia w wykorzystaniu nowych mo¿-
liwoœci, jakie oferuje nam UE. Mam te¿ nadzieje – dodaje na
zakoñczenie rozmowy z ¯U pani Agnieszka Dawydzik - ¿e uda
siê nam doprowadziæ do tego, ¿e bêdziemy mieli w Politechni-
ce £ódzkiej Centrum Transferu Technologii i Uczelniany Inku-
bator Technologii „z prawdziwego zdarzenia”, tak¿e ze œrod-
ków strukturalnych.

n (opr. E.Ch.)
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W koñcu stycznia na Politechnice £ódzkiej zosta³y podpi-
sane dwie umowy konsorcjum zwi¹zane z powo³aniem Cen-
trów Zaawansowanych Technologii. Pierwsza z nich dotyczy
Centrum Zaawansowanych Technologii BioTechMed, a druga
Centrum Zaawansowanych Technologii Tekstyliów Przyjaznych
dla Cz³owieka Pro Humano Tex.

Zgodnie z ide¹ tego typu jednostek Centra Zaawansowa-
nych Technologii bêd¹ prowadziæ dzia³alnoœæ o charakterze
interdyscyplinarnym. Celem jest opracowanie, wdra¿anie
i komercjalizacja nowych technologii zwi¹zanych z dziedzi-

Skuteczniejsze wdrażanie osiągnięć do przemysłu

Nowa szansa
dla najnowocześniejszych technologii

nami nauki uznanymi za szczególnie wa¿ne dla gospodarki
w za³o¿eniach polityki naukowej i innowacyjnej pañstwa,
zgodnie z zapisami w Narodowym Planie Rozwoju.

Wœród najwa¿niejszych celów dzia³ania konsorcjów jest
wspólne prowadzenie wieloletnich prac badawczo-rozwojo-
wych i badawczo-wdro¿eniowych ukierunkowanych na opra-
cowanie nowych technologii i us³ug. Powsta³e Centra pozwol¹
na wzmocnienie wspó³pracy, w tym transfer najnowszych
technologii, pomiêdzy sfer¹ badawczo-rozwojow¹, a przed-
siêbiorstwami, szczególnie sektora MŒP. Wp³ynie to na pod-
niesienie innowacyjnoœci i konkurencyjnoœci przedsiêbiorstw
dzia³aj¹cych na terenie naszego kraju. Nie myœlimy o tech-
nologiach, które ju¿ istniej¹, nas interesuj¹ technologie przy-
sz³oœci – mówi prorektor prof. Stanis³aw Bielecki. – W Cen-
trum BioTechMed powstan¹ zupe³nie nowe rzeczy na miarê
XI wieku: nowe leki, szczepionki, kosmetyki czy urz¹dzenia
do diagnostyki.

Wspó³praca jednostek, które podpisa³y umowê ma równie¿
u³atwiæ tworzenie firm typu spin-off/start-up wykorzystuj¹-
cych wyniki prac prowadzonych w CZT. Prowadzona bêdzie
tak¿e zintegrowana dzia³alnoœæ edukacyjna, szkoleniowa
i ekspercka.

Uczestnicy konsorcjum bêd¹ m.in. prowadzili starania
o œrodki przeznaczone na rozwój Centrum, wspierali przed-
siêbiorstwa w zdobywaniu nowych rozwi¹zañ technologicz-
nych niezbêdnych dla ich dzia³alnoœci i poprawy pozycji kon-
kurencyjnej na rynku. Wspólne dzia³ania pozwol¹ tak¿e zwiêk-
szyæ wykorzystanie infrastruktury naukowo-badawczej jedno-
stek dzia³aj¹cych w ramach Centrum.

W sk³ad Konsorcjum BioTechMed wesz³y poza Politechnik¹
£ódzk¹ takie jednostki naukowe jak: Centrum Badañ Moleku-
larnych i Makromolekularnych PAN, Centrum Biologii Medycz-
nej i Mikrobiologii PAN, Instytut Medycyny Pracy im. prof. dr
J. Nofera, Uniwersytet £ódzki i Uniwersytet Medyczny oraz
przedsiêbiorstwa: Polfarmex, IFOTAM, BTL, Zak³ad Enzymów
i Peptonów, Pharmena, ICHEM, Hurtap, Centrum Alergologii,
poradnia Gastro.

Prof. Izabella Kruciñska, dziekan Wydzia³u In¿ynierii i Mar-
ketingu Tekstyliów, mówi¹c o CZT Pro Humano Tex podkre-
œla – Buduj¹c program naukowy staramy siê ogarn¹æ te dzie-
dziny, które nie wi¹¿¹ siê z tradycyjnym w³ókiennictwem,
teraz zaczyna siê nowa epoka w przemyœle w³ókienniczym.
Przez tekstylia przyjazne dla cz³owieka rozumie siê teksty-
lia barierowe chroni¹ce przed czynnikami chemicznymi, bio-
logicznymi, fizycznymi. Jednoczeœnie wytwarzane tekstylia

Prof. I. Krucińska
mówi o celach
CZT Pro Humano Tex

Foto: Jacek Szabela

W gabinecie Rektora
podpisano umowę
CZT BioTechMed

Foto: Jacek Szabela
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bêd¹ wykazywaæ cechy termo i higro-
regulacyjnoœci oraz podatnoœæ na uty-
lizacjê. Przy produkcji tekstyliów przy-
jaznych dla cz³owieka wykorzystywa-
ne bêd¹ zaawansowane technologie in-
formatyczne, elektroniczne, chemiczne
oraz nanotechnologie. Opracowane
technologie przeznaczone bêd¹ do pro-
dukcji: odzie¿y powszechnego u¿ytku
(w tym dla osób niepe³nosprawnych),
odzie¿y ochronnej i innych rodzajów
œrodków ochrony indywidualnej, wypo-
sa¿enia wnêtrz, samochodów osobo-
wych i œrodków transportu publiczne-
go oraz do zastosowañ technicznych.

W sk³ad Konsorcjum CZT Pro Huma-
no Tex wesz³y nastêpuj¹ce jednostki na-
ukowe: Centralny Instytut Ochrony Pra-
cy - Pañstwowy Instytut Badawczy, In-
stytut Technologii Eksploatacji z Rado-
mia, COBR Maszyn W³ókienniczych PO-
LMATEX-CENARO, Instytut W³ókiennic-
twa, Instytut W³ókien Chemicznych, In-
stytut In¿ynierii Materia³ów W³ókienni-
czych, Instytut Architektury Tekstyliów,
Instytut Technik i Technologii Dziewiar-
skich TRICOTEXTIL, Uniwersytet £ódzki,
Politechnika £ódzka oraz firmy: FILTER
– SERVICE, POLONTEX, Zak³ady - TEOFI-
LÓW, WOLA, MIRANDA, ALGA-BIS.

Wymienione wy¿ej Centra Zaawanso-
wanych Technologii BioTechMed i Pro
Humano Tex s¹ koordynowane przez Po-
litechnikê £ódzk¹. Na zakoñczenie war-
to jednak podkreœliæ, ¿e nasza uczelnia
bierze udzia³ w podobnych inicjatywach,
bêd¹c jedn¹ ze stron. S¹ to Centra Za-
wansowanych Technologii:

AgroTech - jednostk¹ wiod¹c¹ w P£
jest Wydzia³ Biotechnologii i Nauk o ̄ yw-
noœci, a pe³nomocnikiem rektora dr in¿.
Lucjan Krala. To jedyny projekt zg³oszo-
ny z zakresu nauk rolniczych,

Nauka dla Gospodarki – jednostk¹
z P£ jest Wydzia³ In¿ynierii i Marketingu
Tekstyliów,
oraz dwa projekty zwi¹zane z Wydzia-
³em Mechanicznym

Inteligentne œrodowiska dla kontroli
ryzyka, sterowania i diagnostyki w przed-
siêbiorstwach przysz³oœci o akronimie
RIMAMI,

AERONET – Dolina Lotnicza.

n Ewa Chojnacka

Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej (FNP), niezale¿na, pozarz¹dowa instytucja
typu non-profit, uznawana za najwa¿niejsze z pozabud¿etowych Ÿróde³ finanso-
wania nauki w Polsce, tak¿e w tym roku oferuje œrodowisku naukowemu kilkana-
œcie rozmaitych form (programów) wsparcia, w tym m.in. 10 rodzajów stypen-
diów, subwencje na modernizacjê warsztatów naukowych, pomoc interwencyjn¹
w przypadkach awarii aparatury badawczej, czy innych zdarzeñ losowych, po-
nadto finansuje 3 programy wydawnicze.

To ju¿ trzynasty rok jej dzia³alnoœci dla dobra nauki. Przypomnijmy, ¿e
FNP nie korzysta ze wsparcia bud¿etu pañstwa, a œrodki na dzia³alnoœæ statu-
tow¹ oraz na zabezpieczenie wartoœci swojego funduszu uzyskuje z dzia³alno-
œci na rynku finansowym, tzn. z aktywnego lokowania w takie instrumenty
finansowe, jak np. bony skarbowe, obligacje i akcje. Ze œrodków wypracowa-
nych w ten sposób Fundacja przeznaczy³a na wspieranie nauki w 2004 r. kwotê
24,5 mln z³otych.

Wszystkie programy Fundacji maj¹ charakter konkursowy, zaœ dewiza, jak¹
siê w swych dzia³aniach kieruje, to wspieraæ najlepszych, aby mogli staæ siê jesz-
cze lepsi. £¹cznie przekaza³a dotychczas nauce w ró¿nej formie – stypendiów,
subwencji, nagród – ponad 230 mln z³.

Poni¿ej zamieszczamy skrócony przegl¹d tegorocznych propozycji programo-
wych przes³anych przez Fundacjê. Na niektóre z nich up³yn¹³ ju¿ termin sk³ada-
nia wniosków, ale warto znaæ pe³n¹ ofertê, by mieæ œwiadomoœæ istniej¹cych
mo¿liwoœci.

Nagrody i stypendia
Nagroda FNP przyznawana wybitnym polskim uczonym za osi¹gniêcia i od-

krycia z ostatnich 4 lat w czterech dziedzinach: nauk humanistycznych i spo³ecz-
nych, nauk œcis³ych, nauk przyrodniczych i medycznych oraz nauk technicznych.
Termin zg³aszania kandydatur: do 31 marca.

Subsydia Profesorskie. W roku 2004 konkurs obejmie dziedzinê nauk przyrod-
niczych i medycznych. Finansowanie kilkumiesiêcznych wyjazdów emerytowa-
nych, lecz nadal aktywnych zawodowo uczonych do wybranych krajowych placó-
wek badawczych w innym mieœcie. Wnioski mo¿na sk³adaæ w 2 terminach:
do 31 marca i do 15 listopada.

Stypendia krajowe dla m³odych naukowców. Roczne stypendium dla najzdol-
niejszych m³odych naukowców (do 30 lat, lub do 32 dla tych, którzy byli na urlo-
pach wychowawczych) z dorobkiem naukowym udokumentowanym publikacja-
mi. Corocznie Fundacja przyznaje ok. stu stypendiów; w 2002 r. wysokoœæ rocz-
nego stypendium wynios³a 20 tys. z³.

Termin sk³adania wniosków o stypendia na rok 2005: do 31 paŸdziernika

2004. Mog¹ siê o nie ubiegaæ tak¿e osoby urodzone w 1974 r.
Krajowe stypendia wyjazdowe. Finansowanie kilkumiesiêcznych wyjazdów ba-

dawczych m³odych naukowców z tytu³em doktora (do 35 lat lub do 37 dla tych,
którzy byli na urlopach wychowawczych) na sta¿e do wiod¹cych oœrodków na-
ukowych w Polsce. Wysokoœæ stypendium, przyznawanego na okres od 1-3 mie-
siêcy, wynosi od 3000 – 4000 z³ miesiêcznie. Termin sk³adania wniosków:
do 15 kwietnia.

Stypendia dla m³odych doktorów. Stypendia dla m³odych polskich uczonych
(do 35 lat lub do 37 dla tych, którzy byli na urlopach wychowawczych) na odbycie

Oferta dla nauki
na rok 2004
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podoktorskich sta¿y (od 6 do 12 miesiêcy) w najlepszych
oœrodkach naukowych za granic¹. Wysokoœæ stypendiów
odpowiada stypendiom typu postdoc na Zachodzie i wynosi
œrednio 2200-3000 euro* miesiêcznie. Fundacja bêdzie tak-
¿e wyp³acaæ dodatek rodzinny w wysokoœci 500 euro* mie-
siêcznie stypendystom pozostaj¹cym w zwi¹zku ma³¿eñskim.

Po powrocie do kraju stypendyœci mog¹ ubiegaæ siê o
przyznanie grantu wspomagaj¹cego w wysokoœci do 40 tys.
z³. Termin sk³adania wniosków: do 15 marca.

Stypendia na kwerendy za granic¹. Finansowanie wyjaz-
dów uczonych ze stopniem doktora na zagraniczne kweren-
dy biblioteczne i archiwalne, s³u¿¹ce realizacji oryginalnych
prac badawczych. Wysokoœæ stypendium zale¿y od miejsca
jego realizacji i wynosi œrednio 2100 euro* miesiêcznie. Ter-
min sk³adania wniosków: do 15 wrzeœnia.

Stypendia konferencyjne. Dofinansowanie kosztów udzia-
³u polskich naukowców (w wieku do 40 lat) w zagranicz-
nych konferencjach, sympozjach i kongresach naukowych.
Wnioski nale¿y sk³adaæ w Towarzystwie Naukowym War-
szawskim (zajmuj¹cym siê procedur¹ konkursow¹) w termi-
nach: do 28 lutego, do 30 kwietnia, do 30 czerwca, do 30

paŸdziernika.
Stypendia dla naukowców zagranicznych na badania w

Polsce. Przeznaczone s¹ dla naukowców z zagranicy, g³ów-
nie z krajów Europy Œrodkowowschodniej, zainteresowanych
prowadzeniem badañ w Polsce. Wnioski nale¿y sk³adaæ wy-
³¹cznie w Kasie im. Mianowskiego, która prowadzi konkurs,
w terminie do 31 paŸdziernika.

Wœród m³odych naukowców, którym
Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej przy-
zna³a w tym roku stypendium jest mgr

in¿. Tomasz Czyszanowski doktorant

Stypendysta Fundacji

Wspieranie rozwoju warsztatów
naukowych
Program MILAB (modernizacja infrastruktury laboratoriów

i pracowni). W jego ramach mo¿na uzyskaæ subwencje na
koñcowe etapy inwestycji budowlanych, na modernizacjê i
remonty budynków i pomieszczeñ laboratoryjnych, na prze-
prowadzki oraz wyposa¿enie techniczne i meblowe zmoderni-
zowanych pomieszczeñ. Konkurs przebiega w 2 etapach. Ter-
min przyjmowania wniosków wstêpnych up³ywa 31 stycznia.

Program TECHNE (rozwój nowych technologii, produktów i
us³ug) ma na celu wspieranie przedkomercyjnych prac nad za-
stosowaniem nowych technologii, produktów i us³ug, w tym m.in.
prac technicznych i zakupów podzespo³ów, uruchamiania pro-
totypów, testów pó³technicznych, uzyskiwania atestów i zezwo-
leñ. Termin sk³adania wniosków: do 15 lutego.

W ramach programu SUBIN placówki i zespo³y naukowe
uzyskaæ mog¹ pomoc o charakterze interwencyjnym na
wsparcie inicjatyw lub inwestycji o istotnym znaczeniu dla
nauki w Polsce i jej miêdzynarodowego presti¿u, które nie
mog¹ uzyskaæ finansowania z innych Ÿróde³ i nie s¹ objête
pozosta³ymi programami Fundacji. Wnioski przyjmowane s¹
bez ograniczeñ terminu.

Eksploratorium Integracji Europejskiej. W ramach progra-
mu, którego realizacjê Fundacja powierzy³a Centrum Badañ
Przedsiêbiorczoœci i Zarz¹dzania PAN, prowadzone s¹ prace
studialne nad procesem integracji europejskiej sektora na-
uki, postêpu technologicznego i innowacji. Ponadto program
obejmuje opracowywanie oraz archiwizacjê materia³ów do-
tycz¹cych tej problematyki.                                                                                      n

cuje w zespole prof. W³odzimierza Na-
kwaskiego (Laboratorium Fizyki Kompu-
terowej) od 2000 r. Jego praca magister-
ska by³a ukierunkowana na analizê zja-
wisk optycznych w laserach krawêdzio-
wych. Obecnie zajmuje siê aplikacj¹
Metody Linii w analizie laserów krawê-
dziowych i laserów typu vcsel, a tak¿e
analiz¹ porównawcz¹ metod skalarnych
i wektorowych dla wspomnianych typów
laserów. Od 2002 roku jest wspó³pracow-
nikiem CFD Research Corporation, Hunt-
sville, Alabama, gdzie zajmuje siê rozwi-
janiem oprogramowania do symulacji
laserów pó³przewodnikowych.

Tomasz Czyszanowski chêtnie upra-
wia sport. Zim¹ z ¿on¹ (ubieg³oroczn¹
stypendystk¹ FNP) jeŸdzi na nartach
i gra w squasha, w lecie z równa pasj¹
æwicz¹ tenis i windsurfing. Odrobina cza-
su, która jeszcze pozostaje jest przezna-
czona na kino, teatr i ksi¹¿ki.                        n

w Instytucie Fizyki P£. Roczne stypen-
dium przyznawane jest dla najzdolniej-
szych, za ich dotychczasowy dorobek na-
ukowy. Wyniki obecnej edycji og³oszono
23 lutego. Publikacje, które zosta³y wziê-
te pod uwagê przy sk³adaniu wniosku
o stypendium FNP – mówi mgr in¿.
T. Czyszanowski – dotyczy³y modelowa-
nia zjawisk optycznych w laserach pó³-
przewodnikowych oraz optymalizacji tych-
¿e laserów. Ostatnie moje publikacje do-
tycz¹ porównania metod, którymi bada
siê zjawiska optyczne zachodz¹ce w la-
serach pó³przewodnikowych. Mówi¹c
w uproszczeniu zajmujê siê rozstrzyga-
niem które metody jest lepiej u¿ywaæ,
proste a szybie, czy powolne a dok³adne.

Mgr in¿. Tomasz Czyszanowski pra-

* lub równowartoœæ w innej walucie
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Regionalna Strategia Innowacji Województwa £ódzkiego
(LORIS) jest efektem wspólnej inicjatywy œwiata nauki i w³adz
regionu. Wieloletni projekt badawczy prowadzony jest przez
Uniwersytet £ódzki, Katedrê Przedsiêbiorczoœci i Polityki Prze-
mys³owej oraz finansowany wspólnie przez KBN i Marsza³ka
Województwa £ódzkiego.

Cele projektu to:
u zbudowanie trwa³ego partnerstwa miêdzy podmiotami

gospodarczymi regionu, samorz¹dem regionu i administracj¹
rz¹dow¹, samorz¹dem gospodarczym i innymi partnerami
spo³ecznymi, jednostkami naukowo-badawczymi oraz infra-
struktur¹ biznesow¹ województwa ³ódzkiego,

u wspomaganie w³adz regionalnych we wdra¿aniu efek-
tywnego systemu stymulowania innowacyjnoœci w regionie,

u tworzenie podstaw trwa³ego i zrównowa¿onego rozwoju,
u wzrost konkurencyjnoœci regionu,
u wzrost poziomu innowacyjnoœci i konkurencyjnoœci MŒP,
u nawi¹zanie œcis³ej wspó³pracy z krajowymi i zagranicz-

nymi regionami innowacyjnymi,
u efektywna absorpcja Funduszy Strukturalnych oraz fun-

duszy pochodz¹cych z innych, zagranicznych i krajowych Ÿróde³
finansowania.

Przy realizacji 14 zadañ cz¹stkowych sk³adaj¹cych siê na
ca³oœæ projektu bior¹ udzia³ pracownicy Uniwersytetu £ódz-
kiego, Politechniki £ódzkiej, Fundacji Inkubator, £ódzkiej Agen-
cji Rozwoju Regionalnego, Urzêdu Marsza³ka Województwa
£ódzkiego i inni.

W opracowaniu Regionalnej Strategii Innowacji dla regio-
nu ³ódzkiego bierze udzia³ zespó³ Katedry Ekonomii i Marke-
tingu Wydzia³u Organizacji i Zarz¹dzania Politechniki £ódzkiej,
pod przewodnictwem prof. dr hab. Andrzeja Pomykalskiego
w sk³adzie: dr Konstanty Owczarek, dr Marek Martin, mgr Mag-
dalena Dzikowska, mgr Agnieszka Dawydzik, mgr Robert Bla¿-
lak, Dariusz Hryniewiecki.

W województwie ³ódzkim znajduje siê 12 szkó³ wy¿szych
zatrudniaj¹cych ogó³em 5820 nauczycieli akademickich. S¹
tu równie¿ 63 placówki badawczo-rozwojowe, w sk³ad któ-
rych wchodz¹: placówki PAN, jednostki badawczo-rozwojowe,
jednostki badawcze oraz instytucje wspomagaj¹ce.

Analiza regionalnego potencja³u naukowo-badawczego ma
na celu:

u ocenê wielkoœci i ró¿norodnoœci potencja³u naukowo-
badawczego regionu (jednostki, profil, lokalizacja),

u ocenê dotychczasowych efektów dzia³alnoœci jednostek
naukowo-badawczych (patenty, liczba realizowanych projek-
tów, uczestnictwo w programach miêdzynarodowych, liczba

Analiza regionalnego potencjału
naukowo-badawczego

wdro¿onych rozwi¹zañ, komercjalizacja wyników prowadzo-
nych badañ),

u ocenê powi¹zañ jednostek naukowo-badawczych ze
sfer¹ gospodarcz¹ (sektorem MSP, du¿ymi podmiotami go-
spodarczymi oraz instytucjami wspieraj¹cymi rozwój, absorp-
cjê i dyfuzjê innowacji),

u ocenê bran¿owego ukierunkowania dzia³alnoœci jedno-
stek naukowo-badawczych,

u analizê dostêpnoœci us³ug edukacyjnych i szkolenio-
wych,

u analizê dopasowania profilu i jakoœci kszta³cenia kadr
do potrzeb firm,

u identyfikacjê luk w systemie poda¿y.
Spodziewane efekty tych badañ:
u identyfikacja jednostek naukowo-badawczych o najbar-

dziej znacz¹cym potencjale naukowo-badawczym, najwiêk-
szej iloœci programów badawczych i prac wdro¿eniowych,

u okreœlenie bran¿owego ukierunkowania prac naukowo-
badawczych z okreœleniem profilu prowadzonych prac,

u stworzenie regionalnej bazy danych instytucji nauko-
wo-badawczych z okreœleniem profilu prowadzonych prac,

u rozpowszechnienie informacji o potencjale naukowo-ba-
dawczym regionu i jednostek badawczo-rozwojowych.

Zespó³ gromadzi obecnie dane dotycz¹ce potencja³u na-
ukowo-badawczego poprzez: badania ankietowe – przewidu-
je siê przeprowadzenie 120 ankiet obejmuj¹cych Instytuty
i Katedry, wywiady œrodowiskowe – przewiduje siê przepro-
wadzenie 30 wywiadów oraz case study – analiza 12 przy-
padków.

Analiza zgromadzonych powy¿szymi metodami danych
i informacji doprowadzi do zidentyfikowania aktualnej dzia-
³alnoœci naukowo-badawczej jednostek PAN, wy¿szych uczel-
ni, jednostek badawczo-rozwojowych, jednostek rozwojowych
oraz jednostek obs³ugi nauki. Nastêpnie dane te pozwol¹ na
okreœlenie dzia³alnoœci naukowo-badawczej, a w tym: dzie-
dzin (dyscyplin) i obszarów badañ, potencja³u kadrowego,
potencja³u technicznego (wyposa¿enia), dostêpnych techno-
logii i zamierzonych kierunków rozwoju, obecnych i zamie-
rzonych kierunków wspó³pracy z jednostkami gospodarczy-
mi (przemys³em).

O postêpie prac nad analiz¹ regionalnego potencja³u ba-
dawczo-rozwojowego bêdziemy Pañstwa informowaæ na bie-
¿¹co w miarê postêpu projektu. Wiêcej informacji na temat
LORIS na stronach internetowych:

http://www.rislodzkie.pl lub http://www.rislodzkie.lodz.pl
n Magdalena Dzikowska

N A U K A
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Politechnika £ódzka w po³owie grud-
nia ub. roku do³¹czy³a do elitarnego gro-
na uczestników multimedialnego inter-
netowego cyklu wyk³adów The AI Lec-
tures from Tokyo: An Experiment in Glo-
bal Teaching. (AI to skrót od artificial
intelligence – sztuczna inteligencja.)
By³o to mo¿liwe dzieki kontaktom i za-
anga¿owaniu studenta Centrum Kszta³-
cenia Miêdzynarodowego, przebywaj¹-
cego obecnie na sta¿u w Tokio.

Poza nasz¹ uczelni¹ w tym projek-
cie uczestnicz¹ studenci i naukowcy
z uniwersytetów w Tokio, Pekinie, Zu-
richu, Monachium i z Polsko-Japoñskiej
Wy¿szej Szko³y Technik Komputero-
wych w Warszawie. Tematyka wyk³a-
dów jest zwi¹zana z problemami i per-
spektywami rozwoju sztucznej inteli-
gencji i robotyki. G³ównym wyk³adowc¹
jest prof. Rolf Pfeifer, dyrektor the Arti-
ficial Intelligence Laboratory w Univer-
sytecie w Zurichu, który obecnie jest
w Japonii na Uniwersytecie Tokijskim
jako visiting professor  w Department
of Mechano-Informatics, School of In-
formation Science & Technology.

nia. W celu umo¿liwienia uczestnictwa
wiêkszej liczbie osób w bardziej repre-
zentacyjnym miejscu, wyk³ady zosta³y
przeniesione do Auli Minor Centrum
Kszta³cenia Miêdzynarodowego. Tym
razem mówiono g³ównie na temat naj-
nowszych osi¹gniêæ w zakresie roboty-
ki. £¹czono siê z wyk³adowcami z Pe-
kinu, Warszawy, Monachium i Tokyo.
Aula Minor, gdzie ustawiono sprzêt nie-
zbêdny do udzia³u w tych multimedial-
nych zajêciach by³a wype³niona s³ucha-
czami. Uczestniczenie w tym œwiato-
wym projekcie zwi¹zanym z najnowszy-
mi osi¹gniêciami w zakresie sztucznej
inteligencji to dla Politechniki £ódzkiej
du¿e wyró¿nienie – mówi prorektor
prof. Andrzej Napieralski. – Uczelnia
musi byæ par tnerem w naukowych
i edukacyjnych programach o wielona-
rodowym charakterze. Tylko wtedy,
gdy dzielimy siê w³asnymi doœwiadcze-
niami i poznajemy osi¹gniêcia innych
mo¿emy siê dynamicznie rozwijaæ.

Nastêpne spotkanie odby³o siê 20
stycznia. W Auli Minor ponownie stanê-
³y dwa ekrany i rzutnik umo¿liwiaj¹cy
przekaz multimedialny. Studenci ogl¹dali
przekaz z Tokyo. Wyk³ad zwi¹zany by³
z najnowszymi osi¹gniêciami zwi¹zany-
mi z robotyk¹. Mo¿na by³o obejrzeæ m.in.
humanoidalnego robota – dzie³o japoñ-
skich naukowców. Studenci uczestnicz¹-
cy w przekazie byli z wyk³adu bardzo
zadowoleni. Podkreœlali, ¿e uczestnicze-
nie w dyskusji tocz¹cej siê na ¿ywo
w kilku œwiatowych oœrodkach, to zna-
komita okazja do poznania najnowszych
osi¹gniêæ i badañ.

n  Ewa Chojnacka

Interaktywna wideokonferencja z Uniwersytetu w Tokyo

W globalnej sieci

16 grudnia, kiedy po raz pierwszy
w wideokonfrencji uczestniczy³a Poli-
technika £ódzka toczy³a siê m.in. pa-
nelowa dyskusja z prof. Rodney A. Bro-
oksemz MIT (Boston, USA) na temat
AI today and tommorow. Uczestnicy
telekonferencji z Politechniki £ódzkiej
zgromadzili siê w bibliotece Katedry
Mikroelektroniki i Technik Informa-
tycznych.

Pierwsze w 2004 r. spotkanie tego
globalnego grona odby³o siê 13 stycz-

VII £ódzkie Targi Edukacyjne odby³y siê w dniach 10 – 13 marca w Hali EXPO.
Politechnika £ódzka przedstawi³a swoj¹ ofertê edukacyjn¹ dla kandydatów na I rok
studiów w roku akademickim 2004/2005. Uczniowie zainteresowani wyborem dal-
szego kierunku kszta³cenia mogli szczegó³owo zapoznaæ siê z wydzia³ami i kierun-
kami studiów oraz programami nauczania.

***
Stowarzyszenie Miêdzynarodowej Wspó³pracy Studentów BEST oraz Biuro Ka-

rier Politechniki £ódzkiej zorganizowa³y w dniu 18 marca Akademickie Targi Pracy
po³¹czone z Konferencj¹ pod has³em Polska myœl techniczna i technologiczna
w przeddzieñ wejœcia do Unii Europejskiej. Impreza odbywa³a siê w Centrum Kszta³-
cenia Miêdzynarodowego oraz w Spo³ecznym Domu Studenta.

Targi
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W krakowskich Sukiennicach
w dniu 23 lutego br. odby³a siê uroczy-
stoœæ wrêczenia certyfikatów akredy-
tacyjnych uczeni technicznych. Ocenie
Komisji Akredytacyjnej Uczelni Tech-
nicznych (KAUT) podlega³y programy
studiów, nauczyciele akademiccy oraz
wyposa¿enie laboratoriów i sal wyk³a-
dowych. Akredytacja jest dowodem
uznania wysokiego standardu naucza-
nia i dotyczy wszystkich form studiów.

Wœród uczelni, którym wrêczono
cer tyfikaty by³a tak¿e Politechnika
£ódzka. Cer tyfikaty otrzyma³y dwa
kierunki kszta³cenia prowadzone w na-
szej Uczelni. S¹ to: In¿ynieria Materia-
³owa na Wydziale Mechanicznym oraz
Informatyka na Wydziale Elektrotech-
niki i Elektroniki. O ile dla Wydzia³u Me-
chanicznego jest to pierwszy akredy-
towany przez KAUT kierunek, to na
Wydziale Elektrotechniki i Elektroniki
w tej chwili wszystkie prowadzone kie-
runki studiów maj¹ akredytacjê. Kie-
runki: Elektronika i Telekomunikacja,
Elektrotechnika oraz Automatyka
i Robotyka otrzyma³y cer ty fikaty
w ubieg³ym roku.

KAUT przyzna³a do tej pory 49 cer-
tyfikatów, z których a¿ piêæ otrzyma-
³a Politechnika £ódzka. W³adze Wy-
dzia³u Elektrotechniki i Elektroniki
szczególnie cieszy akredytacja kierun-
ku Informatyka, poniewa¿ w obecnej
chwili jedynie piêæ uczelni w Polsce
mo¿e poszczyciæ siê akredytacj¹ tego
kierunku.

Przewodnicz¹ca KAUT prof. Alicja
Konczakowska z³o¿y³a gratulacje
wszystkim uczelniom, które odbiera³y
Cer ty fikaty i ¿yczy³a powodzenia
w ci¹g³ym procesie, jakim jest dosko-
nalenie jakoœci kszta³cenia.                        n

Znak
jakości
dla
Politechniki
Łódzkiej

Podpisane 7 lutego w Politechnice Gdañskiej porozumienie przewiduje urucho-
mienie Portalu Edukacyjnego, który umo¿liwi dokszta³canie przez Internet m³odzie-
¿y szkó³ œrednich. Na serwerach piêciu uczelni - cz³onków konsorcjum pojawi¹ siê
wyk³ady, æwiczenia, testy. Przewiduje siê tak¿e czaty z dy¿uruj¹cymi wyk³adowca-
mi. Dostêp do portalu bêdzie bezp³atny. W tej chwili internet jest ju¿ praktycznie
w ka¿dej szkole - dodaje rektor prof. Jan Krysiñski. – Dziêki specjalnej witrynie,
która pojawi siê na serwerach naszych uczelni, kandydaci bêd¹ mogli lepiej przygo-
towaæ siê do egzaminów na uczelnie, a jednoczeœnie zapewnimy m³odzie¿y mo¿li-
wie równy dostêp do studiów. Musimy coœ robiæ w sytuacji, gdy programy naucza-
nia z matematyki i fizyki w szkole œredniej s¹ ograniczane i wiedza naszych kandy-
datów nie odpowiada wymaganiom studiów na kierunkach œcis³ych i technicznych.

Portal ma byæ uruchomiony w mo¿liwie najbli¿szym czasie, tak, by jeszcze tegorocz-
ni maturzyœci choæ w czêœci  mogli skorzystaæ z internetowej pomocy. Na razie zostan¹
w nim umieszczone te materia³y, którymi ju¿ dysponuj¹ uczelnie, nad kolejnymi bêdzie
trwa³a praca. To jest ogromne przedsiêwziêcie – podkreœla rektor prof. Jan Krysiñski.
– Wymaga ono wiele wysi³ku organizacyjnego i finansowego. Zamierzamy wyst¹piæ
poprzez MENiS o grant zamawiany Ministerstwa Nauki i Informatyzacji, a póŸniej o grant
europejski. Tworzenie materia³ów dydaktycznych do tej platformy edukacyjnej to zada-
nie, którym bêdzie siê zajmowa³o wielu naszych matematyków i fizyków.

Materia³y umieszczone w internecie bêd¹ identyczne na wszystkich piêciu uczel-
nianych serwerach. By nie nast¹pi³o „zatkanie” jednego z nich zbyt du¿¹ liczb¹
odwiedzin, rektorzy ustalili podzia³ terytorialny. Politechniki: £ódzka i Warszawska
bêd¹ obs³ugiwaæ pas Polski centralnej.

Podpisanie Porozumienia o konsorcjum by³o ostatnim punktem seminarium zorgani-
zowanego w Politechnice Gdañskiej. Seminarium trwa³o dwa dni (6 i 7 lutego). Zapro-
szeni do udzia³u dyskutowali o tym jak wype³niæ lukê w poziomie wykszta³cenia z mate-
matyki i fizyki pomiêdzy szko³¹ œredni¹, a potrzebami studiów politechnicznych i przy-
rodniczych. Poza rektorami, prorektorami oraz innymi zaproszonymi pracownikami ze
wspomnianych na wstêpie piêciu uczelni technicznych w Seminarium uczestniczyli tak-
¿e przedstawiciele MENiS oraz Kuratoriów Oœwiaty i œrodowisk nauczycielskich.

 n  Ewa Chojnacka

Dokształcanie
przez Internet

Z inicjatywy rektora Politechniki Gdañskiej prof. Janusza Rachonia piêæ uczelni
technicznych – Akademia Górniczo-Hutnicza oraz Politechniki: Gdañska, £ódzka,
Warszawska i Wroc³awska postanowi³o wspólnie dzia³aæ na rzecz podniesienia po-
ziomu wiedzy z matematyki i fizyki przysz³ych studentów. Powodem, dla którego
dosz³o w Gdañsku do podpisania porozumienia o powo³aniu Konsorcjum koordynu-
j¹cego dzia³ania w zakresie dokszta³cania z matematyki i fizyki, jest drastyczne
pogarszanie siê umiejêtnoœci i wiedzy m³odzie¿y w tym zakresie.

Instytut Matematyki Politechniki £ódzkiej od 9 lat organizuje dla wszystkich stu-
dentów pierwszego roku testy z matematyki na poziomie egzaminu dojrza³oœci
w klasie o profilu ogólnym. Niestety wyniki sprawdzianu s¹ zatrwa¿aj¹ce. W tym roku
a¿ 73,7% pisz¹cych studentów otrzyma³o mniej ni¿ 16 punktów na 35 mo¿liwych, co
odpowiada ocenie niedostatecznej. Tak wysoki odsetek z³ych prac utrzymuje siê
w zasadzie od lat. Dotychczas wyniki tego sprawdzianu znanego w Politechnice jako
„test Koszeli” by³y wykorzystywane przez dziekanów wydzia³ów P£. Wyniki badañ
stopnia przygotowania z matematyki studentów I roku Politechniki £ódzkiej przedsta-
wi³em na spotkaniu w Gdañsku –mówi prorektor ds. kszta³cenia prof. Edward Jezier-
ski. – Zosta³o to przyjête z wielkim zainteresowaniem. Jesteœmy jedyn¹ uczelni¹, na
której prowadzi siê test dla tak licznej, kilkutysiêcznej grupy. Problem niskiego pozio-
mu wiedzy z matematyki i fizyki jest wspólny dla wszystkich uczelni, które bra³y udzia³
w spotkaniu zorganizowanym przez Politechnikê Gdañsk¹. Sytuacja jest alarmowa.
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¯U: Czym jest Axapta?

Dr in¿. Jan Królikowski: Jest to oprogramowanie wspo-
magaj¹ce prowadzenie przedsiêbiorstwa. Nadaje siê do pro-
wadzenia ksiêgowoœci, ale nie tylko. Mo¿na przy jego u¿yciu
zarz¹dzaæ magazynem, produkcj¹ i innymi funkcjami. Na ryn-
ku jest wiele tego typu programów. Axapta, kupiona dwa lata
temu przez Microsoft, staje siê coraz bardziej popularna rów-
nie¿ na rynku polskim.

¯U: Co ten program da studentom?

J.K.: Przede wszystkim studenci nabêd¹ umiejêtnoœæ po-
s³ugiwania siê programem. Zobacz¹, ¿e wiedza, któr¹ zdoby-
waj¹ na studiach jest wykorzystywana przez praktyków. Za
ka¿dym modu³em programu kryje siê logika biznesowa, któr¹
studenci poznaj¹ na kolejnych przedmiotach przez kolejne
semestry. W programie Axapta zebrane jest wszystko w jed-
nym. Student mo¿e wyrobiæ sobie spojrzenie na ca³oœæ funk-
cjonowania przedsiêbiorstwa. Nabierze pewnoœci, ¿e to, cze-
go siê nauczy³ jest u¿yteczne.

Poza tym, stycznoœæ z takim programem to dodatkowy atut
w staraniu siê o pracê. W czasie rozmowy kwalifikacyjnej
z przysz³ym pracodawc¹ zazwyczaj pada pytanie o znajomoœæ
obs³ugi programów wspomagaj¹cych prowadzenie przedsiê-
biorstwa. Przeszkoleni studenci naszych kierunków bêd¹ od-
powiadali, ¿e zetknêli siê z takim programem na studiach.

¯U: Od kiedy studenci mog¹ u¿ywaæ tego programu?

J.K.: Najpierw zosta³y przeprowadzone szkolenia podsta-
wowe. Odby³y siê trzy jednodniowe spotkania - dwa dla kadry
i jedno otwarte dla studentów. Wra¿enia by³y bardzo dobre.
Trafi³y siê komentarze, ¿e szkolenie da³o wiêcej ni¿ uczestnic-
two w niektórych przedmiotach przez ca³y semestr. Prawda
tkwi w realizmie zagadnieñ poruszanych na szkoleniach. Stu-
denci mieli do czynienia z metodami rozwi¹zywania proble-
mów stosowanymi w praktyce. Skomplikowane teoretycznie
zagadnienia rozwi¹zuje siê za pomoc¹ trików i sztuczek,
o których trzeba wiedzieæ, na tym polega zarz¹dzanie.

W planie jest zainstalowanie programu na wszystkich kom-
puterach studenckich na Wydziale. Jeszcze w tym semestrze
rusz¹ zajêcia wspierane tym programem.

¯U: Jakie znaczenie ma taki program dla procesu dy-

daktycznego?

J.K.: Program na pewno zbli¿y nauczycieli akademickich

nale¿¹cych do ró¿nych jednostek wydzia³owych. U¿ywaj¹c
programu nauczyciele zobacz¹, co robi¹ inni i mo¿e siê tym
zainteresuj¹. Jestem przekonany, ¿e da to efekt synergii. Ju¿
teraz na szkoleniach spotykaj¹ siê nauczyciele, którzy widy-
wali siê do tej pory raz do roku na wydzia³owym op³atku. Na-
reszcie mamy szansê poznaæ siê w realiach zawodowych
i wymieniæ siê naszymi doœwiadczeniami.

¯U: Czy bêd¹ korzyœci naukowe?

J.K.: Jestem przekonany, ¿e powstan¹ interesuj¹ce prace
magisterskie z ró¿nych dziedzin. Maj¹ szanse prace interdy-
scyplinarne prowadzone przez dwóch promotorów z ró¿nych
jednostek. Mam nadziejê, ¿e dziêki projektowi powstanie œro-
dowisko ³¹cz¹ce u¿ytkowników biznesowych z nasz¹ uczel-
ni¹.

Przy okazji sk³adam podziêkowania firmie RESPONSE sp.
z o.o. z Sieradza. Dziêki niej pierwsza grupa pracowników
i studentów zosta³a przeszkolona. Dziêkujê równie¿ Dariuszo-
wi Kurzyd³o. Jego entuzjazm spowodowa³, ¿e projekt nabiera
rumieñców.

n Rozmawia³a Ewa Chojnacka

30 grudnia 2003 r. została podpisana umowa z Microsoft Business Solution ApS na bezpłatne
wykorzystanie programu Axapta w procesie dydaktycznym Wydziału Organizacji i Zarządzania.

AXAPTA wzmacnia dydaktykę
Rozmowa z dr. inż. Janem Królikowskim, koordynatorem projektu Axapta na Wydziale Organizacji i Zarządzania

Koordynator
projektu

dr inż.
Jan Królikowski

i inicjator
projektu

Dariusz Kurzydło
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Oferta edukacyjna Politechniki £ódz-
kiej ulegnie dalszemu rozszerzeniu o
kolejny kierunek TRANSPORT, a jest to
warte podkreœlenia, bo bêdzie on pro-
wadzony przez dwa wydzia³y nie tylko
równoczeœnie, ale wspólnie. Dziekani
Wydzia³ów Elektrotechniki i Elektroniki
oraz Mechanicznego podpisali list inten-
cyjny daj¹cy mo¿liwoœæ przygotowania
wspólnego kierunku, natomiast Rady
Wydzia³ów przyjê³y program studiów.
Zaplanowano uruchomienie nowego kie-
runku od 1 paŸdziernika 2004 roku, oczy-
wiœcie pod warunkiem, ¿e Komisja Dy-
daktyczna Senatu oraz Senat Politech-
niki £ódzkiej zaaprobuj¹ program.

Nowy kierunek bêdzie kszta³ci³ stu-
dentów w ramach trzech specjalnoœci:
dwóch na Wydziale Mechanicznym
(Transport Samochodowy, Transport Bli-
ski i Technologiczny) oraz jednej na Wy-
dziale Elektrotechniki i Elektroniki (Elek-
tryczny Transport Szynowy). Kierunek
jest wspólny, zajêcia bêd¹ prowadzone
przez obydwa wydzia³y, w przewa¿aj¹-
cej wiêkszoœci wspólne dla wszystkich
studentów, natomiast studenci w propor-
cji 2:1 przypisani bêd¹ wydzia³om.

Inicjatywa Wydzia³u Mechanicznego
znalaz³a zrozumienie na Wydziale Elek-
trotechniki i Elektroniki, czego efektem
jest miêdzywydzia³owy kierunek utwo-
rzony ponad podzia³ami. Jest to pierw-
szy wspólny kierunek dwóch wydzia³ów
na naszej uczelni, ale nie jedyny, który
jest w przygotowaniu. Równie¿ z inicja-
tywy Wydzia³u Mechanicznego trwaj¹
rozmowy z Wydzia³em Organizacji i Za-
rz¹dzania w celu przekszta³cenia prowa-
dzonego przez te dwa wydzia³y kierun-
ku Zarz¹dzanie i In¿ynieria Produkcji we
wspólny miêdzywydzia³owy kierunek.
Dziekani wydzia³ów podpisali ju¿ list in-
tencyjny, a obecnie trwaj¹ prace przy-
gotowuj¹ce program i zasady jego reali-
zacji.

n Krzysztof JóŸwik

Wspólny
transport

Na trzecim roku, pod jego kierun-
kiem, studenci architektury i urbanisty-
ki tworz¹ specyficzne rzeŸby o formach
organicznych, inspirowanych elementa-
mi roœlin, kamieni, muszli.

Powstaje ich oko³o 100 rocznie, gdy¿
tylu jest studentów. Prace maj¹ fanta-
styczne formy spotykane jedynie w na-
turze. Prof. Jocz uwa¿a, ¿e te zajêcia s¹
bardzo wa¿nym elementem rozwijaj¹-
cym wyobraŸniê przysz³ych architektów,
ich wra¿liwoœæ na formy naturalne. Jego
zdaniem œwiadomoœæ rzeŸbiarska jest
niezbêdnym elementem „wyposa¿enia”
ka¿dego architekta, który chce zaistnieæ
jako osobowoœæ artystyczna.

Wernisa¿ wystawy odby³ siê 27 stycz-
nia i by³ uwieñczeniem pracy studentów
w ci¹gu VI semestru. 28 najlepszych ar-
tystycznie i technicznie prac zosta³o od-
lanych w gipsie.

Świadomość rzeźbiarska jest orężem i gwarantem architekta,
jeśli chce on zostać osobowością artystyczną
- twierdzi profesor Andrzej Jocz.

Rzeźba na Politechnice

Wystawy rzeŸby s¹ organizowane
w Instytucie Architektury i Urbanistyki
ju¿ od szeœciu lat. Czêœæ prac powsta-
³ych w poprzednich latach jest ekspono-
wana m.in. w nowym budynku Bibliote-
ki G³ównej. Niektóre z nich bêd¹ w nie-
dalekiej przysz³oœci powiêkszone i stan¹
na terenie kampusu. Pierwsza z nich ju¿
nied³ugo pojawi siê przy budynku Insty-
tutu Maszyn Przep³ywowych. Nastêpne
zamówienie z³o¿y³a Biblioteka. Wszyscy
uczestnicy wernisa¿u z radoœci¹ przyjêli
wypowiedŸ rektora prof. Jana Krysiñ-
skiego o sfinansowaniu realizacji dwóch
powiêkszonych prac i wizji przysz³ej Po-
litechniki obroœniêtej rzeŸbami.

W grudniu w galerii AZ zosta³a otwar-
ta indywidualna wystawa rzeŸby prof.
Andrzeja Jocza zatytu³owana RzeŸba
a architektura.

n Ma³gorzata Trocha

Prof. Andrzej Jocz
opowiada
o dokonaniach
studentów
architektury
w zakresie rzeźby

Foto: Jacek Szabela



ŻYCIE UCZELNI 02/2004 26
K S Z T A Ł C E N I E

Wzrasta liczba ofert i wzrasta zain-
teresowanie studentów d³u¿szym cza-
sem trwania praktyk - Stwierdzenie, któ-
re znalaz³o siê, w z³o¿onym przez dr. in¿.
Aleksandra Pycia - pe³nomocnika rekto-
ra ds. praktyk studenckich – rocznym
sprawozdaniu, to kolejny zwiastun przy-
wracania w³aœciwej rangi praktykom stu-
denckim w procesie dydaktycznym.

Senat Politechniki £ódzkiej na posie-
dzeniu w dniu 28 stycznia 2004 r. wy-
s³ucha³ sprawozdania z praktyk zawodo-
wych studentów P£, a dyskusja na te-
mat przebiegu i trudnoœci napotykanych
przy ich organizacji wskaza³a na potrze-
bê optymalnego wykorzystania czasu
i œrodków przeznaczonych na praktyki.

Podstawê do opracowania sprawoz-
dania – mówi³ dr in¿. A. Pyæ – stanowi³y
sprawozdania z³o¿one przez wydzia³y
organizuj¹ce praktyki, sprawozdania z³o-
¿one przez opiekunów zagranicznych
praktyk wymiennych oraz sprawozdanie
opracowane przez Komitet Lokalny
IAESTE przy Politechnice £ódzkiej.

Ze z³o¿onego sprawozdania dowiadu-
jemy siê, ¿e w minionym roku akademic-
kim 2802 studentów odby³o praktyki
zawodowe (3002 rok wczeœniej). Najlicz-
niejsz¹ grupê stanowi³y praktyki na pod-
stawie skierowania z uczelni – 1915,
(1673), w dalszej kolejnoœci: indywidu-
alne na zasadzie umowy o pracê – 748
(908), w formie wycieczek naukowych
– 172 (129), plenery – 130 (170), zagra-
niczne praktyki wymienne – 76 (84),
praktyki IAESTE – 63 (51).

Zwolniono z odbywania praktyk 145
studentów (162). Jak wyjaœnia dr in¿.
A. Pyæ – Podstaw¹ zwolnienia by³o naj-
czêœciej wczeœniejsze odbycie praktyki
w ramach nauki w technikum – i dodaje
– Ponownie pojawi³y siê trudnoœci z ulo-
kowaniem szczególnie wiêkszych grup
studentów na praktykach. S¹ tak¿e przy-
k³ady pozytywne, np. Wydzia³ Biotechno-
logii i Nauk o ¯ywnoœci poda³, ¿e studen-
ci ze specjalizacji cukrownictwo s¹ zatrud-
niani na podstawie umowy o pracê na

okres jednego semestru, podobnie s¹ za-
trudniani studenci specjalnoœci chemia
aromatów i surowców kosmetycznych,
którzy odbywaj¹ dwumiesiêczne prakty-
ki w Oriflame. Wydzia³ Budownictwa, Ar-
chitektury i In¿ynierii Œrodowiska jako
dobrych partnerów wskaza³ firmy BIPRO-
BUMAR, BIPROW£ÓK i VENTRA, które
przyjê³y po 3-4 studentów jednoczeœnie
w kilku terminach oraz firma BS.

Mówi¹c o organizacji praktyk zawo-
dowych studentów w najbli¿szym roku
zwrócono uwagê, ¿e nale¿y przywróciæ
zawieszone w 2003 r. praktyki na Wydzia-
³ach: Chemicznym, In¿ynierii i Marketin-
gu Tekstyliów, Fizyki Technicznej, Infor-
matyki i Matematyki Stosowanej. Wska-
zane by³oby równie¿ wprowadzenie suge-
rowanych przez studentów zmian, które
zwiêksz¹ znaczenie praktyk w procesie
dydaktycznym, np. przez wyd³u¿enie cza-
su ich trwania, (wniosek Wydzia³u Elek-
trotechniki i Elektroniki), zwiêkszenie licz-
by praktyk zagranicznych itp.

W dalszym ci¹gu trzeba zabiegaæ
o zwiêkszenie liczby ofert od firm, które
s¹ gotowe podj¹æ wspó³pracê z Politech-
nik¹ £ódzk¹ w sprawie organizacji prak-
tyk studenckich. Aktualnie w uczelni znaj-
duj¹ siê oferty firm: Philips Lighting Pa-
bianice S.A., ERICPOL TELECOM Sp.z o.o.
£ódŸ, VENTRA – nova £ódŸ, ICOPAL S.A.
Zduñska Wola, Remek Sp.z o.o. Zduñska
Wola, Regionalna Izba Gospodarcza –
£ódŸ, Telekomunikacja Polska £ódŸ.

Nies³abn¹c¹ popularnoœci¹ ciesz¹ siê
praktyki, które organizuj¹ sobie studen-
ci najczêœciej z pomoc¹ nauczycieli aka-
demickich – dotyczy to g³ównie praktyk
specjalistycznych, czêsto zwi¹zanych
tematycznie z przygotowywan¹ prac¹
dyplomow¹ – podkreœla dr Pyæ. – Prak-
tyki takie s¹ czêsto okazj¹ do znalezie-
nia przez studentów atrakcyjnego miej-
sca pracy po zakoñczeniu studiów.

Wzrasta zainteresowanie odbywa-
niem praktyk na podstawie umów dwu-
stronnych podpisywanych przez Poli-
technikê £ódzk¹ z uczelniami zagra-

nicznymi. Do planu takich praktyk
w 2004 roku zg³oszono 10 propozycji. Je-
œli wszystkie z nich uda siê zrealizowaæ
to do Rosji i na Ukrainê wyjad¹ 103 oso-
by (90 studentów i 13 opiekunów) i taka
sama liczba goœci zagranicznych odwie-
dzi³aby nasz¹ uczelniê.

W zwi¹zku z wejœciem w ¿ycie Rozpo-
rz¹dzenia MENiS z dnia 26 wrzeœnia 2001 r.
w sprawie warunków wynagradzania za
pracê i przyznawania innych œwiadczeñ
zwi¹zanych z prac¹ dla pracowników
uczelni pañstwowych, koniecznym jest
pilne wdro¿enie w 2004 roku zasad wy-
nagradzania za opiekê nad praktykami,
zgodnych z tym rozporz¹dzeniem.

n

O praktykach studenckich
w Senacie PŁ

W dniach 23-25 stycznia 2004 r.
w Szczyrku odby³o siê I Miêdzynarodo-
we Spotkanie Studentów Socratesa.
Organizatorem spotkania by³a Akademia
Ekonomiczna w Katowicach. Wziê³o
w nim udzia³ ponad 140 studentów,
w tym 10 z Politechniki £ódzkiej. By³a to
wyœmienita okazja do promocji naszej
uczelni. Agnieszka Micha³owska-Dutkie-
wicz z Dzia³u Wspó³pracy z Zagranic¹
przedstawi³a Politechnikê £ódzk¹ oraz
³ódzki region. Do wziêcia udzia³u w kon-
ferencji zostaliœmy zaproszeni przez Na-
rodow¹ Agencjê Programu Socrates
w Warszawie, która w ten sposób doce-
ni³a nasze dotychczasowe osi¹gniêcia
w realizacji Programu. Uczestnicy impre-
zy w Szczyrku uznali, ¿e by³a ona dosko-
na³¹ form¹ integracji studentów i promo-
cji uczelni. Politechnika £ódzka pragnie
w przysz³oœci podj¹æ siê organizacji ko-
lejnego spotkania studentów.

n

Studenci
Socratesa
w Szczyrku
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Corocznie studenci pierwszego roku studiów dziennych Politechniki £ódzkiej pisz¹ test sprawdzaj¹cy
stopieñ przygotowania do studiów, pod wzglêdem nabytej w szkole œredniej wiedzy z matematyki. Spraw-
dziany te s¹ imienne, co zwiêksza odpowiedzialnoœæ pisz¹cych. Studenci podaj¹ tak¿e wydzia³ i kierunek
studiów, ukoñczon¹ szko³ê œredni¹, rok ukoñczenia szko³y, ocenê z matematyki na œwiadectwie matural-
nym, rodzaj rekrutacji.

Jesieni¹ 2003 roku w P£ przeprowadzono ju¿ dziewi¹ty taki sprawdzian.
W poni¿szej tabeli zestawiono wyniki sprawdzianu, w postaci liczby prac mieszcz¹cych siê w po-

szczególnych przedzia³ach punktowych.

Pkt. 2003 2002 2001 2000 1999 1998 1997 1996 1995

0-15 1957 2509 2357 2450 2130 2203 2085 1902 1302

16-19 238 321 298 239 228 228 254 240 233

20-23 200 225 221 155 193 143 200 176 192

24-27 126 187 161 100 105 114 158 126 172

28-31 84 106 106 56 77 88 96 76 116

32-35 49 62 53 26 37 41 52 50 70

Razem 2654 3410 3196 3026 2770 2817 2845 2570 2085

W kolejnej tabeli zestawiono wyniki sprawdzianu wyra¿one w procentach.

Pkt. 2003 2002 2001 2000 1999 1998 1997 1996 1995

0-15 73,7 73,6 73,7 81 76,9 78,2 73,3 74 62,4

16-19 9 9,4 9,3 7,9 8,2 8,1 8,9 9,3 11,2

20-23 7,5 6,6 6,9 5,1 7 5,1 7 6,8 9,2

24-27 4,7 5,5 5 3,3 3,8 4 5,6 4,9 8,2

28-31 3,2 3,1 3,3 1,9 2,8 3,1 3,4 3 5,6

32-35 1,8 1,8 1,7 0,9 1,3 1,5 1,8 1,9 3,4

Razem 100 100 100 100 100 100 100 100 100

Wyniki rankingu ró¿nych rodzajów rekrutacji przeprowadzanych w Politechnice w omawianych latach
przedstawia poni¿sza tabela. Podano œredni¹ z uzyskanych punktów.

2003 2002 2001 2000 1999 1998 1997 1996 1995

Egzamin w P£ 13,8 15,3 14,0 13,3 13,9 13,5 11,6 11,8 12,9

Matura po³¹czona
z egzaminem wstêpnym 12,1 13,2 13,3 11 12,7 12,1 14,3 13,9 17,5

Olimpijczycy 11,6 10,9 12,8 16 15,5 18,7 21,0 17,9 brak
                       danych

Konkurs œwiadectw 4,4 5,6 4,1 4,2 5,3 4,8 6,0 6,8 9,1

Razem P£ 10,1 10,1 9,7 8,1 9,5 8,7 10,3 10,5 13,1

Wobec mo¿liwoœci uzyskania maksymalnie 35 punktów, wyniki te mo¿na uznaæ za bardzo s³abe. S¹ to
jednak wyniki uœrednione w skali ca³ej uczelni. Istniej¹ kierunki studiów, które s¹ oblegane przez najlep-
szych kandydatów i wyniki œrednie testu dla tych grup studentów s¹ znacznie lepsze. Te najlepsze wyniki
z roku 2003 zestawiono w kolejnej tabeli.

Wyniki badań przygotowania z matematyki
studentów I roku Politechniki Łódzkiej

Poz.
1
2
3
4
5
6
7
8

Wydzia³
CKM
CKM
CKM
CKM
CKM
Elektrotechniki i elektroniki
FTIMS
Elektrotechniki i elektroniki

Kierunek
Elektronika i telekomunikacja
Biotechnologia
Mechanika i bud. maszyn
Zarz¹dzanie i marketing
Zarz¹dzanie i marketing
Elektronika i telekomunikacja
Informatyka
Automatyka i robotyka

Specjalnoœæ
Telecom. & Comp. Sc.
Biotechnology
Mech. Eng. & Comp.
Gestion et Technologie
Business & Technology
Wszystkie
Wszystkie
Wszystkie

Œrednia
27,28
25,64
24,56
24,38
22,38
20,84
17,93
17,55

W oparciu o wyniki testów s¹ rów-
nie¿ prowadzone rankingi szkó³, z który-
mi wspó³pracuje Politechnika £ódzka.
Pozwoli³o to na systematyczne uspraw-
nianie systemu organizacji egzaminów
wstêpnych po³¹czonych z egzaminami
dojrza³oœci. Du¿¹, pozytywn¹ rolê w pro-
cesie doskonalenia tego systemu odegra-
³o £ódzkie Kuratorium Oœwiaty.

Wyniki przeprowadzonych badañ
mo¿na podsumowaæ nastêpuj¹co:

u sprawdziany maj¹ charakter ma-
sowy i st¹d ich wyniki cechuj¹ siê du¿¹
wiarygodnoœci¹;

u szokuj¹ce s¹ iloœci prac na kom-
promituj¹cym poziomie;

u najlepsze wyniki uzyskuj¹ studen-
ci, którzy dostali siê na uczelniê w wyni-
ku egzaminu wstêpnego;

u ogromne zaniepokojenie budzi po-
ziom kandydatów zaliczanych do  grupy
„olimpijczyków”;

u wœród 40 najwy¿ej notowanych
szkó³ œrednich jest tylko jedna szko³a
techniczna.

Z du¿ym zainteresowaniem czekamy
na wyniki nastêpnych sprawdzianów,
a zw³aszcza w 2005 roku, który bêdzie
pierwszym w warunkach obowi¹zywa-
nia zasad nowej matury.

n Edward Jezierski, Bogdan Koszela

Studenci Wydzia³u Fizyki Technicznej,
Informatyki i Matematyki Stosowanej P£ –
Andrzej Okoñ i Mateusz Wibig, którzy
przebywali na stypendium w ramach Pro-
gramu Socrates/Erasmus w University of
East Anglia uzyskali rekordowo dobre wy-
niki z egzaminów. Koordynator Umowy,
Pani dr in¿. Miros³awa Rak z Instytutu Fi-
zyki P£ otrzyma³a List Gratulacyjny z uczelni
angielskiej. Nasi studenci otrzymali wyniki
75 i 78 punktów. Najlepsi studenci angiel-
scy nie otrzymuj¹ wiêcej ni¿ 70 punktów.
Mo¿emy byæ dumni...

n Agnieszka Micha³owska-Dutkiewicz

Rekordowe
wyniki
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W minionym roku kontynuowana by³a wspó³praca w ra-
mach 37 umów miêdzyuczelnianych z oœrodkami Francji, Nie-
miec, Rosji, Ukrainy, Wielkiej Brytanii, W³och, USA, Chin,
Czech, Hiszpanii, Holandii, Japonii, Korei, Meksyku, S³owa-
cji, Szwecji oraz Turcji, a tak¿e w ramach 110 umów bilate-
ralnych programu Socrates. Kontynuowana by³a tak¿e wspó³-
praca w ramach umów miêdzywydzia³owych z 69 oœrodka-
mi oœrodkami naukowymi, uniwersytetami i przedsiêbior-
stwami w wiêkszoœci krajów Europy oraz w Chinach, Japo-
nii, Kanadzie, Meksyku, Nowej Zelandii, RPA, USA.

Kilka danych statystycznych dotycz¹cych 2003 r.:
u za granicê wyjecha³o 749 pracowników Politechniki

£ódzkiej (2002 r. – 774),
u wizyty goœci zagranicznych - 193 (157),
u realizacja tematów prac badawczych we wspó³pracy

z partnerami zagranicznymi - 239 (169),
u liczba publikacji zrealizowanych we wspó³pracy z part-

nerami zagranicznymi – 188 (192),
u konferencje miêdzynarodowe – 34 (24),
u kursy i seminaria z udzia³em zagranicznych specjalistów

– 37 (42),
u udzia³ pracowników P£ w konferencjach miêdzynaro-

dowych – 197 (242),
u nagrody zdobyte na targach i wystawach miêdzynaro-

dowych – 7 (26),
u pracownicy P£ zasiadali w 79 komitetach konferencji,
u byli cz³onkami 102 miêdzynarodowych organizacji i sto-

warzyszeñ naukowych.
W roku 2003 pracownicy P£ prowadzili wyk³ady w 62 uczel-

niach zagranicznych (w roku 2002 – w 46), m.in. w: TU Libe-
rec, IKT Odense, University of Leipzing, Ecole Polytechnique
Federale de Lausanne, Lund University, a tak¿e w uczelniach
francuskich, brytyjskich, niemieckich, w³oskich, fiñskich,
w tym 20 wyk³adów odby³o siê w ramach Programu Socrates.

We wspó³pracy z zagranic¹ powsta³o w minionym roku 6
prac in¿ynierskich, 20 prac magisterskich, 8 prac doktorskich.

Systematycznie wzrasta liczba studentów bior¹cych udzia³
w wymianie zagranicznej.

W roku akad. 2002/2003 wyjecha³o 470 studentów. Domi-
nuj¹ wyjazdy w ramach Programu Socrates. Tak¿e bardzo liczna
grupa wziê³a udzia³ w zagranicznych praktykach wymiennych.

Na Politechnikê przyjecha³o 263 studentów, w tym g³ów-
nie w ramach praktyk wymiennych (88) i Uniwersytetu Ba³-
tyckiego (77).

Wed³ug nieoficjalnych danych z Narodowej Agencji Progra-
mu Socrates Politechnika £ódzka za rok 2002/2003 jest lide-
rem uczelni technicznych uczestnicz¹cych w programie wy-
miany studentów Socrates/Erasmus. Bior¹c pod uwagê licz-
bê wys³anych za granicê studentów nasza uczelnia zajê³a
pierwsze wœród uczelni technicznych, a 5 miejsce w Polsce.
Trzeba zaznaczyæ, ¿e ranking nie uwzglêdnia ogólnej liczby
studentów danej uczelni, a przecie¿ s¹ uczelnie maj¹ce du¿o
wiêcej studentów.

Bior¹c pod uwagê przyjazdy studentów zagranicznych zaj-
mujemy pierwsze miejsce wœród uczelni technicznych i 8 miej-
sce w kraju. Ten wynik nie jest ³atwy do osi¹gniêcia, uwzglêd-
niaj¹c fakt, ¿e £ódŸ nie jest najbardziej popularnym z Polskich
miast, a studenci z Europy Zachodniej najchêtniej odbywaliby
Socratesow¹ wymianê w Wielkiej Brytanii. Przyci¹gniêcie ich
do naszej uczelni wymaga wielu zabiegów, ale jest wa¿n¹ pro-
mocj¹ uczelni i miasta.

Wœród informacji dotycz¹cych innych spraw zwi¹zanych
ze wspó³prac¹ zagraniczn¹ prorektor prof. A. Napieralski pod-
kreœli³ takie dzia³ania jak:

u zainicjowanie umowy z European Consortium of Inno-
vative Universities – wprowadzi nas University of Stra-
thclyde,

u umowa o wspó³pracy bezpoœredniej z Universidad
Politecnica de Catalunya (Barcelona) oraz Ankes o dok-
toratach ³¹czonych,

u studia MBA we wspó³pracy z Hogeschool Zeeland
Vlissingen (Holandia) na Wydziale Mechanicznym,

u umowa z Ecole Centrale de Lyon (Francja) równie¿
w zakresie wspólnych studiów i podwójnych dyplomów
(doktoraty),

u umowa z Universite de Lille oraz ENSAIT Roubaix
(Francja) o doktoratach ³¹czonych,

u List Intencyjny z Regionaln¹ Izb¹ Gospodarcz¹ – £ódŸ
(miejsca na praktyki studenckie; wdro¿enia).

Z innych wydarzeñ prorektor wymieni³
u wizytê rektorów w University of Strathclyde,
u konferencjê studentów Socratesa, która odby³a siê

w Szczyrku,
u podpisanie pierwszej umowy Socratesa ze Szwajcari¹.

Ze wzglêdu na fakt, ¿e kraj ten nie nale¿y do UE, sam
finansuje tak¹ wspó³pracê,

u otrzymanie grantu na wprowadzanie ECTS.

Na posiedzeniu Senatu w dniu 25 lutego, prorektor prof. Andrzej Napieralski przedstawił najważniejsze fakty związane
ze współpracą z zagranicą w 2003 r.
Poniżej wybrane fragmenty z tej obszernej prezentacji.

Współpraca z zagranicą



29 ŻYCIE UCZELNI 02/2004
R O Z M A I T O Ś C I

W ubieg³ym roku Instytut Architektury realizowa³ Intensive
Programme (tzw. Projekt IP) w ramach Programu Socrates
i by³ to jeden z trzech projektów w Polsce! Realizujemy tak¿e
ju¿ drugi projekt Minerva w Programie Sokrates.

Nawi¹zuj¹c do European Association for International Co-
operation prof. Napieralski poinformowa³, ¿e mgr Agnieszka
Micha³owska-Dutkiewicz z DWZ zosta³a cz³onkiem grupy ro-
boczej (jako pierwsza osoba z krajów by³ego bloku wschod-
niego). Przygotowujemy sesjê na konferencjê w Turynie (wrze-
sieñ 2004). Zamierzamy zorganizowaæ konferencjê dla osób
zajmuj¹cych siê wspó³prac¹ zagraniczn¹ w Polsce i powo³aæ
polskie stowarzyszenie na wzór EAIE.

Biuro Międzynarodowych
Programów Naukowych

Senat wys³ucha³ tak¿e informacji dotycz¹cych dzia³añ Biu-
ra Miêdzynarodowych Programów Naukowych (BMPN), które
powsta³o w 2003 roku. Zadaniem Biura jest wspomaganie
wszystkich jednostek Politechniki £ódzkiej, zespo³ów badaw-
czych i indywidualnych naukowców w ich dzia³aniach ukie-
runkowanych na uczestnictwo w Programach Ramowych Unii
Europejskiej oraz wszelkich miêdzynarodowych projektach
naukowo-badawczych.

 Zakres dzia³ania Biura obejmuje w szczególnoœci:
u udzielanie informacji i porad w celu zwiêkszenia uczest-

nictwa zespo³ów badawczych z Politechniki £ódzkiej w Szó-
stym Programie Ramowym UE,

u wspó³pracê z krajowymi i zagranicznymi punktami kon-
taktowymi w zakresie uczestnictwa w miêdzynarodowych
programach naukowych,

u wspieranie kontaktów naukowych i promocja potencja-
³u intelektualnego oraz naukowo-badawczego P£ za granic¹,

u poszukiwanie i propagowanie zagranicznych Ÿróde³ fi-
nansowania prac naukowo-badawczych,

u wspó³dzia³anie z innymi jednostkami P£ w celu poszu-
kiwania mo¿liwoœci komercjalizacji prac naukowo-badawczych,
udzielanie informacji i porad dotycz¹cych przyjêtych do reali-
zacji projektów w Programach Ramowych UE (5 i 6 PR) oraz
innych programach miêdzynarodowych. 

Biuro Miêdzynarodowych Programów Naukowych Politech-
niki £ódzkiej wyst¹pi³o w 2003 roku po raz pierwszy z wnio-
skiem o dofinansowanie dzia³añ wspomagaj¹cych przygoto-
wanie do uczestnictwa w 6 PR i uzyska³o dofinansowanie
w wysokoœci 15 tys. z³, uzyskuj¹c jednoczeœnie status Bran-
¿owego Punktu Kontaktowego 6 Programu Ramowego Unii
Europejskiej (BPK).

W 2003 roku BMPN przeprowadzi³ 10 szkoleñ na terenie
uczelni, w których udzia³ wziê³o ponad 340 osób. Szkolenia
obejmowa³y podstawowe informacje o tematyce 6 Programu
Ramowego, o prawnych i finansowych zasadach uczestnic-
twa, systemie stypendialnym, funduszach strukturalnych.
BMPN uczestniczy³o w dwóch imprezach (konferencja na Po-
litechnice £ódzkiej oraz w Sandomierzu), gdzie zaprezento-

wane zosta³y zagadnienia 6 PR oraz zaoferowano us³ugi punktu
kontaktowego. Z inicjatywy Biura odby³y siê dwudniowe warsz-
taty, przeprowadzone przez konsultanta Komisji Europejskiej,
p. Richarda Tomlina.

Biuro aktywnie w³¹czy³o siê w organizacjê I Konferencji
Regionalnej „Nauka dla Gospodarki”. BPK by³ odpowiedzialny
szczególnie za opracowanie programu równoleg³ych sesji te-
matycznych w drugim dniu konferencji oraz zebranie ofert na
sesjê plakatow¹. Bardzo pozytywny odbiór konferencji w œro-
dowisku ³ódzkim przyczyni³ siê do zaplanowania kolejnej edy-
cji w 2004 roku.

Na stronie internetowej Biura http://www.bmpn.p.lodz.pl/
umieszczane s¹ kolejne Biuletyny, bie¿¹ce informacje, formu-
larz uczelniany do zg³aszania wniosków oraz linki do innych
stron poœwiêconych 6 PR. Strona funkcjonuje w trzech wer-
sjach jêzykowych: polskiej, angielskiej i niemieckiej.

W wyniku dzia³alnoœci eksperckiej i bezpoœredniej pomo-
cy aplikuj¹cym, BMPN opracowa³o standardowe formularze
administracyjne dla pracowników Politechniki £ódzkiej, apli-
kuj¹cych do projektów w 6 PR oraz formularze wzorcowe do
podpisania kontraktu (CPF’s). Pracownice Biura udzielaj¹
konsultacji równie¿ w zakresie listów intencyjnych do 6 PR,
kompletnoœci sk³adanych projektów zarówno w czêœci ad-
ministracyjnej, jak i merytorycznej, w tym kosztów, praw
w³asnoœci intelektualnej, redagowania i sprawdzania umów
konsorcjum.

W 2003 r. BMPN otrzyma³o ponad 40 wype³nionych „for-
mularzy uczelnianych” z³o¿onych projektów. W chwili obecnej
8 projektów jest na etapie przygotowywania do podpisania
kontraktów.

n

Z przyjemnoœci¹ informujemy, ¿e zaproponowana przez
nas sesja Challenges and possibilities of internships in Easter
and European countries seen from a governemental, studen-
t’s and company’s perspective zosta³a zaakceptowana
na konferencjê EAIE (European Association for International
Cooperation), która odbêdzie siê w Turynie we wrzeœniu
2004 r. Do udzia³u w sesji zaproszono trzech prelegentów:
Senator Zdzis³awê Janowsk¹; mgr Sylwiê Kosiñsk¹ - przed-
stawiciela Regionalnej Izby Gospodarczej £ódŸ i Julie Anne
Leonard, studentkê z Francji, która po pobycie w ramach
programu Socrates w Politechnice £ódzkiej odby³a sta¿
w firmie Elena w Toruniu.

n Agnieszka Micha³owska-Dutkiewicz

Warsztaty
na konferencji EAIE
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Klub ¯eglarski P£ w 2005 r. bêdzie
obchodzi³ 45-lecie. Niewiele osób spo-
œród pracowników P£ wie, ¿e jest to
obecnie najstarszy Klub ¯eglarski w na-
szym mieœcie. Jest on obiektem zazdro-
œci w³adz wielu pañstwowych i niepañ-
stwowych uczelni. Coraz bardziej rozu-
mie siê bowiem mo¿liwoœci promocyjne
tkwi¹ce w uczelnianym Klubie posiada-
j¹cym pokaŸn¹ flotyllê na najpopularniej-
szym polskim akwenie, jakim niew¹tpli-
wie s¹ Wielkie Jeziora Mazurskie, w³asn¹
przystañ nad przepiêkn¹ zatok¹ i pra-
wie czterdzieœci piêæ lat historii. Klub ten
spowodowa³, ¿e na mapach Pojezierza
od wielu lat znajduje siê Przystañ Poli-
techniki £ódzkiej, a przewodniki Mazur-
skie podkreœlaj¹ ¿yczliwoœæ i goœcinnoœæ
gospodarzy. I choæ w ¿adnym rankingu
uczelni nie ma pozycji pt. Klub ¯eglar-
ski, to Ci, którzy cokolwiek maj¹ wspól-
nego z ich powstawaniem wiedz¹, ¿e
obecnoœæ danej uczelni wszêdzie tam
gdzie byæ powinna, ma wymierne odbi-
cie w ostatecznych punktacjach. Wiel-
kie Jeziora Mazurskie, pe³ne m³odzie¿y
studenckiej i pracowników akademic-
kich, do takich miejsc nale¿¹ z ca³¹ pew-
noœci¹. Niestety, do tej pory W³adze P£
doœæ oszczêdnie demonstruj¹ zrozumie-
nie tej prawdy. O tym, ¿e jest to Klub
Politechniki œwiadcz¹ niewidoczne ju¿
z odleg³oœci 50 m napisy na pawê¿ach
³odzi oraz skromna tabliczka, ufundowa-
na przez jednego z cz³onków klubu, na
zabytkowym budynku w Bazie nad jezio-
rem Dargin.

Jak to się zaczęło?
Pomys³ powo³ania Klubu ¯eglarskie-

go zrodzi³ siê w roku 1959 w g³owach
dwóch m³odych pracowników Politech-
niki, Andrzeja Zachary z Wydzia³u Me-
chanicznego i Andrzeja Koszmidera
z Wydzia³u Elektrycznego. Biadol¹c nad
tym, ¿e w P£ nie ma Klubu ¯eglarskie-
go, nagle pojêli, ¿e aby by³ Klub, ktoœ go
musi stworzyæ. Zwrócili siê z tym pomy-

s³em do dr. Jerzego Aulicha, ówczesne-
go Przewodnicz¹cego PTTK przy P£. Da³
on œwietn¹, jak siê póŸniej okaza³o, radê:
Panowie jesteœcie za m³odzi, aby cokol-
wiek w Politechnice za³o¿yæ. Namówcie
któregoœ z profesorów, aby to przedsiê-
wziêcie firmowa³ i wtedy mo¿ecie zaczy-
naæ. Kandydatura by³a w³aœciwie jedy-
na. Udaliœmy siê na rozmowê do Pani
prof. Eligii Turskiej, która wrêcz zapali³a
siê do tego pomys³u, a jak póŸniej przy-
zna³a, sama o podobnej inicjatywie my-
œla³a i poszukiwa³a m³odych ludzi, któ-
rzy pomogli by Jej zorganizowaæ Klub.
Od tej chwili Pani Profesor nie tylko fir-
mowa³a wszelkie nasze dzia³ania, ale
bra³a w nich aktywny, pe³en w³asnych
inicjatyw udzia³. Nie bêdê opisywa³ dal-
szych perypetii, rozmów i spotkañ, przez
które musieliœmy - ju¿ w trójkê - przejœæ,
aby dosz³o do pierwszego zebrania po-
³¹czonego z zapisami pracowników P£
do powstaj¹cej sekcji ¿eglarskiej PTTK.
Wówczas na takie zebranie trzeba by³o
uzyskaæ pozwolenie wszystkich W³adz
Uczelni. Warunek by³ jeden: je¿eli zapi-
sze siê co najmniej 15 osób mo¿na po-
wo³ywaæ sekcjê ¿eglarsk¹ PTTK. Wyni-

Klub Żeglarski Politechniki Łódzkiej
przeszłość, teraźniejszość, przyszłość

ka³ on z przekonania W³adz Uczelni, ¿e
¿eglarstwo jest sportem elitarnym i nie
bardzo pasuje do socjalistycznej kuŸni
kadr, jak¹ mia³a byæ Politechnika. Koron-
ny argument, ¿e w ³odzi mieœci siê tylko
5 osób, uda³o nam siê zneutralizowaæ
uwag¹, ¿e w domku „kempingowym”,
których P£ mia³a wówczas kilka,
mieszcz¹ siê zaledwie dwie osoby. Na
zebranie przysz³o 15 osób, póŸniejszych
wieloletnich aktywnych cz³onków klubu.

Nawiasem mówi¹c, argument wyko-
rzystywany przeciwko Klubowi do obec-
nych czasów, ¿e ¿eglarstwo jest spor-
tem elitarnym, jest oczywiœcie prawdzi-
wy. Tak, jest to sport dla elity. Dla elity,

 Jednostki
klubowe w Bazie

w Rogantach

R O Z M A I T O Ś C I

Obóz bojerowy
na jeziorze Kisajno.

Od lewej:
A. Koszmider,

E. Turska,
A. Sokołowski,

A. Krupecki
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która potrafi opanowaæ sztukê ¿eglowa-
nia. A wiêc, bardziej ogólnie, dla elity,
która naprawdê potrafi siê czegoœ kon-
kretnego i sprawdzalnego w konfronta-
cji z przyrod¹, nauczyæ.

W kwietniu 1960 zarejestrowaliœmy
Sekcjê ¯eglarsk¹ PTTK przy P£ jako Klub
¯eglarski w £ódzkim Oddziale Polskiego
Zwi¹zku ̄ eglarskiego i otrzymaliœmy pra-
wo do w³asnej piecz¹tki. W lipcu odby³ siê
pierwszy obóz szkoleniowy w Bazie GKKF
w Gi¿ycku nad jeziorkiem Tracz (obecny:
oœrodek COS). Instruktorami byli: Pierw-
szy Komandor Klubu Pani prof. Eligia Tur-
ska, oraz dwóch instruktorów z PZ¯. Szko-
lenia odbywa³y siê na omegach Bazy,
z których dwie, ju¿ po obozie - dziêki nie-
zwyk³ej ¿yczliwoœci ówczesnego Dyrekto-
ra Oœrodka Pana Doughliet - sta³y siê pra-
wie za darmo pierwszymi jednostkami
klubowymi. Dosta³y imiona Ewa i Andrzej,
jako ¿e by³y to wówczas dominuj¹ce imio-
na wœród cz³onków Klubu. Na marginesie
ciekawostk¹ mo¿e byæ fakt, ¿e bezpoœred-
nio po tym obozie kilku z nas zosta³o za-
anga¿owanych przez W³odka Brudza, kon-
sultanta filmu „Nó¿ w wodzie”, zreszt¹
póŸniejszego Komandora Klubu, do pomo-
cy ¿eglarskiej przy realizacji tego filmu.

Efektem kursu by³o uzyskanie trzech
pierwszych w historii Klubu stopni ster-
ników jachtowych. Uzyskali je: Andrzej
Soko³owski (patent nr.301/£), Wojciech
Liwiñski (300/£) i Andrzej Koszmider
(299/£). Koñcz¹c opowieœæ o epoce
„pierwszych” wydarzeñ w historii Klubu
nale¿y dodaæ, ¿e w roku 1962 zorgani-
zowaliœmy pierwszy (i nie ostatni) wy-
jazd na ¿agle zimowe, czyli na bojery.
Obóz odby³ siê w lutym w Gi¿ycku na
jeziorze Kisajno, gdzie uzyskaliœmy, tak-
¿e pierwsze w historii Klubu, stopnie
sternika lodowego.

Ca³y ten „pierwszy” okres sta³ pod
znakiem wielkiej osobowoœci Pani prof.
Eligii Turskiej, która stopieñ sternika jach-
towego uzyska³a przed wojn¹ w Oficer-
skim Klubie Jachtowym. Byæ mo¿e z tego
powodu tak bardzo wa¿ne by³o wówczas
zachowanie zasad etykiety jachtowej,
a tak¿e akademickich, wrêcz korporacyj-
nych zasad etycznych w stosunkach we-
wn¹trzklubowych. I dlatego szczególnie
dla mnie, wspó³za³o¿yciela i cz³onka Klu-
bu z okresu Pani Komandor, niemi³ym

zgrzytem by³y ostatnie wybory Komando-
ra i Zarz¹du. Wybory zosta³y „liczbowo”
zdominowane przez osoby, które albo za-
pisa³y siê do Klubu w ostatnim okresie
przed zebraniem wyborczym, albo przez
wczeœniej zapisane, ale w dzia³alnoœci
klubu nie bior¹ce czynnego udzia³u. Oso-
by te przysz³y na zebranie po to, aby wy-
braæ tych, na których polecono im g³oso-
waæ. Czêœæ obecnych na zebraniu widzia-
³em po raz pierwszy, a przecie¿ niezale¿-
nie od tego, ¿e ca³e 43 lata jestem czyn-
nym cz³onkiem klubu, przez dziesiêæ lat
by³em przewodnicz¹cym corocznych wal-
nych zebrañ i wszystkich bior¹cych udzia³
w dzia³alnoœci cz³onków Klubu mniej lub
bardziej znam. Jestem g³êboko przekona-
ny, ¿e Pani Komandor prof. Eligia Turska
nigdy takiego postêpowania za godne Klu-
bu Akademickiego by nie uzna³a. Po epo-
ce Pani Prof. Eligii Turskiej, któr¹ nazwaæ
mo¿na epok¹ tworzenia Klubu, zaczê³a siê
epoka rozwoju z innymi Komandorami,
z których za najwa¿niejszych uwa¿am
- Jurka Musia³a i W³odka Brudza. W tym
okresie du¿ym zrozumieniem dla znacze-
nia Klubu w Politechnice, a wiêc i wymier-
nym poparciem, wyró¿nia³ siê Rektor prof.
Mieczys³aw Serwiñski. Nastêpna, to epo-
ka pewnej stabilizacji i krzepniêcia Klubu
na czele z Komandorem Andrzejem Wir¹
i bardzo aktywnym, zw³aszcza w stara-
niach o uzyskanie w³asnej bazy nad je-
ziorem Dargin, wicekomandorem Jurkiem
Tomczykiem (uzyskana nieodp³atnie dzia³-
ka z dostêpem do jeziora o powierzchni
ok. 14 000 m2). I ostatnia epoka, wspó³-
czesna, z elementami walki o przetrwa-

nie, z Komandorem Adamem Koby³eckim,
który obok istniej¹cych ju¿ od dawna obo-
zów szkoleniowych dla dzieci pracowni-
ków P£, wprowadzi³ niezwykle interesu-
j¹ce i popularne coroczne obozy stacjo-
narne dla zaawansowanych i pocz¹tkuj¹-
cych w ¿eglarstwie pracowników P£.

Quo navigas ?
Dlaczego walka o przetrwanie? Co

zagra¿a Klubowi? Od po³owy lat 90. Klub
nie mo¿e doczekaæ siê ¿adnej zdecydo-
wanej deklaracji ze strony W³adz Uczelni
na temat przysz³oœci. Ani w sposób ofi-
cjalny, ani w mniej oficjalny, nic nie wia-
domo. Ale od co najmniej piêciu, szeœciu
lat pojawiaj¹ siê „ przecieki”, ¿e W³adze
Uczelni zamierzaj¹ Klub zlikwidowaæ (bo
nie ma pieniêdzy), ¿e teren bazy ma zo-
staæ sprzedany, ¿e wa¿ne osoby w Poli-
technice s¹ zainteresowane jego wyku-
pem, itd. Oczywiœcie pog³oski, nawet naj-
bardziej absurdalne, powstaj¹ wówczas,
gdy nie ma oficjalnego, zdecydowanego
stanowiska. Tymczasem prawda wygl¹-
da tak, ¿e P£ z bud¿etu nie ponosi
w zwi¹zku z Klubem ¿adnych kosztów, bo-
wiem wszystkie dotacje pochodz¹ z fun-
duszu socjalnego i obci¹¿aj¹ konta pra-
cowników korzystaj¹cych z letniego p³y-
wania. Koszty te to: utrzymanie Bazy oraz
uzupe³nienia wyposa¿enia jachtów, a tak-
¿e zakup materia³ów niezbêdnych do ich
remontów.

Ca³y g³ówny wysi³ek utrzymania Klu-
bu to praca spo³eczna jego cz³onków,
decyduj¹ca o kolejnoœci przy przydziale

Obóz
na Święcajtach

(1968 r.)
Na klubowej

omedze,
od lewej:

Stanisław Kubik,
Andrzej Koszmider,
Włodzimierz Brudz,

Adam Kobyłecki
i Jerzy Mackiewicz
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³odzi. S¹ to pozasezonowe, coroczne remonty ³odzi, przegl¹d
sprzêtu, wyjazdy wiosn¹ na wodowanie ³odzi i wyci¹ganie jach-
tów z wody na zakoñczenie sezonu. Do tego dochodzi wiele
spraw porz¹dkowych i formalnych, jak ubezpieczenia, dzien-
niki jachtowe itp. W zamian za niewielkie dotacje z funduszu
socjalnego, pracownicy P£ spêdzaj¹ ¿eglarskie urlopy, organi-
zowane s¹ kursy dla dzieci pracowników ciesz¹ce siê nieusta-
j¹cym powodzeniem (ponad 700 przeszkolonych osób), a ostat-
nio tak¿e obozy stacjonarne. Z Bazy korzystaj¹ pracownicy
P£ - cz³onkowie ko³a wêdkarskiego, a czêsto tak¿e goœæmi s¹
nasi studenci. Nie mo¿na siê dziwiæ powstaj¹cym plotkom,
jeœli przy takim bilansie s³yszy siê o planach likwidacji organi-
zacji, która chyba najd³u¿ej i najlepiej, bo od 45 lat dzia³a w P£
si³ami w zasadzie spo³ecznymi. W ka¿dym razie wyraŸnie mó-
wimy, ¿e gdyby W³adze Uczelni mimo wszystko chcia³y Klub
zlikwidowaæ, to cz³onkowie Klubu bêd¹ starali siê skorzystaæ
z prawa pierwokupu jachtów i terenu, na zasadzie spó³ki pra-
cowniczej. By³by to wówczas prywatny Klub pracowniczy.

A jednak mi ¿al, ¿e ... ¯al, ¿e Klub nie odgrywa takiej roli,
jak¹ móg³by obecnie odegraæ. Klub, jak s¹dzê, nigdy w takim
stopniu jak dziœ, jako Klub Politechniki nie by³ naszej uczelni
potrzebny. Wystarczy popatrzeæ na to, co siê dzieje w Polsce,
w tym tak¿e na Mazurach. Byle Wy¿sza Szko³a Humanistycz-
no - Niewiadomojaka, dumnie prezentuje swoje jachty, nie
mówi¹c o jachtach z napisami i proporcami Politechniki Wro-
c³awskiej, AGH czy Akademii Medycznych.

Chodzi wiêc przede wszystkim o zrozumienie roli jak¹ mo¿e
odegraæ Klub jako wizytówka wszechstronnej aktywnoœci Poli-
techniki. Chodzi o wpisanie Klubu do spisu wa¿nych elementów
promocji Politechniki jako uczelni akademickiej, i o prezentowa-
nie Uczelni w³aœnie tam, gdzie latem spotykaj¹ siê m³odzi ludzie
zastanawiaj¹cy siê, jak¹ uczelniê wybraæ, ich rodzice, studenci
ró¿nych uczelni, pracownicy uczelni, w tym tak¿e Ci, którzy po
powrocie z wakacji bêd¹ przyznawali punkty rankingowe na pod-
stawie tzw. ogólnego wra¿enia, czy nam siê to podoba, czy nie.
Trawestuj¹c s³ynne zdanie Voltaire’a mo¿na powiedzieæ, ¿e
w obecnych czasach, gdyby Klubu ¯eglarskiego w Politechnice
nie by³o, nale¿a³oby go wymyœliæ. Zacznijmy wiêc doceniaæ to,
co mamy i wykorzystywaæ wszystkie istniej¹ce mo¿liwoœci, aby
nasz¹ Uczelniê pokazywaæ jak najlepiej.

Myœlê, ¿e dobrze by³oby, aby W³adze Uczelni potraktowa³y
Klub ¯eglarski jako trwa³y i istotny element ca³oœci akademic-
kiej Politechniki i w zwi¹zku z tym zaakceptowa³y program
dalszego istnienia i wykorzystania Klubu ¯eglarskiego. Aby
wprowadzi³y Klub do materia³ów promocyjnych Uczelni (jak to
jest np. w zaprzyjaŸnionym University of Strathclyde lub wspa-
nia³ej EPFL w Lozannie). Byæ mo¿e potrzebne s¹ jakieœ zmia-
ny? Byæ mo¿e powinien to byæ Akademicki Klub ¯eglarski Po-
litechniki £ódzkiej?

W postaci Klubu ¯eglarskiego mamy na P£ coœ unikalne-
go, coœ bardzo odpowiadaj¹cego europejskiej, a wiêc i pol-
skiej tradycji akademickiej, wiêc zamiast zastanawiaæ siê nad
likwidacj¹, zastanówmy siê nad tym, jak to dobro dla rozwoju
i przysz³oœci Politechniki umacniaæ i wykorzystywaæ.

n Andrzej Lech Koszmider

Sala Kinowa przy Al. Politechniki 3a
to miejsce dobrze znane nie tylko pra-
cownikom i studentom Politechniki £ódz-
kiej. Goszcz¹ tutaj targi, konferencje,
festiwale, nazwa sala kinowa ma w tej
chwili raczej charakter historyczny. Moc-
no przestarza³e jest tak¿e jej wnêtrze,
dlatego te¿ nadszed³ czas, by nadaæ mu

nowy wyraz. Rozpoczê³y siê wstêpne
prace zwi¹zane ze zmian¹, a w³aœciwie
przystosowaniem sali do pe³nienia ró¿-
norodnych funkcji, w zale¿noœci od ro-
dzaju i charakteru organizowanej w niej
imprezy. Po modernizacji bêdzie ona
mog³a pe³niæ rolê sali konferencyjnej,
widowiskowo-estradowej, kinowej, bêd¹
siê w niej mog³y odbywaæ pokazy mody.
Wyremontowana sala kinowa – podkre-
œla dyrektor Osiedla Akademickiego mgr
Janina Mrozowska - mog³aby staæ siê
wizytówk¹ Osiedla, a Politechnika £ódz-
ka  zyska³aby reprezentacyjn¹ salê o uni-
wersalnym przeznaczeniu.

By uzyskaæ i zagospodarowaæ now¹
przestrzeñ u¿ytkow¹, rozbiórce i de-
monta¿owi ulegn¹ wszystkie elemen-
ty sali nie zwi¹zane z konstrukcj¹ bu-
dynku.

Zgodnie z opracowan¹ koncepcj¹
œciany pokryte zostan¹ tkanin¹ prze-
ciwogniow¹, a œciany boczne bêd¹
mia³y ruchome ekrany akustyczne.
Podczas seansów kinowych oraz pro-
jekcji konferencyjnych krawêdzie œcian
i za³amania powierzchni zaznaczone
bêd¹ œwiat³owodami w kolorze b³êkit-

nym u³atwiaj¹cymi orientacjê. Aran¿o-
wanie ustawieñ foteli w zale¿noœci od
potrzeb bêdzie u³atwione dziêki pokry-
ciu posadzki modu³ow¹ wyk³adzin¹.
Podwieszony sufit pe³niæ bêdzie tak¿e
rolê akustycznego ekranu. Sala wypo-
sa¿ona w fotele zapewniaj¹ce komfort
i wysoki standard jest przewidziana na
340 miejsc.

Scena ma sk³adaæ siê z czêœci sta-
³ej i ruchomej, która stanowi central-
ny jej element wysuwany do przodu
np. w czasie pokazów mody. Powsta-
nie balkon dla elektroakustyka nad
wejœciem do sali oraz zespó³ kabin dla
t³umaczy.

Plan realizacji zak³ada, ¿e rozpo-
czêcie prac remontowych ma nast¹piæ
na pocz¹tku przysz³ego roku.

n  Ewa Chojnacka

Sala (już nie tylko)
kinowa

R O Z M A I T O Ś C I



ò

33 ŻYCIE UCZELNI 02/2004

Nowy Rok, tj. 1 stycznia 2004 roku
rozpocz¹³em od podró¿y z Warszawy
przez Pary¿ do Hawany. Lot Pary¿-Hawa-
na trwa³ 10 godzin. Powiadomiono nas,
¿e uk³ady elektroniczne zwi¹zane z radiem
i telewizj¹ nie dzia³aj¹, wiêc snu³em siê
po samolocie rozmawiaj¹c z towarzysza-
mi podró¿y. Na lotnisku w Hawanie wyl¹-
dowaliœmy o 1800 miejscowego czasu. Na
szczêœcie byliœmy oczekiwani przez orga-
nizatorów konferencji. Do ogromnego ho-
telu Palco dojechaliœmy oko³o 2100 i na-
stêpnego dnia o 730 rozpoczêliœmy pod-
ró¿ do Varadero, malowniczej miejscowo-
œci po³o¿onej na pó³wyspie o nazwie
Hicaco, która w roku 1887 by³a tylko
wiosk¹ gdzie warzono sól.

Wprawdzie w Hawanie i jej pobli¿u jest
oko³o kilkudziesiêciu piêknych miejsc k¹-
pielowych, to jednak ¿adne z nich nie ma
szans w porównaniu z przepiêknymi pla-
¿ami i kolorami oceanu w Varadero, gdzie
po jednej stronie pó³wyspu jest Atlantyk,
a po drugiej wody Zatoki Cardenas.

Po raz drugi w ¿yciu widzia³em takie
kolory oceanu, palmy i sza³asy, bo pierw-
szy raz z „rajem” zetkn¹³em siê na ma³ej
wyspie oddalonej o 500 km od Caracas
w roku 1998. D³ugo k¹paliœmy siê w cie-
p³ej i mocno zasolonej wodzie w stycz-
niu, chocia¿ by³a to zima, a o Bo¿ym Na-
rodzeniu przypomina³a nam du¿a hotelo-
wa choinka.

Oprócz Varadero, Cayo Largo (wyspa
uwa¿ana za najpiêkniejsz¹ na Kubie) god-
na uwagi jest dolina Viòales, do której
w trzeci dzieñ trwania konferencji gospo-
darze zorganizowali wyprawê po³¹czon¹
ze zwiedzaniem fabryki cygar (s¹ bardzo
drogie!). Po 2 godzinach jazdy autobusem
przez Pinar de Rio dotarliœmy do wielkie-
go malowid³a Mural de la Prehistoria
umieszczonego na œcianie ska³ wapien-
nych zwanych „mogotes”. Wystêpuje tu-
taj wiele unikatowych roœlin i gatunków
ptaków, a na uwagê zas³uguje podziem-
na rzeka p³yn¹ca w jaskiniach, po której
p³ynêliœmy ³odzi¹.

Kartki z podróży

Kuba, wyspa jak wulkan gorąca ...

ku Batisty patrycjusze z Kuby uciekli na
Florydê, gdzie do dziœ stanowi¹ zamo¿n¹
grupê spo³eczn¹ maj¹c¹ ogromny wp³yw
na Prezydenta USA i to oni domagaj¹ siê
embarga …

Kubañczycy wyspiarze stanowi¹ mie-
szaninê rasy bia³ej i czarnej (pierwszy
transport z Afryki trafi³ tu w roku 1522).
W roku 1902 proklamowano na Kubie re-
publikê. W latach 1953-1959 rebelianci na
czele z Che Guevar¹ zdobyli Hawanê. Dla
wiêkszoœci Kubañczyków Che i Fidel Ca-
stro to bohaterowie i widok dziesi¹tków
koszulek z podobizn¹ przywódcy Che wy-
wiera silne wra¿enie na przeciêtnym tu-
ryœcie. Nie ma tu podzia³u na czarnych
i bia³ych, a dzieci Kubañskie, choæ bied-
ne, to jednak nie g³oduj¹. Kuba zaliczana
jest do najbezpieczniejszych krajów na
œwiecie. Do dziœ jeŸdzi tutaj wiele naszych
„ma³ych” fiatów.

Wydaje mi siê, ¿e chyba niezwykle
trudno decydowaæ z zewn¹trz, co jest
dobre, a co z³e dla Kuby, zapominaj¹c
o jej dramatycznej historii. Wydaje siê rów-
nie¿, ¿e i teraz Kuba jest goœcinna dla
wszystkich, tak jak przed laty dla nobli-
sty Hemingwaya i gangstera wszechcza-
sów Al Capone.

n Jan Awrejcewicz

I wreszcie 2 milionowa Hawana z urze-
kaj¹c¹ star¹ La Habana Vieja (starówka),
kiedyœ najbogatsze miasto Ameryki Hisz-
pañskiej. Gigantyczna twierdza El Morro
przypomina trudne czasy ataków piratów,
których wtedy tu nie brakowa³o. Spacer
po w¹skich uliczkach z okaza³ymi pa³a-
cami patrycjuszy o drewnianych bramach
i balkonach pozwala przenieœæ siê kilka-
set lat wstecz.

Sama konferencja odbywa³a siê
w wielkim centrum konferencyjnym po-
³¹czonym z hotelem, w którym miesz-
kaliœmy. Na konferencjê oprócz przedsta-
wicieli krajów Ameryki Œrodkowej i Po-
³udniowej przybyli reprezentanci z Euro-
py: Francji, Niemiec, Hiszpanii, Polski,
Rosji i W³och. Jednym z g³ównych orga-
nizatorów by³ prof. Marcin Ostoja-Sta-
rzewski, który opuœci³ Polskê w roku
1978 i dzisiaj pracuje na Mc Hill Univer-
sity w Kanadzie.

Poziom kongresu by³ dobry, a prace
opublikowano w recenzowanych materia-
³ach konferencyjnych.

Chocia¿ Floryda znajduje siê bardzo
blisko Kuby, to udzia³ naukowców ze Sta-
nów Zjednoczonych by³ relatywnie ma³y.
Ustali³em po rozmowach z innymi uczest-
nikami, jaka jest tego przyczyna. Po upad-

Dolina Vinales
ze skałami

wapiennymi
„mogotes”
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Tylko niepoprawny optymizm pozwo-
li³ uwierzyæ w to, co wydawa³o siê pra-
wie niemo¿liwe. Trzeba by³o pokonaæ
niema³o przeszkód i problemów, aby
w koñcu wysi³ki ludzi zosta³y uwieñczo-
ne sukcesem.

Jak¿e inaczej nazwaæ rozpoczêcie in-
westycji dla Studium Jêzyków Obcych,
w tak trudnym okresie dla uczelni. Remont
pierwszego z budynków i oddanie go do
u¿ytku zakoñczono w 2002 r. By³a to czêœæ
kompleksowego planu powstania pierw-
szej samodzielnej siedziby dla naszej jed-
nostki, korzystaj¹cej do tej pory z pomiesz-
czeñ wynajmowanych od Wydzia³ów.

Obecny 2004 rok okazuje siê dla nas
tak¿e ³askawy. S¹ kontynuowane prace
nad drugim etapem. Ta kolejna faza
– najwa¿niejsza dla studentów i nauczy-
cieli - to sale dydaktyczne, biblioteka
z czytelni¹ oraz zaplecze techniczne i sa-
nitarne. Obecny stan budowy przybra³ ju¿
realne kszta³ty. S¹ ju¿ wydzielone sale,

Spełniane
marzenia

ci¹gi komunikacyjne i ³¹cznik. Przez
œwietliki w dachu i du¿e okna wpadaj¹
pierwsze wiosenne promienie s³oñca i to
napawa nas radoœci¹. Równoczeœnie
z prowadzon¹ budow¹ wiele czasu po-
œwiêcamy pracy nad wyposa¿eniem sal
dydaktycznych.

Ju¿ dziœ planujemy pracownie jêzy-
kowe wyposa¿one w sprzêt nowej ge-
neracji. Cieszymy siê, ¿e ju¿ w niedale-

kiej przysz³oœci nasi studenci bêd¹ mo-
gli korzystaæ z nowych pomieszczeñ.
Termin zakoñczenia drugiego etapu to
koniec kwietnia 2004 r. W ten sposób
mo¿emy wspólnie uczciæ nasze wejœcie
do Unii Europejskiej i jednoczeœnie
w nowych warunkach jeszcze lepiej wy-
pe³niaæ nasz¹ misjê.

n Anna Lecheñska

£ódzka Gazeta Wyborcza od marca rozpoczê³a wydawanie
nowego dodatku, pod nazw¹ £ódŸ Akademicka, bêd¹cego form¹
promocji miasta i uczelni. Ide¹ powstania takiej „wk³adki” jest
utrwalenie w œwiadomoœci czytelników nowego okreœlenia dla
by³ej robotniczej £odzi. Dodatek jest skierowany przede wszyst-
kim do œrodowiska akademickiego. Redakcja gazety zaplano-
wa³a w tym roku wydanie szeœciu numerów, pierwszy ukaza³
siê 16 marca. Pomys³odawczynie, czyli panie redaktorki z dzia-
³u nauki: Joanna Podolska i Joanna Blew¹ska maj¹ nadziejê, ¿e
bêdziemy wspó³redagowaæ ten dodatek. Za naszym poœrednic-
twem czekaj¹ na pochodz¹ce od Pañstwa informacje dotycz¹-
ce ¿ycia uczelnianego: naukowego i towarzyskiego (wa¿ne wy-
darzenia, jubileusze, nagrody, nowe programy badawcze, gran-
ty, nominacje). Bardzo po¿¹dane s¹ informacje o ciekawych
pasjach i zainteresowaniach pozanaukowych.

Teksty te, szczególnie dotycz¹ce osi¹gniêæ naukowych,
musz¹ byæ pisane prostym jêzykiem, zrozumia³ym dla prze-
ciêtnego czytelnika, mile widziane s¹ wszelkie ciekawostki.

Gazeta Wyborcza zorganizowa³a w ostatnim okresie dwa spo-

tkania ze œrodowiskiem akademickim. Pierwsze poœwiêcone by³o
prezentacji „Gazety” na rynku czytelniczym i og³oszeniowym
w £odzi i regionie. Z satysfakcj¹ odnotowaliœmy, ¿e wiêkszoœæ
slajdów pokazuj¹cych aktywnoœæ dziennikarzy w opisywaniu osi¹-
gniêæ ³ódzkiej nauki by³a zwi¹zana z artyku³ami dotycz¹cymi
Politechniki £ódzkiej. Drugie spotkanie dotyczy³o planów zwi¹za-
nych z nowym dodatkiem. Kalendarz wydañ dla bran¿y edukacyj-
nej obejmuje nie tylko nowy dodatek, ale tak¿e istniej¹ce ju¿
i ukazuj¹ce siê cyklicznie dodatki poœwiêcone szkoleniom dla stu-
dentów, wk³adki edukacyjne, w tym tak¿e o zasiêgu krajowym
(£ódŸ 2004, £ódŸ da Ci szko³ê). Jak widaæ, istnieje wiele mo¿li-
wych form promocji, nie tylko za poœrednictwem p³atnych og³o-
szeñ, ale tak¿e zamieszczania informacji o wydarzeniach na uczelni
i wszelkich inicjatywach zwi¹zanych z procesem kszta³cenia.

Zachêcamy wszystkich Pañstwa do wspó³pracy, by £ódŸ
przesta³a siê kojarzyæ z aferami, a w prasie zaczêli domino-
waæ bohaterowie pozytywni. Nasza uczelnia takich postaci
ma bardzo wiele – poka¿my je!

n (M.T., E.Ch.)

Redakcyjna współpraca

Tu będą nowe
pomieszczenia

Studium Języków
Obcych

Foto: Jacek Szabela
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Studenci Studenckiego Ko³a Naukowego Biotechnologów
„Ferment” z Wydzia³u Biotechnologii i Nauk o ¯ywnoœci od
kilku miesiêcy s¹ cz³onkami europejskiej organizacji Young
European Biotach Network (YEBN), zrzeszaj¹cej m³odych lu-
dzi zafascynowanych biotechnologi¹ i naukami pokrewnymi.

Jak powszechnie wiadomo problem komunikacji naukow-
ców z „nienaukow¹ reszt¹ œwiata” istnieje nie od dziœ. Bio-
technologia w oczach wielu ludzi nadal budzi strach i niezro-
zumienie. Chc¹c zmieniæ stosunek spo³eczeñstwa do biotech-
nologii studenci dzia³aj¹cy w YEBN wpadli na pomys³ zorgani-
zowania happeningu, którego celem jest promocja biotechno-
logii w spo³eczeñstwie, a tak¿e nawi¹zanie nici porozumienia
miêdzy naukowcami a tzw. œrodowiskiem zewnêtrznym. Chcie-
libyœmy pokazaæ mieszkañcom £odzi, m³odszym i starszym,
i¿ z produktami biotechnologii spotykamy siê ka¿dego dnia.
Pragniemy poprzez zabawê, dyskusje, naukê w otwartym la-
boratorium wyjaœniæ, czym jest biotechnologia i przekonaæ,
¿e nie nale¿y jej siê obawiaæ. Mamy nadziejê, i¿ fakt, ¿e akto-
rami tego przedsiêwziêcia bêd¹ m³odzi naukowcy, studenci,
wzbudzi zainteresowanie lokalnej spo³ecznoœci.

W projekt „Biopop” oprócz studentów z SKNB „Ferment”
zaanga¿owani s¹ m³odzi ludzie z piêciu pañstw Europy: W³och,
Niemiec, Holandii, Francji i Szwajcarii. Na g³ównych placach,
du¿ych miast odbêd¹ siê dwudniowe happeningi. W Polsce
bêdzie to mia³o miejsce w £odzi, w jednym z pasa¿y na ulicy
Piotrkowskiej. Happening odbêdzie siê w rozstawionym na-
miocie, który zostanie podzielony na piêæ sekcji: dzieciêc¹,
mikroskopow¹, dyskusyjn¹, wystawê i laboratorium - z pew-
noœci¹ ka¿dy coœ tam znajdzie interesuj¹cego dla siebie.

W sekcji dzieciêcej, maluchy bêd¹ mog³y pobawiæ siê za-
bawkami w kszta³cie helisy DNA, zbudowaæ trójwymiarow¹
cz¹steczkê bia³ka. Chcemy pokazaæ jak poprzez gry i zabawy
mo¿na przedstawiæ biotechnologiê, czy te¿ ogólnie naukê.

W sekcji mikroskopowej bêdzie mo¿na „podgl¹daæ” za
pomoc¹ mikroskopu pod³¹czonego do ekranu ¿ycie mikroor-
ganizmów, zapoznaæ siê z ich budow¹, z ich wnêtrzem.

Nie bójmy się biotechnologii

W sekcji dyskusyjnej bêdziemy odpowiadaæ na pytania
zainteresowanych i staraæ siê rozwiaæ wszelkich w¹tpliwoœci
dotycz¹cych biotechnologii. Poruszane tematy to miêdzy in-
nymi: genetycznie zmodyfikowana ¿ywnoœæ, roœlinne szcze-
pionki, bioremedacja z u¿yciem genetycznie zaprojektowanych
bakterii i roœlin, aktualne prawo dotycz¹ce genetycznie zmo-
dyfikowanych organizmów, medyczne zastosowanie produk-
tów biotechnologii.

Celem kolejnego dzia³u, pod tytu³em wystawy, bêdzie
zakorzenienie w obywatelach pozytywnego wizerunku
œwiata biotechnologii. Poprzez kolorow¹, przykuwaj¹c¹
uwagê wystawê, pragniemy naœwietliæ pozytywne aspek-
ty biotechnologii.

Ostatni¹ jednostkê bêdzie tworzy³o laboratorium, w którym
ochotnicy bêd¹ mogli zabawiæ siê w ma³ych naukowców. Przy
u¿yciu kuchennych odczynników, produktów, bêdzie mo¿na
miêdzy innymi wyekstrahowaæ DNA z warzyw i owoców.

Powstaj¹cy projekt bêdzie z³o¿ony z trzech faz. We wstêp-
nej fazie projektu, bêd¹ zbierane i porz¹dkowane informacje
na temat podobnych akcji, które mia³y ju¿ miejsce w Europie.
Grupa ekspertów z Europejskiej Federacji Biotechnologii wspo-
mo¿e nas swoimi radami i doœwiadczeniem, w kwestii komu-
nikacji nauki ze spo³eczeñstwem. Intensywny trening zosta-
nie zorganizowany dla liderów z poszczególnych miast. W ko-
lejnej fazie odbêd¹ siê happeningi. Ostania czêœæ projektu to
podsumowanie. Opinie, komentarze uczestników, mediów
i  zaanga¿owanych osób bêd¹ notowane, zbierane i nastêpnie
analizowane przez grupê ekspertów. Wspó³praca z mediami,
pomo¿e rozszerzyæ, rozreklamowaæ nasz¹ akcjê, tak, aby do-
tar³a ona do jak najwiêkszej liczby mieszkañców naszego mia-
sta. Zebrane wnioski zostan¹ przeanalizowane, opublikowa-
ne i umieszczone na stronach internetowych. Uzyskane rezul-
taty bêd¹ mog³y pos³u¿yæ do podobnych projektów, lub szko-
leñ w przysz³oœci. Obecnie nasz projekt jest rozpatrywany przez
Komisjê Europejsk¹.

n Marta Sut

Tegoroczna edycja Yapy odby³a siê w dniach 12-14 marca.
Jak donieœli organizatorzy g³ównym punktem programu by³y
obchody 30. rocznicy za³o¿enia grupy Bez Jacka. Poza tym
zespo³em w nocnym koncercie gwiazd wyst¹pili: Leszek Ko-
peæ, S³odki Ca³us od Buby, Ostatnie Kuszenie Ma³gorzaty,
Wolna Grupa Bukowina, Olek Grotowski, Bez Idola, Bogus³aw
Nowicki, Wojciech Michalski - Shakin’, Tomasz Olszewski,
Andrzej Garczarek, Zgórmysyny z Córk¹ (zesz³oroczni laure-
aci). Jak co roku odby³ siê konkurs. Wygra³a Joanna Kondrat

z Bartoszyc. Druga nagroda – S³awek Kusz, dwie trzecie -
Wszystko w Rodzinie i Contem. W koncercie laureatów, wyst¹-
pili tak¿e Andrzej Kociewski i zespó³ Dom o Zielonych Progach.

Koncerty odbywa³y siê, jak co roku w sali kinowo- widowi-
skowej P£ i by³y transmitowane na ¿ywo w Internecie.

Impreza odby³a siê pod patronatem Prezydenta Miasta £odzi
i JM Rektor Politechniki £ódzkiej, a jej g³ównymi organizatora-
mi byli: SKT P£azik, Studenckie Radio ¯ak i Studenckie Ko³o
Przewodników Beskidzkich.                                                   n

Turystyczna piosenka



ŻYCIE UCZELNI 02/2004 36
S T U D E N C I

Program tegorocznych obrad obejmo-
wa³ m.in. wyst¹pienia: prorektora ds. stu-
denckich prof. Stanis³awa Mitury, dyrek-
tor Osiedla Akademickiego Janiny Mro-
zowskiej, przewodnicz¹cych Rad Miesz-
kañców DS i delegatów oraz sprawozda-
nia z dzia³alnoœci wszystkich komisji pro-
blemowych ustêpuj¹cej Rady Osiedla.

Kolejno g³os zabierali przewodnicz¹-
cy komisji:

Komisja Socjalno-Bytowa (prze-
wodnicz¹cy Arkadiusz Pietrzak) ma za
zadanie przede wszystkim coroczne opi-
niowanie planu zamierzeñ remontowych,
technicznych i gospodarczych oraz
przedsiêwziêæ inwestycyjnych na Osie-
dlu. Efektem wspólnej pracy z Dyrekcj¹
oraz Kierownictwem Osiedla jest roczny
plan remontów, który staramy siê w ca-
³oœci realizowaæ - relacjonowa³ Arkadiusz
Pietrzak. - Wi¹¿e siê to z przeprowadze-
niem szeregu przetargów, nadzorem sa-
mych remontów oraz koñcowymi odbio-
rami wykonanych prac. Tegoroczny plan
przewidywa³ m.in. wymianê okien w VIII
oraz czêœciowo w DS  nr VI, I i VII. Spor¹
czêœæ naszego tegorocznego bud¿etu po-
ch³on¹³ remont kapitalny dwóch dŸwi-
gów osobowych w VII DS  oraz remont
centralnego ogrzewania w II DS. Plano-
wo wykonano tak¿e w okreœlonych aka-
demikach wymiany wyk³adzin, remont
pionów sanitarnych, wymianê instalacji
wodno – kanalizacyjnej oraz szereg ma-
lowañ i robót dodatkowych.

Komisja Stypendialna (przewodni-
cz¹ca Izabela Grochowalska)

Cz³onkowie komisji uczestniczyli
w pracach komisji wydzia³owych i komi-
sji uczelnianej, udzielali wszelkich infor-
macji ka¿demu studentowi, zaintereso-
wanemu uzyskaniem jednej z wielu form
pomocy socjalnej oferowanej przez
uczelniê, informowali o warunkach i wy-
maganiach koniecznych do jej otrzyma-

nia. Dwa razy w tygodniu przewodnicz¹-
ca komisji regularnie spotyka³a siê z za-
interesowanymi studentami na dwugo-
dzinnych dy¿urach, opiniowa³a podania
i wyjaœnia³a kwestie zwi¹zane z pomoc¹
socjaln¹.

Komisja Sportu (przewodnicz¹cy
Adam Barylski) ka¿dego roku m.in. doko-
nuje zakupu sprzêtu sportowego dla po-
szczególnych DS, organizuje i przeprowa-
dza Wielki Turniej Osiedla, juwenaliowy
mecz w pi³kê no¿n¹ - P£ kontra U£ oraz
inne sportowe konkursy w trakcie Juwe-
naliów. Komisja ds. Sportu nawi¹za³a te¿
wspó³pracê z AZS-em. Wspólnie zorgani-
zowaliœmy mecz pi³ki no¿nej Samorz¹d
Studencki i Zarz¹d AZS kontra pracownicy
Studium WF.  W tym roku – mówi³ prze-
wodnicz¹cy Komisji – chcielibyœmy  zorga-
nizowaæ mecze pokazowe w pi³kê siatkow¹
i koszykow¹ pomiêdzy Politechnik¹ i Uni-
wersytetem oraz Piknik Sportowy z udzia-
³em przedstawicieli Studium WF, AZS i Sa-
morz¹du Studenckiego.

Komisja Zakwaterowañ (przewod-
nicz¹ca Anna Styœ)

Obok prac zwi¹zanych bezpoœrednio
z przyznawaniem miejsc w Osiedlu Aka-

demickim do moich zadañ nale¿a³o, tra-
dycyjnie ju¿, rozdzielanie pokoi jednooso-
bowych i ma³¿eñskich oraz rozwi¹zywa-
nie wszelkich problemów dotycz¹cych
pobytu w domach studenckich. W cza-
sie Juwenaliów komisja dba³a o noclegi
dla goszcz¹cych na Osiedlu wykonaw-
ców i zaproszonych goœci. W lipcu w ra-
mach matur ³¹czonych i egzaminów
kwaterowaliœmy przysz³ych studentów
P£, w czerwcu przeprowadzaliœmy ak-
cjê zakwaterowañ dla wszystkich miesz-
kaj¹cych ju¿ w akademikach, a syste-
matycznie w miarê zwalniaj¹cych siê
miejsc Komisja Zakwaterowañ przyzna-
wa³a miejsca wszystkim nowo ubiegaj¹-
cym siê o zamieszkiwanie w domach
studenckich.

Komisja Kultury i Informacji (prze-
wodnicz¹ca Agnieszka Cieplucha)

W sprawozdaniu znalaz³o siê omówie-
nie organizowanych przez komisjê akcji.
By³y to: zbiórka pieniêdzy na Dom Dziec-
ka nr 8 w £odzi, z którym Samorz¹d Stu-
dencki wspó³pracuje od kilku ju¿ lat,
dwukrotne zorganizowanie „Wystawy
Zdjêæ Ró¿nych” bêd¹cej pokazem foto-
grafii studentów P£, wystawa prac dzie-

Przedstawiciele
nowego Samorządu

Studenckiego
spotkali się

z władzami uczelni.
Najwyższy

z grona
to Przewodniczący
Arkadiusz Pietrzak

Foto: Jacek Szabela

W dniu 8.12.2003 r. odbył się Sejmik Sprawozdawczo – Wyborczy, na który regularnie co rok (sprawozdawczo)
i co 2 lata ( sprawozdawczo-wyborczo) przybywają delegaci z poszczególnych Domów Studenckich
oraz wszyscy zainteresowani studenci. W Sejmiku uczestniczą także zaproszeni goście: rektorzy, dziekani,
przedstawiciele dyrekcji i administracji Osiedla Akademickiego oraz Panie kierowniczki DS.

Wybory do Samorządu Studenckiego
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ci z zaprzyjaŸnionego domu dziecka za-
tytu³owana „Ja-przysz³y student”, po-
moc m³odzie¿y z g³êbszym upoœledze-
niem umys³owym, której w³asnorêczne
prace w formie pocztówek-cegie³ek roz-
prowadzane by³y wœród mieszkañców
OA, praca nad kolejnymi numerami stu-
denckiego pisma „Poli.ego”, które
w nak³adzie ok. 1000 sztuk wydawane
jest œrednio 2-3 razy w semestrze, no
i oczywiœcie Juwenalia: wybór has³a ju-
wenaliowego, a potem planowanie wy-
stroju akademika i przygotowywanie de-
koracji. To przede wszystkim starania
o to, by wypaœæ jak najbardziej oryginal-
nie, a jednoczeœnie mieæ szansê na po-
dium w konkursie na najlepiej ubrany
akademik. To, co dla niektórych jest tyl-
ko bardziej atrakcyjnym ni¿ zwykle week-
endem, dla nas jest tygodniami przygo-
towañ, które za ka¿dym razem s¹ no-
wym doœwiadczeniem i niezapomnian¹
przygod¹ – podkreœli³a przewodnicz¹ca.

Komisja Informatyki i Internetu

(przewodnicz¹cy Przemys³aw Brylski)
zajmowa³a siê m.in. bie¿¹c¹ koordynacj¹
dzia³añ administratorów sieci lokalnych
wszystkich akademików, spraw¹ pod³¹-
czenia I DS szybszymi modemami VDSL,
uzyskaniem pod³¹czenia III DS ³¹czem
œwiat³owodowym do zasobów Uczelnia-
nej Sieci Komputerowej, prowadzeniem
strony internetowej Samorz¹du Studenc-
kiego, przygotowaniem strony interneto-
wej Juwenaliów, uzyskaniem pod³¹cze-
nia V DS szybszymi modemami DSL.
Naszym du¿ym sukcesem – mówi³ z za-
dowoleniem przewodnicz¹cy Komisji –
jest pod³¹czenie nowych u¿ytkowników
oraz rozbudowa sieci lokalnych, w tym
w wiêkszoœci akademików przejœcie na

100 Mb/s ethernet. Chcia³bym zazna-
czyæ, ¿e liczba komputerów pod³¹czo-
nych do sieci lokalnych na osiedlu suk-
cesywnie wzrasta, o 20% ka¿dego roku,
i w chwili obecnej wynosi 1300 hostów.

Sprawozdania wszystkich komisji pod-
sumowa³ Maciej Pospiech, ustêpuj¹cy
przewodnicz¹cy, który zestawi³ najwa¿-
niejsze osi¹gniêcia i wydarzenia ostatnie-
go roku dzia³alnoœci Samorz¹du Studenc-
kiego. Przypomnia³ równie¿ o uczestnicze-
niu Mariusza Koziñskiego, który jest cz³on-
kiem naszego Samorz¹du i przedstawi-
cielem Oœrodka £ódzkiego, w pracach
Parlamentu Studentów RP, a tak¿e o ne-
gocjowaniu warunków ubezpieczeñ - wiel-
kim sukcesie i wielkiej odpowiedzialnoœci.
Mówi³ o pracy nad zmian¹ Regulaminu
Samorz¹du Studenckiego, o inicjatywie
powo³ania Parlamentu Studentów P£,
a tak¿e o konferencji w Bia³ym Dunajcu,
gdzie odby³y siê rozmowy z udzia³em
przedstawicieli W³adz Uczelni i Osiedla
Akademickiego. Wœród wa¿nych wyda-
rzeñ wymieni³ tak¿e spotkanie wigilijne
po³¹czone z wystêpem Chóru P£, Bal Kar-
nawa³owy zorganizowany z pomoc¹ klu-
bów studenckich Tygrys, Joker, Hiluœ
i Szeherezada, pierwszy „Koncert Inau-
guracyjny” zorganizowany w sali kinowej
dla studentów P£, ale przede wszystkim
dla tych, którzy po rekrutacji uzyskali in-
deks naszej uczelni. Maciej Pospiech
mówi³ tak¿e o wielu innych, mniejszych
sprawach, które wspólnie z innymi z³o¿y-
³y siê na wiele sukcesów i pomyœlnoœci
w organizowaniu warunków nauczania
i ¿ycia studenckiego.

Kandydatem na nowego przewodni-
cz¹cego Rady Osiedla zosta³ Arkadiusz
Pietrzak. W jego planach na dwuletni

Senat P£ na styczniowym posiedzeniu zatwierdzi³ regula-
min Samorz¹du Studenckiego. Dotychczas takiego dokumen-
tu nie by³o, a dzia³alnoœæ Samorz¹du regulowa³o prawo zwy-
czajowe. Uroczystoœæ podpisania regulaminu odby³a siê
w gabinecie Rektora 5 lutego br.

Prof. Jan Krysiñski uwa¿a, ¿e w ten sposób studenci zrobili
kolejny krok w samorz¹dnoœci, a jednoczeœnie wyrazi³ nadziejê
na wiêksz¹ aktywnoœæ wszystkich studentów Politechniki, tak-
¿e tych, którzy nie mieszkaj¹ w Osiedlu Akademickim. Rektor
podkreœli³, jak wa¿n¹ rolê w ¿yciu uczelni pe³ni Samorz¹d Stu-
dencki i jak wiele wa¿nych spraw dotycz¹cych studentów pozo-

Samorząd ma regulamin

okres dzia³añ znalaz³y siê m.in.: poprawa
jakoœci kszta³cenia na P£, rozwiniêcie
wspó³pracy z Radami Wydzia³ów, spotka-
nia z W³adzami Uczelni, kontynuacja ak-
tywnego uczestnictwa przedstawiciela
Samorz¹du Studenckiego P£ w obradach
Parlamentu Studentów RP, utrzymanie
poziomu stypendiów i pomocy socjalnej,
zakoñczenie inwestycji poprowadzenia
œwiat³owodu do kolejnych DS, utrzyma-
nie lub zwiêkszenie czêstotliwoœci ukazy-
wania siê pisma studenckiego „Poli.ego”,
atrakcyjne Juwenalia, kontynuowanie
Wielkiego Turnieju Osiedla, zwiêkszenie
medialnoœci i bie¿¹ce informowanie stu-
dentów o wszystkich akcjach organizo-
wanych przez Samorz¹d Studencki.

Do funkcji wiceprzewodnicz¹cych za-
proponowani zostali: Wojciech Kuliñski
(III rok Wydz. FTIMS) oraz Maciej Po-
spiech (V rok Wydz. Mechaniczny), zaœ
do przewodniczenia poszczególnym ko-
misjom problemowym zg³oszono nastê-
puj¹ce osoby: Komisja Socjalno-Bytowa
- Tomasz Kotfasiñski (II rok Wydz. BAiŒ),
Komisja Stypendialna - Kinga Ch¹dzeñ-
ska (III rok Wydz. OiZ), Komisja Sportu -
Micha³ Dziuba (III rok Wydz. EiE), Komi-
sja Zakwaterowañ - Anna Styœ (IV rok
Wydz. IPOŒ), Komisja Kultury - Agniesz-
ka Cieplucha (IV rok Wydz. Chemiczny),
Komisja Informatyki i Internetu - Micha³
Steblecki (III rok Wydz. EiE), S¹d Kole-
¿eñski - Mariusz Koziñski (V rok Wydz.
Mechaniczny).

Te kandydatury zosta³y przyjête wiêk-
szoœci¹ g³osów Delegatów na Sejmik.
Tym samym zatwierdzony zosta³ nowy
sk³ad Samorz¹du Studenckiego P£.

n Agnieszka Cieplucha

staje w jego rêkach. W czasie spotkania z rektorem przedstawi-
ciele studentów rozmawiali o projekcie nowej ustawy, nowych
rozwi¹zaniach dotycz¹cych funduszu stypendialnego i fundu-
szu pomocy materialnej. Mówiono o koniecznoœci zwiêkszenia
liczby stypendiów socjalnych w stosunku do liczby stypendiów
motywacyjnych, o nowych inwestycjach, w tym o planowanym
remoncie sali kinowej. Samorz¹dowcy opowiadali m.in. o swo-
ich dzia³aniach zwi¹zanych m.in. z wyborem firmy ubezpiecze-
niowej, planowanych imprezach kulturalnych i sportowych oraz
wspó³pracy z Parlamentem Studentów.

n (E.Ch.)
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16 stycznia 2004 zrobiliœmy imprezkê. Wysz³o inaczej ni¿
by³o w planach, ale czy¿ to nie naturalne...? Tym bardziej na
Wydziale Organizacji i Zarz¹dzania. :-)

Na pocz¹tku... (by³ chaos? Nie... ) mia³y to byæ zwyk³e „prze-
bierañce”, zabawa razem z wyk³adowcami Katedry Zarz¹dzania
Produkcj¹, gdzieœ na sali w akademiku. Jednak doszliœmy do wnio-
sku – wsparci opini¹ dr. in¿. tañców szkockich - ¿e tak nieoficjal-
nie, nasi goœcie nie bêd¹ mogli przyjœæ; zw³aszcza ci, którym ¿ony/
mê¿owie nie pozwol¹. Postanowiliœmy wiêc przenieœæ imprezê na
Wydzia³ OiZ, i dopiero wtedy zacz¹³ siê chaos...

Aby impreza mog³a odbyæ siê na Wydziale, musi mieæ cha-
rakter edukacyjny i nale¿a³o stoczyæ niejedn¹ bataliê. Nie by³o
to nam straszne, gdy mieliœmy po swej stronie jednego spe-
cjalistê od tañców szkockich, jednego zastêpcê kierownika
katedry i jedn¹ kierowniczkê dziekanatu, któr¹ po swej stro-
nie ka¿dy mieæ powinien. W³adze g³ówne nie mia³y wyjœcia...

Po wielu przejœciach (w przenoœni i dos³ownie) zorganizo-
waliœmy Wieczór europejski. Zaszczycili go sw¹ obecnoœci¹
m.in. prorektor prof. Edward Jezierski, dziekan naszego Wy-
dzia³u prof. Krzysztof Baranowski, kierownik naszej katedry
prof. Jerzy Lewandowski, dyrektor IFE dr in¿. Tomasz Sary-
usz – Wolski oraz prodziekani dr hab. Ryszard Gr¹dzki i dr in¿.
Krzysztof Weso³owski, kierownik nowo utworzonego instytu-
tu prof. Jacek Otto, kierowniczka dziekanatu OiZ Janina Prze-
w³odzka, przedstawicielka Instytutu Europejskiego Ma³gorza-
ta Czernielewska – Rutkowska oraz œmietanka kadry nauczy-
cielskiej g³ównie z Katedry Zarz¹dzania Produkcj¹ z dr. Mar-
kiem Sekiet¹ na czele.

Na apel o przebranie siê w strój charakterystyczny dla
mieszkañca któregoœ z krajów Europy odpowiedzieli m.in.: ro-
syjska i w³oska szlachcianka, szkocki tancerz, francuski musz-
kieter, polski tancerz ludowy, mieszkanka staro¿ytnego Rzy-
mu oraz jej w³adca Juliusz Cezar, kwiaciarka hiszpañska,
dwóch ¿o³nierzy Legii Cudzoziemskiej, pracownik polskiej s³u¿-
by zdrowia, w³oska modelka, ksi¹dz prosto z Watykanu.

Najpierw wyg³oszono referaty, które, o dziwo, nie by³y nud-
ne. Przedstawicielka Instytutu Europejskiego, pani Ma³gorza-
ta Czernielewska - Rutkowska opowiedzia³a o rynku pracy
w Unii Europejskiej, a nasi koledzy i kole¿anki, którzy wrócili ze
stypendiów w Danii, Finlandii, Hiszpanii i Niemczech opowie-
dzieli i pokazali na fotkach, jak studiuje siê w tych krajach.

Potem w lekko przemeblowanej sali OZ-2 rozpoczê³a siê zaba-
wa. Goœcie posilili siê sa³atkami z ró¿nych krajów europejskich
(greck¹, holendersk¹, norwesk¹, wêgiersk¹, francusk¹, duñsk¹
oraz œródziemnomorsk¹), ci „nieprowadz¹cy” skosztowali wina,
tak¿e z któregoœ z zak¹tków Europy i zaczê³y siê pl¹sy.

Na pocz¹tek dla rozruszania i integracji taniec z kotyliona-
mi flagowo – god³owymi pañstw Europy; potem bardzo nie-
skoordynowana, ale w koñcu uwieñczona sukcesem, próba
tañca do muzyki z filmu Grek Zorba. Ale i tak wszyscy czekali
na naukê tañców szkockich, któr¹ mia³ poprowadziæ dr in¿.
Jan Królikowski. Nauka przynosi³a ró¿ne efekty dydaktyczne,
jednak zawsze du¿o œmiechu i proœby o nastêpny uk³ad po
chwili wytchnienia. Starania najbardziej utalentowanych tan-
cerzy uhonorowane zosta³y dyplomami oraz nagrodami pie-
niê¿nymi w walucie Euro (to nic, ¿e z czekolady...).

I tak, zupe³nie niespodziewanie, nadesz³a godzina ostat-
niego tañca. Potem jeszcze szybkie sprz¹tanko, poch³anianie
potraw, których z przejêcia przysz³¹ karier¹ taneczn¹ w Szko-
cji nie zd¹¿yliœmy zjeœæ i... ju¿ myœlimy o kolejnej imprezie –
Wieczorze polskim, a mo¿e Turnieju siatkówki... Tym bardziej,
¿e kierownik katedry obieca³ nastêpnym razem zostaæ do sa-
mego koñca – trzymamy za s³owo.

Ciekawe, co na to Dziekan Wydzia³u: czy ju¿ ³apie siê za
g³owê...? ;-)

n „Grupa kaliska”,
czyli M. GoŸdzik, W. Grzejszczak, L. Kaczmarek i T. Pach

Wieczór europejski

Gośćmi studentów
byli m.in.
prof. K. Baranowski,
dr hab. R. Grądzki,
prof. PŁ,
dr T. Saryusz-Wolski
i prorektor
dr hab. E. Jezierski,
prof. PŁ

Juliusz Cezar
i żołnierz
Legii
Cudzoziemskiej
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Dowodem na wyj¹tkow¹ dzia³alnoœæ gospodarza i opie-
kunów galerii „krótko i wêz³owato” by³a wystawa malar-
stwa Paw³a £ubowskiego zorganizowana w grudniu,
w okresie przedœwi¹tecznym. Artysta, który zaprezento-
wa³ swoj¹ twórczoœæ jest autorem „Pos¹gów” malowanych
na p³ótnie w konwencji pseudoklasycystycznych rzeŸb, któ-
re wykonuj¹ mniej lub bardziej groteskowe i absurdalne
czynnoœci: gryz¹ siê, szczypi¹, szturchaj¹. Byæ mo¿e ma-
larstwo to jest refleksj¹ nad niezbornoœci¹ treœci i formy,
jaka okreœla – wed³ug £ukowskiego – kondycjê wspó³cze-
snego cz³owieka. Wed³ug krytyków – £ukowski tropi i ob-
na¿a fa³sz, w jaki wik³a siê percepcja bezrefleksyjna, opar-
ta na schematach wnikania, kojarzenia, podstawiania. Ma-
nipuluj¹c zawartoœci¹ znaczeniow¹ obrazu doprowadza j¹
do absurdu i paradoksu. Tworzy œwiat animowany inercj¹,
rozpadem, ¿artem…

W lutym na 17. wernisa¿u, mogliœmy obejrzeæ malarstwo
Piotra Mastalerza, adiunkta w Katedrze Architektury Tek-
styliów P£. By³a to pierwsza w trzyletniej historii galerii wy-
stawa prac wyk³adowcy z Politechniki £ódzkiej.

Artysta jest absolwentem Pañstwowej Wy¿szej Szko³y
Sztuk Plastycznych w £odzi. O swoich obrazach mówi, ¿e s¹
wynikiem wielu prze¿yæ i zdarzeñ ¿yciowych po³¹czonych
z chêci¹ ubierania ich w okreœlon¹, g³êboko osobist¹ formê
artystyczn¹. Jego prace powstaj¹ w d³ugim i zawi³ym proce-
sie dodawania i odejmowania elementów i symboli, stanowi¹-

Z galerii

Po remoncie pomieszczeñ, pierwsza
z powsta³ych na terenie uczelni Galeria
P£ wznowi³a swoj¹ dzia³alnoœæ. Zwi¹zek
Nauczycielstwa Polskiego w P£ oraz
Miejska Galeria Sztuki, 18 lutego zorga-
nizowali wystawê prac dwojga artystów
blisko spokrewnionych: ojca i córki.

W nowo zaaran¿owanych wnêtrzach
zosta³y zaprezentowane grafiki prof.
Aleksandra Raka oraz akwarele Anny
Rak-Kaszanits.

Prof. Aleksander Rak studiowa³
w ASP w Warszawie i tam po ukoñcze-
niu studiów pracowa³. Po wojnie prze-
niós³ siê na Œl¹sk i rozpocz¹³ organizo-

Galeria Politechniki

wanie Szko³y Sztuk Piêknych, która póŸ-
niej sta³a siê oddzia³em Akademii Kra-
kowskiej. Przez d³ugie lata pe³ni³ tam rolê
dziekana. Dziêki jego aktywnoœci grafi-
ka œl¹ska osi¹gnê³a wysoki poziom na
kulturalnej mapie Polski. Przed wojn¹ re-
prezentowa³ Polskê na œwiatowych wy-
stawach, po 1945 r. uczestniczy³ w wie-
lu wystawach krajowych. Uzyska³ wiele
nagród, wyró¿nieñ i odznaczeñ. Zosta³
uhonorowany przez studentów tablic¹
pami¹tkow¹ z popiersiem na domu,
w którym mieszka³ w Katowicach. Jego
sztuka okreœlana by³a, jako kontynuacja
realizmu polskiego, ale jak sam mawia³

najwiêkszym jego mistrzem by³ Rem-
brandt, a tematem g³ównym zawsze
cz³owiek. Nazwano go „poet¹ ma³ego re-
alizmu” – mistrzem rysunku postaci.

Anna Rak-Kaszanits ukoñczy³a stu-
dia na Politechnice Krakowskiej na wy-
dziale architektury u prof. Zina. Wysta-
wia g³ównie malarstwo akwarelowe. Pra-
ce prezentowa³a w kraju i za granic¹,
w tym na trzech wystawach w USA,
dwóch w Brazylii oraz w Pary¿u i Londy-
nie. Poza malarstwem jej drugim bardzo
wa¿nym zajêciem jest dziennikarstwo.
Uprawia g³ównie reporta¿. W tej dziedzi-
nie zdoby³a wiele nagród, wyró¿nieñ
w ogólnopolskich konkursach. Zajmowa-
³a siê równie¿ t³umaczeniami literatury
piêknej z jêzyka wêgierskiego.

                                                n

cych pomost miêdzy przesz³oœci¹ i przysz³oœci¹. S¹ sum¹ wielu
indywidualnych doznañ.

Twórczoœæ Piotra Masztalerza zawiera du¿¹ porcjê tajem-
niczoœci, która, jak mówi artysta, jest bardzo istotna w jego
postrzeganiu œwiata. W jego pracach krytycy dostrzegaj¹ fa-
scynacjê twórczoœci¹ Pierre’a Bonnarda oraz wp³yw malar-
stwa Matisse’a.

Dr Piotr Mastalerz bra³ udzia³ w wielu wystawach indywi-
dualnych i zbiorowych. W swojej pracy artystycznej zajmuje
siê równie¿ rysunkiem i unikatow¹ tkanin¹ drukowan¹.

n (opr. na podstawie materia³ów promocyjnych)

Paweł Łubowski,
z cyklu

Poussinada
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W naszej epoce niesamowitego roz-
woju technicznego coraz czêœciej siêga-
my do rzeczy indywidualnych. Ta tenden-
cja dotyczy równie¿ prac autorskich
emituj¹cych energiê i ciep³o r¹k twórcy.
Mo¿e w³aœnie z tego powodu od lat 70.
minionego wieku najpierw w Ameryce
Pó³nocnej, a póŸniej w Europie odradza
siê sztuka czerpania papieru. Dzisiaj ist-
niej¹ organizacje miêdzynarodowe zrze-
szaj¹ce artystów, twórców rêcznie robio-
nego papieru, konserwatorów, kolekcjo-
nerów, wydawców i inne osoby i insty-
tucje zwi¹zane z papierem czerpanym.
Tak¹ organizacj¹ jest International As-
sociation of Hand Papermakers and Pa-
per Artists (IAPMA). Oprócz tego, wyda-
wane s¹ specjalistyczne czasopisma,
takie jak, na przyk³ad Hand Papermaking
(USA).

Czêsto do techniki czerpania papie-
ru siêgaj¹ artyœci, tworz¹c zarówno ob-
razy w papierze czerpanym, jak i prze-
strzenne kompozycje. Polscy artyœci
plastycy ju¿ od dawna tworz¹ w papie-
rze czerpanym. Ciekawa jest historia
powstania Pracowni Papieru na Akade-
mii Sztuk Piêknych im. W. Strzemiñskie-
go w £odzi. Prawdopodobnie atmosfe-
ra naszego miasta, jego historia i tra-
dycja, œciœle powi¹zane z przemys³em
w³ókienniczym przyczyni³y siê do tego,
¿e w 1997 r. £ódzk¹ ASP wybra³a zna-
na artystka z USA stypendystka Fulbri-
ghta Karen Stahlecker dla realizacji Pro-
gramu Papieru. Pó³roczny pobyt Pani
Karen Stahlecker da³ pocz¹tek Pracow-
ni Papieru prowadzonej dzisiaj przez
prof. Ewê £atkowsk¹-¯ychsk¹. Moje za-

Papier wynaleźli Chińczycy na przełomie II i I w. p.n.e., podobno przypadkowo, przy myciu jedwabnej waty rozpostartej na matach,
które polegało na zwilżaniu i biciu kijami. Po zdjęciu wypranej waty na matach zostawała cienka warstwa nieznanego tworzywa,
które po wyschnięciu miało tę właściwość, że można było na nim pisać. 
W PŁ istnieje placówka naukowo-dydaktyczna prowadząca badania i kształcąca w zakresie szeroko pojętego papiernictwa - Instytut Papiernictwa
i Poligrafii. Powstaje tam m.in. najszlachetniejsza odmiana papieru - czerpany - wykorzystywana do pism szczególnych: dyplomów, zaproszeń,
ekskluzywnych papeterii, a także wyjątkowych obrazów.
23 stycznia odbył się wernisaż wystawy obrazów z papieru czerpanego dr Swietłany Chadżynowejdr Swietłany Chadżynowejdr Swietłany Chadżynowejdr Swietłany Chadżynowejdr Swietłany Chadżynowej, adiunkta w Instytucie Papiernictwa
i Poligrafii oraz studentki III roku Wydz. Chemicznego, Agnieszki AndruszkiewiczAgnieszki AndruszkiewiczAgnieszki AndruszkiewiczAgnieszki AndruszkiewiczAgnieszki Andruszkiewicz.
Ten szczególny papier produkuje się ręcznie czerpiąc masę papierniczą w kadzi z  wodą.
Obrazy podobnie jak papier powstają z celulozy i elementów dekoracyjnych ułożonych na mokrą masę. Po wyschnięciu obraz jest gotowy.
Specjalnie dla Życia Uczelni dr Swietłana Chadżynowa opowiada o swoim zauroczeniu papierem czerpanym.

Czy to papier?
Od prawej
dr Swietłana
Chadżynowa
i Agnieszka
Andruszkiewicz

Blisko 400 biegaczy postanowi³o po-
¿egnaæ miniony rok uczestnicz¹c w XVIII
Biegu Sylwestrowym, którego jednym
z organizatorów by³o SWFiS P£. W biegu
g³ównym na 9 km w kategorii kobiet po
raz trzeci zwyciê¿y³a Edyta Lewandow-

ska RKS /U£/ z czasem 31,14. Wœród
mê¿czyzn tryumfowa³ Jaros³aw Om¹-

kowsi RKS- 27,18. Na 3. miejscu bieg
ukoñczy³ Micha³ Kubiak -27,45 z AZS P£
(IV rok – BiNo¯), który otrzyma³ okaza³y
Puchar JM Rektora P£ prof. Jana Kry-
siñskiego. W biegu kobiet nasze student-
ki równie¿ wykaza³y siê wysok¹ form¹.
Anna Romanowska by³a 8 a Anna Fru-
ziñska 9. W biegu ViP-ów (na 1 km)
w dobrej kondycji, jako ósmy dobieg³ do
mety Prezes AZS P£ Mariusz Nowacki

/BiA/ wyprzedzaj¹c tym samym miêdzy
innymi: wiceprezydenta £odzi W³odzimie-
rza Tomaszewskiego i olimpijczyka Mie-
czys³awa Nowickiego.

Obs³ugê biura biegu i trasy kolejny raz
zabezpieczali studenci naszej uczelni. Nad
sprawn¹ organizacj¹ imprezy pieczê spra-
wowa³ trener mgr Gabriel Kabza.            n

Puchar dla
Kubiaka

uroczenie papierem czerpanym zaczê-
³o siê w³aœnie w tej Pracowni Papieru.
Chcia³am dodaæ, ¿e Instytut Papiernic-
twa i Poligrafii Politechniki £ódzkiej,
gdzie pracujê, te¿ mo¿e siê pochwaliæ
spontaniczn¹ grup¹ studentów – mi³o-
œników czerpanego papieru. W³aœnie
wspólnie ze studentk¹ Instytutu Papier-
nictwa i Poligrafii Agnieszk¹ Andrusz-
kiewicz zrobi³yœmy wystawê „Czerpa-
nego papieru”, eksponowan¹ w Biblio-
tece Chemicznej im Osmana Achmato-
wicza P£. Bardzo siê cieszê, ¿e otwar-
cie wystawy, które odby³o siê w koñcu
stycznia zgromadzi³o wielkie grono mi-
³oœników papieru, zarówno ze œwiata ar-
tystycznego jak i œwiata nauki.

                          n
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Memoria³ Aleksandra Leñczuka zosta³
rozegrany w grudniu 2003 r. ju¿ po raz 17.
Sala JUDO Politechniki £ódzkiej goœci³a
60 zawodników i zawodniczek reprezen-
tuj¹cych wszystkie ³ódzkie sekcje judo
oraz kluby z Warszawy, P³ocka i Skiernie-
wic. Walki toczy³y siê na bardzo wysokim
poziomie. Wiêkszoœæ z nich zosta³o roz-
strzygniêta dopiero w ostatnich sekun-
dach. To wynik zaciêtej rywalizacji m³o-
dych judoków Gwardii £ódŸ, Judo-Kano

Memoriał Leńczuka
P³ock oraz AZS £ódŸ ze starszymi kole-
gami z klubów akademickich. Tym bar-
dziej, i¿ na najlepszych czeka³y atrakcyj-
ne nagrody ufundowane przez: Jadwigê i
Paw³a Leñczuka, Studium WF Politechni-
ki £ódzkiej, Urz¹d Marsza³kowski oraz fir-
mê Theo Wies³awa Stêpniaka.

W dru¿ynowej klasyfikacji mê¿czyzn
zwyciê¿y³a Politechnika £ódzka przed:
Judo-Kano P³ock, Gwardi¹ £ódŸ, Uniwer-
sytetem £ódzkim, WSH-E £ódŸ, AZS

£ódŸ, Politechnik¹ Warszawsk¹, UKS
Champion i UKS Rysy.

Wœród dru¿yn kobiecych najlepsza
by³a tak¿e Politechnika £ódzka przed:
Judo-Kano P³ock, WSH-E £ódŸ.

Najlepszymi zawodnikami Turnieju
zostali Mariola Filipiak z Politechniki
£ódzkiej i Leszek Jaroszyñski z Judo-
Kano P³ock.

Sprawne przeprowadzenie zawodów
i opiekê organizacyjn¹ zapewnili zawod-
nicy i trenerzy sekcji judo Tomasz Pia-
secki i Jerzy Baykowski, zaœ nag³oœnie-
nie imprezy Radio ¯ak.                                          n

Agnieszka Freda studentka V roku IFE /biotechnologia/ od
dziesiêciu lat trenuje karate tradycyjne, biegle zna jêzyk angiel-
ski i hiszpañski, posiada 2 DAN. Reprezentowa³a Polskê na are-
nie miêdzynarodowej zdobywaj¹c 2 srebrne i jeden br¹zowy
medal w Mistrzostwach Europy Juniorów w roku 1999 i 2001.

W listopadzie 2003 roku wziê³a udzia³ w Akademickich Mistrzo-
stwach Polski w karate tradycyjnym, które odby³y siê w Zamoœciu.

W turnieju wziê³o udzia³ ponad 100 zawodników z 19 uczelni
z ca³ej Polski. Uczestnikami byli zarówno studenci zajmuj¹cy siê
karate jako hobby, jak i trenuj¹cy od lat w klubach oraz reprezen-
tanci Polski. Konkurencja by³a du¿a, aby dotrzeæ do fina³u nale¿a-
³o stoczyæ 5 walk. Ta sztuka uda³a siê Agnieszce, która zdoby³a

Złoto w kata
i fukugo

W przystrojonej balonami i serpentynami uczelnianej sto-
³ówce odby³ siê XXX Bal Sportowca na którym og³oszono wy-
niki na 10. najlepszych studentów – sportowców i trenera roku
KU AZS P£.

Najlepsza dziesi¹tka to:
- Tomasz Romanowski (Wydz. BAiIŒ) - tenis ziemny
- Joanna Komorek (Wydz. IPiOŒ) - tenis ziemny
- Tomasz Osmulski (Wydz. Mech.) - lekka atletyka
- Magdalena Hofman (CKM) - lekka atletyka
- Joanna Tabara (Wydz. Chem.) - koszykówka
- Izabela Pogoda (Wydz. IPiOŒ) - koszykówka
- Olga Fliœnikowska (Wydz. OiZ) - badminton
- Dariusz Witkiewicz (Wydz. BAiIŒ) - badminton
- Agnieszka Freda (CKM) - karate
- Mariusz £ukaszewski (Wydz. FTiMS) - aerobik

Trenerem roku zosta³a wybrana Aneta Sa³yga – £awska

- tenis ziemny, która w prezencie dosta³a m.in. ciep³¹ kurt-

kê Alpinusa od prorektora prof. Stanis³awa Mitury
Nagrody dla najlepszych sportowców i trenera ufundowa-

li: SWFiS, Dziekani Wydzia³ów, Samorz¹d Studencki, Gazeta
Wyborcza, Salon Kosmetyczny Uroda, Firma Renault oraz Bro-
war Staropolski. Wrêczali je prorektor prof. Stanis³aw Mitura,
prezes KU AZS Mariusz Nowacki oraz sponsorzy.

W czêœci artystycznej wyst¹pi³ zespó³ aerobiku AZS i gru-
pa Break-Dance.

Szaleñstwa na parkiecie poprzedzi³a jeszcze jedna mi³a
uroczystoœæ – wrêczenie odznak ZG AZS. Z³ote odznaki otrzy-
mali trenerzy: Joanna Lipieñska (p³ywanie), Andrzej Stawow-

ski (koszykówka), Rafa³ Bieniek (lekka atletyka). Srebrne od-
znaczenia otrzymali zawodnicy Olga Fliœnikowska (badmin-
ton), Tomasz Osmulski (lekka atletyka) i Tomasz Romanow-

ski (tenis ziemny). Wyró¿nionych odznacza³ Prezes AZS-£ódŸ,
dziekan Wydzia³u Mechanicznego prof. Piotr Kula.

Tañce i œwietna zabawa trwa³y do rana. Kto nie tañ-
czy³ móg³ próbowaæ smako³yków z suto zastawionego
sto³u staropolskiego, którego fundatorem by³ Samorz¹d
Studencki.                                                                                                                                      n

Bal Sportowca

Akademickie Mistrzostwo Polski w kata i fukugo /dwubój/ kobiet. Za te osi¹gniêcia
zosta³a powo³ana do kadry Polski.                                                                            n
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W sobotê 10 stycznia Sala Kinowa P£ by³a miejscem spotkania najsprawniej-
szych studentów i studentek na Akademickich Mistrzostwach £odzi w Aerobiku.
Zawody poprzedzi³y eliminacje, które odby³y siê równie¿ w tej sali, ale dzieñ wcze-
œniej. Mistrzostwa w aerobiku rozgrywa³y siê w czterech kategoriach. Imprezê roz-
pocz¹³ pokaz tañca towarzyskiego CHA-CHA w wykonaniu naszych studentek.

Mistrzostwa
w aerobiku

W kategorii indywidualnej kobiet zwyciê¿y³a Anita Ko³odziejczyk (OiZ), druga
by³a Weronika Adasiak (OiZ), trzecia Magdalena Szafrañska. W kategorii indywi-
dualnej mê¿czyzn pierwsze miejsce bezapelacyjnie zaj¹³ Mariusz £ukaszewski

(FTIiMS).
W dalszej czêœci zawodów walczy³y ju¿ zespo³y. W kategorii dwójek zwyciê¿yli:

Anita Ko³odziejczyk i Mariusz £ukaszewski, drugie miejsce zajê³a Paulina Grzejsz-

czak (EiE) i Justyna Myœkiewicz (BiNo¯), trzecie miejsce zajê³y studentki wydzia³u
OiZ; Karolina Stañczak i Dorota Babuchowska. W kategorii zespo³ów trójkowych
zwyciê¿y³y Anna Firych, Magdalena Sroczyñska, Katarzyna Rosiak, przed Wero-
nik¹ Adasiak, Lidi¹ Olesek i Alin¹ Olesek. Osi¹gniêcia naszych studentów w tej
dyscyplinie sportu s¹ du¿¹ zas³ug¹ trenerki sekcji aerobiku w Politechnice £ódzkiej
mgr S³awomiry Bergman.

Zawody uatrakcyjni³y pokazy walki KI-AIKIDO, a na zakoñczenie wystêpy zespo-
³u BREAK-DANCE. Nad bezpieczeñstwem uczestników zawodów i pokazów tanecz-
no-sportowych czuwa³a dr Alicja Krzy¿añska-Oberek. Puchary dla zwyciêzców ufun-
dowa³ kierownik SWFiS P£ mgr Stêpniewski. Sponsorami zawodów byli: firma ko-
smetyczna  „KOLASTYNA”, klub studencki  „UNDERGRAND” oraz gabinet kosme-
tyczny „URODA”.

n (M.T.)

Lipiec
n 10.VII. Seria artyku³ów o in¿. R. Gozd-

ku z Zak³adów Przemys³u Lniarskiego z No-
wej Soli, który z ramii wyprodukowa³ przê-
dzê, wspó³pracuj¹c z naukowcami ³ódzkimi
m.in. z prof. W. Bratkowskim z P£.

n 11.VII. „Znaczna poprawa wyników
nauczania na P£” – wyniki letniej sesji eg-
zaminacyjnej podsumowuje prorektor Eu-
geniusz Jezierski – „Do egzaminów koñ-
cowych dopuszczono 99,2% studentów.
Najlepszy Wydzia³ Elektryczny – 94,7%
zda³o.”.

n 18.VII. – Reporta¿ z budowy pawilo-
nu Wydzia³u W³ókienniczego P£ – „Bryga-
da Kucharskiego wykona³a 373% normy.
Najtrudniejsza robota w piwnicach na
ukoñczeniu i za³oga wychodzi na mury par-
teru. Do koñca roku ca³y 6-kondygnacyjny
gmach o kubaturze przesz³o 70 tys. me-
trów szeœciennych musi byæ pod dachem.
Mieœciæ on bêdzie poza audytorium mak-
simum na 5000 osób, szereg mniejszych
sal, g³ówn¹ bibliotekê P£ i laboratoria. Plac
budowy zagospodarowany bez zarzutu”.

n 22.VII. „Robotnicza £ódŸ posiada 10
wy¿szych uczelni. Klasa robotnicza £odzi
ze specjaln¹ dum¹ spogl¹da na U£, AM,
P£ WSE, WSP i inne uczelnie, w których
studiuje ponad 16 tys. studentów”.

n 23.VII. Nagrodê II stopnia w sekcji
nauk technicznych otrzyma³ prof. Boles³aw

W Polsce zaostrzona zostaje polityka
wewnętrzna. Po wydarzeniach w Czechosło-

wacji i NRD obawiano się niepokojów
społecznych. We wrześniu, po pokazowym
procesie biskupa Kaczmarka, aresztowany

zostaje Prymas Polski ks. kardynał
S. Wyszyński. Społeczeństwo stale angażowa-

ne jest w różne akcje – to walka ze stonką
ziemniaczaną, to zbiórka złomu, to

zobowiązania i czyny produkcyjne na cześć
1 Maja, 22 Lipca, Festiwalu Młodzieży

i Studentów, rocznicy Rewolucji Październiko-
wej, II Zjazdu PZPR. Rozkwita współzawod-
nictwo pracy, walczy się z brakoróbstwem,

rewelacyjne wynalazki z ZSRR mają pomóc
w zwiększeniu produkcji... Mimo stałej

propagandy, skierowanej do młodzieży,
władze dostrzegają, iż zaczynają tracić nad

młodymi duchową kontrolę.
W Politechnice Łódzkiej czwartym

z kolei rektorem został prof. Mieczysław
Klimek. Rozpoczęto budowę gmachu

Wydziału Włókienniczego. Studenci I roku
rozpoczęli zajęcia 1 września. Kronika

wydarzeń drugiego półrocza 1953 roku
powstała  na podstawie informacji

z Dziennika Łódzkiego
i Łódzkiego Expressu Ilustrowanego .
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Konorski – rektor P£ za prace z dziedziny
elektrotechniki teoretycznej i nomografii.
Nagrody zespo³owe otrzymali – prof.
S. Kie³basiñski, mgr in¿. J. Ruciñski, in¿.
A. Kowalski z P£ oraz przysz³y profesor P£
Z. Hasterman z zespo³em.

n 24.VII. „Rok 1945 by³ prze³omem
w moim ¿yciu” mówi rektor P£ prof. Bole-
s³aw Konorski – „Przed wojn¹ nie by³o miej-
sca na Politechnice Warszawskiej dla je-
dynego w Polsce specjalisty z dziedziny no-
mografii. Prace naukowe ukazywa³y siê po
niemiecku, portugalsku, ale nie po polsku.
Dopiero Polska Ludowa stworzy³a warun-
ki do prawdziwej pracy naukowej.

Sierpień
n 2-3.VIII. „Politechnika udzieli³a Uni-

wersytetowi pomocy s¹siedzkiej” – Biblio-
teka U£ otrzymuje windê do ksi¹¿ek” – Pra-
cownicy Wydzia³u Mechanicznego P£
i Dzia³u Technicznego (in¿. Derski, in¿. Arnd
i in¿. Kalinowski) na wniosek rektora P£
prof. Konorskiego przygotowali dokumen-
tacjê i projekt budowy szybu dla windy,
dostarczaj¹cej ksi¹¿ki w Bibliotece U£. Pra-
ce wstêpne poch³onê³y 500 roboczogodzin.
„Wszyscy pracownicy P£ wykonuj¹cy pro-
jekty i nadzoruj¹cy roboty pracowali bez-
interesownie.

n 13.VIII. „U wrót wy¿szych uczelni –
Piêt¹ achillesow¹ zdaj¹cych s¹ przedmio-
ty œcis³e”.

n 21.VIII. „Piêkne podarki studentów
³ódzkich dla kolegów z zagranicy” – Asy-
stent z Wydzia³u W³ókienniczego P£ wy-
kona³ proporzec dla m³odzie¿y japoñskiej,
p³ytê z wygrawerowan¹ map¹ Polski wy-
konali studenci Wydzia³u Mechanicznego
P£. Wœród 3 delegatów £odzi na Kongres
jest przewodnicz¹cy ZMP w P£ – Miros³aw
Skorus.

n 29.VIII. „O wy¿szy poziom naucza-
nia w szkolnictwie  zawodowym – obrady
nauczycieli z udzia³em przedstawicieli Wy-
dzia³u W³ókienniczego P£.

Wrzesień
n 9.IX. „Piêkne gmachy dla kadr tech-

nicznych” Rozbudowa Politechniki. A¿ do
Piotrkowskiej dojd¹ w przysz³oœci budynki
uczelni” – trwa budowa pawilonu w³ókien-
niczego i adaptacja szko³y dla Wydzia³u
Chemii Spo¿ywczej, Studium Wychowania
Fizycznego i sto³ówki. W dalszych planach
budowa pawilonu elektrycznego, mecha-
nicznego, w³ókienniczego, pomieszczeñ
dla Rektoratu, Studium Wojskowego. Pro-
jekty wykonuje pracownia in¿. arch. Redy
z Warszawy. Ogólna kubatura pomieszczeñ
ma osi¹gn¹æ 600 tys. metrów szeœcien-
nych (obecnie 200 tys.)  w obrêbie ulic
¯wirki, Œwierczewskiego, Wólczañskiej,
¯eromskiego. W koñcowej fazie gmachy P£
siêgaæ bêd¹ al. Koœciuszki, mo¿e nawet ul.
Piotrkowskiej. Wiêkszoœæ pofabrycznych
budynków ma byæ stopniowo wyburzana.

Październik
n 2.X. „Nowy rok akademicki rozpo-

czêty! Uroczystoœci inauguracyjne na ³ódz-
kich wy¿szych uczelniach”. „Na Politech-
nice” – Na podium obok profesorów zasie-
dli przoduj¹cy robotnicy – Józefa Kacowa
(300% normy) i Alicja Dulêba (280% nor-
my). Odczytanie listu ministra A. Rapac-
kiego. Sprawozdanie rektora prof. B. Ko-
norskiego – zadanie stoj¹ce przed P£ to
jeszcze œciœlejsze powi¹zanie prac badaw-
czo-naukowych z produkcj¹ oraz nasilenie
walki o jakoœæ i dyscyplinê nauki. Ustêpu-
j¹cy rektor Konorski wrêczy³ insygnia rek-
torskie nowemu rektorowi P£ prof. dr Mie-
czys³awowi Klimkowi. Wyk³ad inauguracyj-
ny prof. K. Przanowskiego – „Wielkie sieci
elektryczne”.

n 10.X. „Po dwóch latach na studia wy-
¿sze – O Studium Przygotowawczym do Szkó³
Wy¿szych. Szlifierz Janusz Kozio³ek chce stu-
diowaæ na Wydziale Mechanicznym P£”.

n 11-12.X. „Syn student do ojca ch³o-
pa. Ucieszy mnie wiadomoœæ, ¿e wykona-
³eœ swój obywatelski obowi¹zek” – List

Drugie półrocze 1953 roku
studenta P£ Józefa Surmiñskiego do ojca
– ma³orolnego ch³opa z Pajêczna, które-
mu do wykonania planu obowi¹zkowych
dostaw zbo¿a brakuje ok. 200 kg.

n 24.X.„Co mi da³a nauka radziecka” –
mówi Prorektor P£ prof. Tadeusz ¯yliñski”.

Listopad
n 10.XI. „M³odzie¿ akademicka ca³ej

Polski obchodzi Miêdzynarodowy Tydzieñ
Studenta”.

n 14.XI. „10-krotnie wiêcej domów
akademickich ni¿ przed wojn¹”.

n 26.XI. „Ku czci II Zjazdu – Polscy na-
ukowcy zobowi¹zali siê wyprodukowaæ ter-
mofosfat nad którego uzyskaniem pracuj¹
uczeni wielu krajów”.

Grudzień
n 6-7.XII. „Ogólnopolska narada akty-

wu w³ókienniczego i odzie¿owego w £odzi.
– Nasz cel – najwy¿sza jakoœæ, za lepsz¹
pracê – wy¿sza p³aca” – W dyskusji za-
bra³ g³os rektor P£ prof. in¿. Mieczys³aw
Klimek, który przedstawi³ zaxdania na-
ukowców w wychowaniu i nauczeniu m³o-
dych kadr technicznych. Œciœlejszy kontakt
uczelni z absolwentem i z przemys³em –
oto zadania uczelni.

n 13-14.XII. „Studenci na bezp³atnych
wczasach zimowych” – 1500 studentów
z ca³ej Polski spêdzi wczasy w górach.

n 15.XII. „II Narada P£ z racjonalizato-
rami” – dnia 16 grudnia w X Audytorium –
Narada Pracowników Nauki P£ z racjonali-
zatorami i przedstawicielami przemys³u”.

n 17.XII. „Naukowcy ³ódzcy radzili
wspólnie z racjonalizatorami nad zacieœnie-
niem wspó³pracy” Referat prof. M. Skar-
biñskiego  pt. „Rola  politechniki w rozwo-
ju ruchu racjonalizatorskiego, dyskusja
i podsumowanie narady przez Rektora Klim-
ka. Pokazy w Zak³adach Naukowych P£.

n 29.XII. 27 grudnia zmar³ poeta Ju-
lian Tuwim.

n Czes³aw ¯yliñski


